
یادداشت دبیر انجمن کشتیـرانی:

وسیه محصور در تحریم های حمل ونقلی  فرصت های ترانزیتی ایران برای ر
خریدار  دبیر انجمن کشــتیراتی اظهار 
داشــت: وقتی واکنش صحیحی از ســوی 
دولت رخ نمی دهند به مفهوم سوءمدیریت 
و بی تدبیــری اســت. مانند اتفاقــی که در 
تحریم کشورهای حوزه خلیج فارس)قطر( 
رخ داد و ایران در آن شرایط تمام فرصت  ها 
و امتیــازات را به صــورت یکجا بــه ترکیه 
واگذار کرد یا در تخاصمــی که بین ترکیه و 
روســیه اتفاق افتاد ایران هیچ اقدامی انجام 
نداد و از اســتفاده از تمــام قابلیت هایی که 
داشتیم، دریغ کردیم.مســعود پلمه درباره 
فرصت هایی که مســیرهای ترانزیتی ایران 
می تواند برای روسیه در شرایط تحریم های 
اروپا و امریکا داشــته باشــد، اظهار داشت: 
اعتقاد دارم جنگ توســط هر کشوری که 
شروع شــود یک عمل قبیح اســت اما در 
عین حال ایــن جنگ از لحــاظ اقتصادی، 
فرصت های بســیار خوبی را ایجــاد کرده  و 
در صورتی که مدیریت و تدبیر صحیح برای 
اســتفاده از فرصت های ایجاد شده، اجرایی 
شــود نتایج خوبی را از لحــاظ اقتصادی به 
ویــژه در حــوزه ترانزیت و ســایر خدمات 
لجستیکی برای  ایران در پی خواهد داشت. 

وی ادامه داد: طبیعی است که در مخاصمه 
به وجود آمده اروپا و آمریکا و سایر متحدان 
تحریم های اقتصادی متعــددی را متوجه 
روســیه می کننــد کمــا اینکــه در حال 
حاضر مســیرهای هوایی خــود را به روی 
روسیه بســته اند و همزمان اروپا ورود تمام 
کشتی های روســی یا تحت پرچم روسیه را 
ممنوع اعلام کرده و به دنبال آن مناســبات 

تجاری بین این کشورها قطع شده است. 
دبیر انجمن کشــتیرانی ایران افزود: وقتی 
دسترسی های متداول و متعارف حمل کالا 
از روســیه به اروپا و یا بالعکس مسدود شود 

به این معنا نیســت که پس از این روسیه در 
تحریم صد درصدی قرار گرفته و هیچ گونه 
عملیات حمل به/ از روسیه انجام نمی شود. 

پلمه بــا بیان اینکــه در این شــرایط ایران 
از طریــق آبراه هایی که به روســیه متصل 
می شود و از طریق شــبکه ریلی و جاده ای 
می تواند از صــادرات و واردات آن کشــور 
کسب سهم کند، گفت: می دانیم که کریدور 
ریلی که چیــن را از طریق روســیه به اروپا 
متصل می کرد و همچنین کریدور دیگری 
که در شمال روسیه فعال بود، متوقف شده  
به همین دلیل حجم قابل توجهی از بارهای 
این دو کریدور به ســمت کریــدور میانی و 
کریدور تراســیکا معطوف شــده  از این رو 
ضرورت دارد در این شــرایط سازمان بنادر 
و و دریانوردی و شرکت راه آهن برای جذب 
بارهایی که از چین به ســمت اروپا در تردد 
بودند، از فرصت پیش آمده، استفاده کنند. 

وی با تاکید بر اینکه برای احیای راه ابریشم 

ســنتی می توان از این شرایط استفاده کرد، 
گفت: از مســیر راه ابریشــم سنتی می شود 
برای ارســال کالا از مســیر ریلــی چین، 
CIS ایــران و ترکیــه و در نهایت ارســال 
کالا بــه اروپا اســتفاده کرد. دبیــر انجمن 
کشتیرانی با اشــاره به اقدامات کشورهای 
منطقه در این شــرایط اظهار داشت: اطلاع 
داریم کشورهای قزاقســتان، ترکمنستان 
و جمهــوری آذربایجان بــرای اینکه از این 
فرصت کمال اســتفاده را برده باشند شروع 
به جذب ســفارش های متعــددی کرده اند 
که از طریق ریل به قزاقســتان و ترکمستان 
و ســپس از طریق آکتائو و ترکمن باشــی و 
کشــتی ها رو رو به آذربایجــان منتقل و از 
این کشور به گرجســتان و در نهایت از آنجا 
به سمت ترکیه و اروپا برود.وی با بیان اینکه 
برای اســتفاده از این فرصت بین کشورهای 
منطقه یک رقابــت تنگانگی ایجاد شــده، 
ادامه داد: معتقدم در این شــرایط می توانیم 

با همکاری ترکیه یعنی در واقع با شــراکت 
ترکیه برای احیای مسیر ریلی ایران و ترکیه 
برای حمل کالا چین به اروپا و بالعکس اقدام 
کنیم.پلمه با اشاره به پتانسیل بنادر شمالی 
برای استفاده از این فرصت منطقه ای گفت: 
به طور قطع بنادر ایران در شــمال کشور با 
همین ظرفیت هــای موجود ایــن قابلیت 
را دارند که تمام نیازهای روســیه در انتقال 
کالا به کشور را ســرویس دهند. هر چند که 
به واسطه اقلیم جغرافیای دریای خزر بنادر 
بزرگی در این محــدوده نداریــم اما تعدد 
بنادر در ایــن منطقه و امکانــات موجود و 
همچنین حســب سیاســت های سازمان 
بنــادر و دریانــوردی که به اجرا رســیده از 
همین ظرفیت برای مدیریت ارسال کالا به/

از روسیه می توان استفاده کرد. 
دبیر انجمن کشــتیرانی افــزود: می دانیم 
که محصولات کشــاورزی و مــواد غذایی 
قابل توجهی از اروپا به روســیه انتقال داده 

می شــد و این انتقال کالا از طریق مرزهای  
جــاده ای، ریلــی و دریایی اروپا و روســیه 
صورت می گرفت اما در این شــرایط جنگی 
شاهد انسداد این راه های ترانزیتی هستیم و 
اطمینان داریم که مشکلاتی برای صادرات 
و واردات کالا از /به اروپا هم مشــکل ایجاد 
می کنــد. وی تاکیــد کرد: البتــه این طور 
نیســت که وقتی اروپا تحریمــی را اعمال 
می کند، تمام بخش خصوصی اروپا حاضر به 
تحمل این زیان باشند و روابط تجاری خود 
با روســیه را قطع کنند و به طور قطع کالاها 
از سایر مسیرها به روســیه خواهد رفت که 
امن ترین و کوتاه ترین مسیرها، مسیر ایران 
اســت اما باید توجه داشته باشــیم در این 
شــرایط رقابتی باید به مولفه های ترانزیتی 

زمان، کیفیت و قیمت توجه کنیم.
پلمه دربــاره اقدامات دولت و مســئولان 
متولی ترانزیت برای استفاده از این شرایط 
اظهار داشت: در کشورما متاسفانه تا زمانی 
که دقیقه به ۹۰ نرســد مســئولان هوشیار 
نمی شوند. همین موضوع استفاده از شرایط 
را در شــورای عالی ترابری که ســه معاون 
وزیر با مســئولیت انواع شــیوه های حمل 
و نقلی در آن حضور داشــتند، مطرح کردم 
اما واکنشــی به این موضوع نداشتند. دبیر 
انجمن کشتیرانی ادامه داد: :وقتی واکنش 
صحیحی از ســوی دولت رخ نمی دهند به 
مفهوم سوءمدیریت و بی تدبیر است.  مانند 
اتفاقی که در تحریم کشورهای حوزه خلیج 
فارس)قطر( رخ داد و ایران در آن شــرایط 
تمام فرصت  ها و امتیــازات به صورت یکجا 
به ترکیه واگذار کردیم یــا در تخاصمی که 
بین ترکیه و روســیه اتفاق افتاد ایران هیچ 
اقدامــی انجام نــداد و از اســتفاده از تمام 

قابلیت هایی که داشتیم، دریغ کردیم.

 رشد انسان سالم، هدف الگوی اسلامی
 ایرانی پیشرفت

سرطان به  منزله دومین عامل مرگ ومیر در ســطح جهان و ایران، ریشه 
در عناصری چون ازت، دیگر آلاینده ها و به خصوص سموم مصرفی دارد. 
این امر، مبین استفاده نامطلوب از دو نهاده سم و کود در کشور هست که 
علی رغم ضرورت مصرف عاقلانه، سوءمصرف آنها مهم ترین عامل تهدید 

سلامت انسان و محیط زیست خواهد بود.
یکی از اهداف الگوی اســلامی ایرانی پیشــرفت، تأمین غذای  ســالم به 
منظور رشد انسان سالم است. از این رو، تدبیر ۳۵ این سند به صراحت، به 

این هدف پرداخته است:
»تأمین امنیت و ایمنی غذایی بــا تأکید بر تولید داخلــی، ترویج تغذیه 
سالم و حلال، ممنوعیت تولید و واردات محصولات تراریخت بدون مجوز 
سلامت و ایمنی زیستی، اصلاح الگوی تولید و توزیع و مصرف مواد غذایی 
و محصولات کشــاورزی و دامی و آبزی، و برقراری سازوکارهای نظارتی 
مورد نیاز«.نظر به اهمیت و ضرورت موضوع فوق، یادداشت زیر به تبیین 

جوانب گوناگون آن می پردازد.
امروزه علی رغم توســعه علم، فناوری و بهداشــت و توفیقات شگرف بشر 
در شــناخت و درمان بیماری های مختلف، متأســفانه شــاهد سبقت 
گرفتــن آلام ناشــی از بیماری های گوناگون بشــر، از شــتاب فناوری 
هستیم. بروز و ظهور انواع ناخوشی ها و بیماری های ناشناخته، گسترش 
معتنابه بیماری های لاعــلاج یا کم علاج، طویل تر شــدن مداوم صفوف 
بیمارســتان ها و ... از امور ناخوشایندی است که کشــور ما نیز )برخلاف 
برخــورداری از جایگاه رفیــع دارو و درمان در بین کشــورهای منطقه و 
جهان( از آن رنج می برد.نگاه اجمالی به گزارش های موجود، ما را به نقش 
بی بدیل مواد غذایی و محصولات سالم در حفظ و استمرار سلامت انسان و 

جامعه رهنمون می سازد.
 امری که علاوه بــر تأمین آرامش جســمی و روانی افــراد جامعه، نقش 
آشــکاری در کاهش هزینه های اقتصادی و اجتماعی خواهد داشت. این 
در حالی اســت که گزارش هــا موجود درخصوص ســلامت محصولات 
کشاورزی کشــور چندان امیدوارکننده نیســت و حاکی از وجود مقادیر 

غیر مجاز سموم و آفت کش ها در بعضی محصولات هست.
باید توجه داشت که ســرطان به  منزله دومین عامل مرگ ومیر در سطح 
جهان و ایران، ریشــه در عناصری چون ازت، دیگر آلاینده ها و به خصوص 
ســموم مصرفی دارد. این امر، مبین اســتفاده نامطلوب از دو نهاده سم و 
کود در کشور هست که علی رغم ضرورت مصرف عاقلانه، سوءمصرف آنها 
مهم ترین عامل تهدید سلامت انســان و محیط زیست خواهد بود. تدبیر 
۳۵ سند الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت ضمن بررسی بعضی از مشکلات 
این حوزه، راهکارهای ممکن برای برون رفت از این مســئله اساســی را 

دنبال می کند.

وزیر امور اقتصاد و دارایی:

میزان تراکنش کارتخوان ها 
تاثیری بر میزان مالیات ندارد

رئیس دفتر مرکز مطالعات بین المللی انرژی وین:

 خداحافظـی دنیا 
وسیه با نفت ر

مصوبه گران، جنجالی تر شد

حذف بدون استثنای 
۴۲۰۰ از عوارض واردات!

معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزارت خبر داد

اتصال وزارت صمت به درگاه ملی مجوزها
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پایگاه هنری

ما را دنبال کنید

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
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پایگاه تحلیلی

رهبر معظم انقلاب در روز درختکاری:

 تخریب  جنگل ها 
و محیط  زیست، تخریب 
منافع ملی است

 دکتر ابراهیم پورجم  
 استاد بیماری شناسی گیاهی دانشگاه تربیت مدرس
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مدیرعامل فرابورس گفت: پذیره نویسی سهام باشگاه 
سرخ آبی انجام شد که براین اساس تعداد ۱۶۷ میلیون 
و ۴۰۳ هزار و ۹۳۰ از ســهام باشگاه اســتقلال و ۱۶۲ 
میلیون و ۲۲۹ هزار و ۱۳۶ از سهم پرسپولیس فروش 

رفت.
میثم فدایی مدیرعامل فرابورس گفت: از ساعت ۹:۳۰ 
تا ۱۱:۳۰ پذیره نویسی سهام دو باشگاه پرسپولیس و 
استقلال انجام شد که براین اساس تعداد ۱۶۷ میلیون 
و ۴۰۳ هزار و ۹۳۰ از ســهام باشــگاه استقلال توسط 
۱۷۹ هزار و ۱۸۵ نفــر و ۱۶۲ میلیــون و ۲۲۹ هزار و 

۱۳۶ از سهم پرسپولیس توســط ۲۰۱ هزار و۲۵۴ نفر 
خریداری شده است.

بر اســاس آخرین اطلاعیه منتشــر شــده از ســوی 
فرابورس، یک میلیارد و ۲۳۶ میلیون و ۹۹ هزار و ۶۵۶ 
سهم جدید استقلال ناشی از ســلب حق تقدم در نماد 
معاملاتی »استقلال« از۱۵ اسفندماه به مدت ۳۰ روز 

پذیره نویسی خواهد شد.
طبق تصمیمات اتخاذ شــده قرار بر این است تا به هر 
یک از هواداران باشگاه اســتقلال تعداد یک هزار و ۳۰ 
ســهم با قیمت ۲ هزار و ۹۱۰ ریال تعلــق گیرد و آمار 

موجــود حاکی از آن اســت که هر ســهامدار نیازمند 
۳۰۰ هــزار تومــان نقدینگی برای مشــارکت در این 
پذیره نویســی اســت.از ســوی دیگر قرار است یک 
میلیارد و ۳۴ میلیون و ۸۴۰ هزار و ۵۶۷ ســهم جدید 
پرسپولیس ناشی از سلب حق تقدم در نماد معاملاتی 
»پرســپولیس« از امروز به مدت ۳۰ روز پذیره نویسی 

)تا زمان اتمام پذیره نویسی( شود.
در سهام باشگاه پرسپولیس به هر سهامدار تعداد ۸۸۵ 
ســهم با قیمت ســه هزار و ۳۸۷ ریال اختصاص پیدا 
می کند و سهامداران برای خرید سهام این باشگاه نیاز 

به ۳۰۰ هزار تومان نقدینگی دارند.
پذیره نویسی سهام جدید ناشــی از سلب حق تقدم در 
افزایش سرمایه شرکت های فرهنگی ورزشی استقلال 
ایران )ســهامی عام( و فرهنگی ورزشــی پرسپولیس 

)سهامی عام( در قیمت های اعلام شده انجام می شود.
متقاضیان می توانند یک ســفارش فعال در هر نماد در 
سامانه داشته باشــند، ویرایش حجم یا حذف سفارش 
فقط در زمان تعیین شده توسط ناظر مجاز است و پس 
از پایان زمان پذیره نویســی امــکان ویرایش یا حذف 

سفارش وجود نخواهد داشت.

وز از پذیره نویسی سهام دو باشگاه پایتخت وش اولین ر جزئیات فر
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رهبر معظم انقلاب در روز درختکاری:
تخریب جنگل ها و محیط زیست، تخریب 

منافع ملی است

به مناســبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، رهبر معظم انقلاب 
اسلامی دو اصله نهال میوه کاشتند.

  حضرت آیت الله خامنه ای سپس در ســخنانی، با تبریک روز ولادت با 
سعادت حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام به ملت ایران، آن وجود 
شریف را کانون عشق ملت ایران و همه ملت های مسلمان اعم از شیعه 

و غیرشیعه دانستند.
ایشــان در ادامه، کاشــت درخت را یک حرکت کاملًا دینی و انقلابی 
خواندنــد و افزودند: البته نگهداشــت و حفظ درختان نیز کار بســیار 

مهمی است که باید رعایت شود.
رهبر انقلاب، گیاه زنده را آسایش بخش روح و نگهدارنده جسم انسان و 
منبع رزق خدادی و همه جانبه برای آحاد بشر دانستند و تاکید کردند: 
به همین علت تخریب جنگل ها و محیط زیست و پوشش های گیاهی، 
تخریب منافع ملی است و ویران کردن بخشی از جنگل ها برای ساخت و 

ساز جز در موارد اضطراری، قطعاً به ضرر ملت است.
حضرت آیــت الله خامنه ای با ردّ نــگاه تزیینی و حاشــیه ای به محیط 
زیست، این موضوع را از جمله اساسی ترین مســائل کشور برشمردند 
و گفتند: یکی از کارهای جدی در حفاظت از محیط زیســت، حفاظت 
از دو ثروت عظیم و ذخیــره حیاتی ملت ها یعنــی »آب« و »خاک« و 
پرهیز از برخورد مسرفانه با آنها است که در این زمینه مسئولان باید به 

راهنمایی های متخصصان توجه کنند.
»حفاظت از حیات وحش« مسئله دیگری بود که رهبر انقلاب اسلامی 
بی توجهی به آن را به ضرر منافع ملی دانستند و گفتند: در اسلام، شکار 
فقط در صورت نیاز به تغذیه مجاز اســت و در غیر این صورت، غیرمجاز 
و خلاف است و حتی سفر شکار ســفر حرام شمرده شده است، بنابراین 
باید جلوگیری از شــکار غیرقانونی را جدی گرفــت و به موضوع حفظ 
حیات وحش اهتمام داشت.ایشــان در ادامه ســازمان محیط زیست و 
وزارت جهاد کشــاورزی را موظف به جلوگیــری از تبدیل زمین های 
کشــاورزی دانســتند و افزودند: ایــن کار به ضرر منافع ملی اســت و 
زمین های کشاورزی باید توســعه پیدا کند.حضرت آیت الله خامنه ای 
همچنین با تأکید بــر لزوم توســعه انرژی های پاک گفتند: توســعه 
انرژی های غیر فسیلی مانند انرژی هســته ای که استفاده از آن در دنیا 
روزافزون است و کشــورهای منطقه ما نیز در حال حرکت به سمت آن 

هستند و نیز انرژی های بادی و خورشیدی، باید جدی گرفته شود.
ایشان در پایان آحاد مردم را به کاشت و نگهداشت درختان فراخواندند 
و گفتنــد: انجام همــه کارهــای مهم نیازمند پشــتوانه ملی اســت 
و درختکاری نیز از جمله کارهایی اســت که همه مــردم می توانند با 
کاشتن و حفظ درختان و جلوگیری از محو درختان و باغ های اطراف و 

درون شهرها، به گسترش پوشش گیاهی در کشور کمک کنند.

همراه با جمعی از مردم و خانواده شهدا انجام شد
 کاشت درخت توسط آیت الله رئیسی 

در ارتفاعات پایتخت
 رئیس جمهور به مناســبت روز درختکاری و آغاز هفته منابع طبیعی، 
یک اصله نهال میوه غرس کرد.آیت الله سید ابراهیم رئیسی همزمان با 
روز درختکاری، همراه با جمعی از خانواده معظم شهدای دفاع مقدس، 
مدافع حرم، آتش نشان، سلامت و اقشــار مختلف مردم یک اصله نهال 

بادام در منطقه قوچک واقع در ارتفاعات شرق تهران کاشت.
همچنین همزمان با کاشــت درخت توســط رئیس جمهور، از پروژه 
یک هزار و ۲۵۰ هکتار جنگل کاری در قالب طرح کمربند ســبز حومه 

شهر تهران بهره برداری شد.

اندر احوال یک راه تامین معاش عجیب
مرضیه حسینی بسیاری از شــما بی تردید شخصیت »کیوون« در 
سریال شب های برره را به یاد دارید- شخص زورگیری که ادعا می کرد 
قادر است مشــکلات دِه را به صورت کارشناسی شــده و دلسوزانه حل 
کند. شــیوه کار و تعامل او با دیگران در این راستا اما، گرفتن پول زور از 

مردم و از هر کسی بود که سر راه او قرار می گرفت.
»کیوونِ« شــب های برره معاش خــود را از طریــق زورگیری تامین 
می کرد اما این کار را نه عملی مذموم که گرفتن حق خود از دارایی های 
دیگران می دانســت. به تعبیر او زورگیری نوعی شغل محسوب می شد 
و نشــانه مهارت و زرنگی فرد در تلکه کردن دیگران بود!»کیوون« ادعا 
می کرد دلسوز مردم است و برای تســلا دادن رنجشان یا حل مشکلات 
آنها راه حل ارائه می دهد؛ در پایان امــا در عوض گوش دادن به درد دل 
کســی یا بیان توصیه هایی که اغلب هم بی ثمــر و بی نتیجه بود، از آنها 

پولی را به زور دریافت می کرد. 
تهدید به افشــای رازی که او می دانســت روش دیگر »کیوون« برای 
زورگیری بود. او فــردی متنفذ و یا پول دار را به افشــای راز و یا لو دادن 
اطلاعاتی که برای آن فرد حیاتی بود، تهدید می کــرد و فرد مورد نظر 
نیز از ترس آبرو یا به خطر افتادن موقعیــت و منافعش پولی که زورگیر 

مطالبه کرده بود را پرداخت می کرد. 
بدین ترتیب بود که باج گیری به رویه ای همیشــگی و کم زحمت برای 
»کیوونِ« شب های برره تبدل شــده بود. شخصیتی که مهران مدیری 
در ســریال خود تصویر کرد، نماینده طیفی از زورگیران است که تحت 
عناوین مختلف در اغلب حوزه های سیاســی، اقتصــادی، اجتماعی، 
هنری و ... به اخاذی و امرار معاش از طریق زورگیری از صاحبان قدرت، 

متنفذین و بنگاه های اقتصادی مشغولند. 
زورگیرها بسته به حوزه کاری، میزان زور و شــیوه اخاذی شان به انواع 
مختلفــی از جمله زورگیری هــای حقیقــی و باج گیری های مجازی 
و رسانه ای تقســیم می شــوند. این گروه اخیر را که می توان زیر عنوان 
»باج نیوزها« تعریف کرد، خبرنگارنماها و دارندگان رســانه های زرد و 
بی هویت اند که قدرت رسانه به ویژه شبکه های اجتماعی را در راستای 
رســیدن به اهداف غیراخلاقی و غیرحرفه ای خود یعنی کسب ثروت از 
طریق باج گیری به خدمت گرفته اند. از آنجا که در حوزه های اقتصادی 
و صنعتی به ویژه در بنگاه های اقتصادی پول بیشتری در گردش است، 
باج نیوزها اهداف خود را در این بخش شناســایی کــرده و از صاحبان 
صنایع و بنگاه های اقتصادی از طریــق گروگان گیری خبری و یا حتی 
تهدید به انتشــار خبری که اساســا جعلی اســت باج گیری می کنند. 
باج نیوزهــا در ظاهر و در عرصه رســانه خــود را به عنــوان مصلحان 
فسادســتیز و تریبون های حقیقت گو معرفی می کننــد، در باطن اما 

کوچکترین التزامی به آنچه مدعی آن هستند، ندارند.

تریبون

یادداشت

رئیس کمیسیون جهش تولید مجلس شورای اسلامی 
گفت: مجلس دســت دولت را در حذف ارز ترجیحی و 
اعطای کالابرگ نبســت و دولت مجاز شد از هر طریق 
که مطمئن اســت، مخارج خانوار و مصرف کنندگان را 

جبران کند.
سیدشمس الدین حســینی رئیس کمیسیون جهش 
تولید مجلس شورای اسلامی، در رابطه با مصوبه اخیر 
مجلس مبنی بر اینکه دولــت در صورت تثبیت قیمت 
کالاهای اساسی به قیمت شــهریور ۱۴۰۰ مجاز است 
ارز ترجیحی را حذف کند، گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
از ســوی دولت با فرض حذف ارز ترجیحی ارائه شده 
بود، اما برخی نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
درباره اینکه در رفاه خانــوار و بحث هزینه های درمانی 

چه اتفاقاتی می افتد دغدغه داشتند.
وی افزود: مصوبه ای در کمیسیون تلفیق وجود داشت 
که معــادل ۹ میلیــارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی را پیش 

بینی کرده بود که البته آن هم بیشتر درباره 
مابه التفاوت مطرح شــده بــود. دیروز این 
مصوبــه در بحث درآمــدی مجلس تصویب 
شد که نرخ ارز باید ETS شــود. از طرفی با 
توجه به همان دغدغه ای که در کمیســیون 
تلفیق وجود داشت در بحث هزینه امروز در 

مجلس اصلاحاتی اعمال شد.
رئیس کمیســیون جهــش تولید مجلــس تاکید 
کرد: در بحث هزینه ای نهایتــاً مجلس به این جمع 
بندی رســید که به دولت اجازه دهد اگر خواست ارز 
ترجیحی را اصلاح کند، ایــن کار را انجام دهد اما به 
این شــرط که منابع ما به التفاوت ریالی آن را پیش 

بینی کرده باشد.
حســینی تصریح کرد: دولت اجــازه دارد حدود ۱۸۰ 
هزار میلیارد تومان از محل تبصــره ۱۴ ما به التفاوت 
برای اصلاح ارز ترجیحی اســتفاده کنــد. نکته مهم 

این اســت که مجلس تاکید کرده اگر دولت 
بخواهــد ارز ترجیحی را اصــلاح کند حتماً 
باید جبــران رفاه مردم و تعییــن منابع لازم 
برای کالاهای اساســی مصــرف کنندگان 
را پیش بینی کند. همچنیــن از طریق بیمه 
نیز پوشش لازم را برای بخش سلامت فراهم 
آورد.وی تاکید کرد: به ایــن ترتیب دغدغه 
مجلس نیز در مســیر حذف ارز ترجیحی لحاظ شــد، 
یعنی ضمن آنکه اجــازه اصلاح نظــام ارزی به دولت 
داده شــده، منابع لازم برای جبران افزایش احتمالی 
هزینه های خانوار و همین طور هزینه های سلامت در 

نظر گرفته شده است.
رئیس کمیســیون جهش تولید مجلس در پاســخ به 
این سوال که با توجه به شرایط فعلی می توان گفت ارز 
ترجیحی حذف شده است؟ گفت: می توانیم ارز ۴۲۰۰ 
تومانی نداشته باشــیم اما این به دولت برمی گردد که 

چطور بتواند ترتیبــات لازم را فراهم کنــد تا مصرف 
کنندگان دچار زیان نشوند، اما مجلس اختیارات لازم 

را در این زمینه به دولت داده است.
حسینی در رابطه با کالا برگ الکترونیکی تصریح کرد: 
درباره کالاهای اساسی ترجیح نمایندگان مجلس این 
بود که از کالابرگ الکترونیکی اســتفاده شود اما با این 
وجود مجلس دست دولت را نبست و اعلام کرد:دولت 
مجاز اســت از هر طریق جایگزین دیگری که مطمئن 

باشد، مخارج خانوار و مصرف کنندگان را جبران کند.
وی در پاسخ به این ســوال که مجلس و دولت چطور بر 
سر فراهم شــدن ترتیبات لازم از سوی دولت به توافق 
خواهند رســید؟، گفت: دولت برای حــذف کالاهای 
اساسی از ســبد ارز ترجیحی نیازی نیست که بار دیگر 
به مجلس بیاید. مجلس بــه دولت اجازه ای داده و برای 
آن قیدی گذاشته است که متناسب با این قید و اجازه 

عملکرد دولت ارزیابی خواهد شد.

گروسی با اشاره به دیدارش با حسین امیرعبداللهیان 
گفت: من بــا وزیرخارجه ایران گفت وگــوی موفقی 
داشتم و فکر می کنم او قصد دارد برای انجام مذاکرات 
پایانی به وین سفر کند اما این را باید از خود او بپرسید 

چرا که من مذاکرات را دقیقه به دقیقه دنبال نمی کنم.
 رافائل گروســی مدیرکل آژانس بین المللی اتمی پس 
از ســفر یک روزه اش به تهران در نشســتی خبری در 
وین اظهار کرد: بیانیه مشترک با ایران چراغ راهنمایی 
برای کار در هفت ماه آینده خواهد بود. در گذشــته در 

بعضی مواقــع موفق بودیــم و بعضی مواقع 
موفق نبودیم اما باید به کارمان ادامه بدهیم. 
به روشنگری و شفافیت بیشتر ادامه خواهیم 
داد.گروسی با اشــاره به دیدارش با حسین 
امیرعبداللهیــان گفت: من بــا وزیرخارجه 
ایــران گفت وگــوی موفقی داشــتم و فکر 
می کنــم او قصد دارد برای انجــام مذاکرات 

پایانی به وین سفر کند اما این را باید از خود او بپرسید 
چرا که من مذاکرات را دقیقه به دقیقه دنبال نمی کنم.

گروسی اظهار کرد: بحث پادمان ها سیاسی 
حل نمی شــود و من این کار را نمی کنم و به 
همین دلیل مــن بــه کارم را ادامه می دهم. 
چیزی که هســت و در بیانیه مشترک آمده 
است یک راه حل تصنعی نیســت. آنها باید 
ما را تنهــا بگذارند تا با کمک کارشناســان 
دپارتمان هــا به کارمان برســیم.وی درباره 
نظارت های آژانس از تاسیســات ســانتریفیوژ ایران 
در کرج گفت: ما می دانیم این تاسیســات کجاســت و 

چندین بار از آن بازدیــد کردیم. دوربین های خودمان 
را هم در آنجا نصب کردیم. ضبط داده ها انجام می شود 
و اگر بازگشتی به برجام باشــد داده ها در اختیار اژانس 
قرار می گیرد.مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
ادامه داد: از وقتی که توافق  مربوط به برجام شــروع به 
اجرا شود، تعهد آنهاست که اطلاعات در اختیار ما قرار 
گیرد اما اینکه دقیقا چه زمانی شــود، مشخص نیست. 
لزوما در پایان مذاکرات هم نیست اما این مساله هم در 

برجام مشخص می شود.

کمیسیون

آژانس

خریدار  ســخنگوی دولت بــا بیان اینکه 
باید بــا توســعه ســرمایه گذاری، زمینه 
را بــرای تقویت نــاوگان ملــی حمل و نقل 
دریایی فراهم کرد، گفت: به مدیران صنعت 
کشــتیرانی و بخــش دریایی کشــور نوید 
می دهم اگر با تــداوم روش جهادی کنونی 
و همت مضاعف حرکت کنند، دولت از این 

بخش ها حمایتی جدی می کند.
به نقل از روابط عمومی کشتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران، علــی بهــادری جهرمی، 
ســخنگوی دولت، در دیدار با مدیران گروه 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایــران با 
اشاره به رکوردشــکنی این گروه طی سال 
۱۴۰۰ در حوزه های عملکردی و درآمدی، 
به پیام پرُمهر رهبر معظــم انقلاب در زمان 
صادرات سوخت به ونزوئلا ذیل شدیدترین 
فشــار های تحریمی دشمن اشــاره کرد و 
افزود: اگرچه صادرات محموله های سوخت 
به کشــور ونزوئلا یک اقــدام غرورآفرین از 
ســوی جمهوری اســلامی ایران در عرصه 
بین المللــی به شــمار می رود، امــا در نظر 
دشــمن، این کار معنای دیگــری یافت و 
مفهوم شکسته شدن سد تحریم های نفتی 

را مورد تاکید قرار داد.  
ســخنگوی دولت با بیان اینکه کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران همواره در اولویت 
اول تحریم های غیرقانونی دشــمنان قرار 

داشته است، افزود: بر این اساس باید تلاش 
کرد تا با توســعه ســرمایه گذاری، زمینه 
را بــرای تقویت نــاوگان ملــی حمل و نقل 
دریایی فراهم کــرد.وی با تاکیــد بر اینکه 
باوجــود چنین ظرفیت هــای بی بدیلی در 
ســرمایه گذاری، در جهت توســعه بخش 
دریایی کشور کوتاهی صورت گرفته است، 
اضافه کرد: یکــی از اولویت های مهم دولت 
در تدوین سند تحول دولت سرمایه گذاری 
مستقیم و یا هدایت ســرمایه گذاری بخش 

خصوصی به سمت اقتصاد دریا است.
ســخنگوی دولت بیان کرد: برای مدیران 
صنعت کشــتیرانی و بخش دریایی کشور 
به ویژه گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران این نوید را دارم کــه اگر با تداوم روش 
جهــادی کنونی و همــت مضاعف، حرکت 
کنند، دولت حمایتی جدی از این بخش ها 

به عمل خواهد آورد.
وی با اشــاره به اینکه زیرســاخت مناسبی 
در صنعت کشتیرانی کشــور برای توسعه 
هر چه بیشتر موجود اســت، گفت: صنعت 
کشتیرانی به علت پیشــرو بودن می تواند 
به پیشــران صنایــع دیگر نیز بدل شــود، 
بنابراین پیشنهاد دولت این است که دست 
اندرکاران این صنعــت از ظرفیت گروه های 
دانش بنیان کشور بهره بیشــتری بگیرند  
ضمــن اینکه دولت نیز تــلاش خواهد کرد 

زمینۀ حضور شرکت های دانش بنیان را هر 
چه بیشتر به ســمت بخش دریا فراهم کند 
تا شاهد توسعه هر چه بیشــتر این بخش با 

استفاده از توانمندی های داخلی باشیم.
بهــادری جهرمــی یکــی از اولویت های 
دولت در توســعه تجارت و صادرات را رونق 
بخشــیدن به کریدور های حمل و نقلی در 
کشور دانســت و افزود: دولت در این راستا 
برخی حمایت ها از جمله تخصیص یارانه را 

در نظر گرفته است.
وی با تأکید بر سرمایه گذاری هر چه بیشتر 
در بخش دریا و صنعت کشــتیرانی کشور، 
تصریح کرد: صنعت کشــتیرانی کشور ذیل 
تحریم هــای ظالمانــه و غیرقانونی افتخار 
آفرینی کرده اســت بنابراین معتقدیم که 
ســرمایه گذاری هر چه بیشتر در این حوزه 

به افتخار و غرورآفرینی بیشتر منجر خواهد 
شد.   

در ادامۀ ایــن جلســه،  محمدرضا مدرس 
خیابانــی با بیــان اینکه طی ســال جاری 
رکورد عملکردی و درآمدی چندین ســاله 
گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
جابجا شــد، بیان کرد: کشــور های تحریم 
کننده گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران در حوزه هــای مختلف به دنبال ایجاد 
محدودیت ها بر ســر راه فعالیت و توســعه 
این نــاوگان هســتند که خوشــبختانه با 
همت پرسنل و مدیران خدوم این شرکت، 

تاکنون نتوانستند به نتیجه برسند.
مدیرعامل کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران افزود: با این حال مجموعه کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران به واسطه ماهیت 
بین المللی خود، به مسیر خدمات رسانی در 
عرصه های مختلف تجاری ادامه داده است 
هر چند در بخش مــراودات مالی با موانعی 
روبه رو اســت که با شــیوه های مختلف، در 

حال رفع آن ها است.
مدرس خیابانی ادامــه داد: به جهت رونقی 
که امســال در عرصه تجــارت دریایی رخ 
داد، گروه کشــتیرانی جمهوری اســلامی 
ایران توانســته بیشــترین میزان فروش را 
طی سال های گذشــته تجربه کند؛ ضمن 
اینکه در حوزه حمل و نقــل کانتینری نیز، 

سال بســیار خوبی را پشت ســر گذاشته و 
توانســتیم ۲۶ میلیون تــن کالا را جابه جا 
کنیم کــه رکورد بــی نظیری محســوب 
می شــود و به معنای ۴۵ درصد رشــد در 

جابه جایی کالا نسبت به سال  ۹۹ است.  
وی یکــی از اولویت های گروه کشــتیرانی 
جمهــوری اســلامی ایــران را نوســازی 
ناوگان دانســت و گفــت: امــروز اگرچه با 
محدودیت هایــی در حوزه خرید شــناور 
مواجه هســتیم؛ ولــی تلاش کــرده ایم تا 
تحریم هــا و محدودیت هــا را دور زده و به 
فعالیت خود بــه نحوی ادامــه داده ایم که 

رکورد های درخشانی به ثمر رسد.
مدرس خیابانی با بیان اینکه امروز شــاهد 
هســتیم برخی طرف های خارجی منتظر  
همکاری با گروه کشتیرانی هستند، تصریح 
کــرد: البته گــروه کشــتیرانی جمهوری 
اســلامی ایــران فرامــوش نمی کنــد که 
بســیاری از این شــرکت ها به خصوص در 
حوزه ســاخت کشــتی، بعد از تحریم های 
سال ۲۰۱۸، اختصاص منابع مالی را که قرار 
بود به صورت فاینانس در اختیار ما بگذارند، 
به یکباره متوقف کرده و درخواست تسویه 
کامل مطالبــات خود را داشــتند، بنابراین 
هر شــخصی که در این دوران علاقمند به 
همکاری با مجموعه کشــتیرانی باشد باید 

به تعهدات خود عمل کند.

مجلس دست دولت را در حذف ارز ترجیحی باز گذاشت

 بحث پادمان ها سیاسی حل نمی شود

رئیس جمهور از همه دستگاه های  خریدار 
ذی ربط خواست با تمام توان در مقابل تغییر 
کاربری اراضی کشــاورزی بایستند و تحت 
هیچ شــرایطی اجازه ندهند ســوداگران با 
انگیزه های مادی، در مسیر تخریب محیط 

زیست گام بردارند.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
در مراســم روز درختکاری با تبریک اعیاد 
شعبانیه و ولادت امام حسین)علیه السلام( 
و گرامیداشــت هفته منابع طبیعی، اظهار 
داشــت: اگرچه در زمینه محیط زیســت و 
گسترش فضای سبز شــهرداری ها، وزارت 
جهاد کشاورزی، ســازمان  محیط زیست و 
دستگاه های مختلف مســئولیت دارند اما 
صیانت اثربخش از محیط زیست و موفقیت 
در این عرصه در گروی همراهی و مشارکت 

همه مردم است.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز شــرایط 
برای کاشــتن میلیون ها درخت در سراسر 
کشور وجود دارد، خاطرنشان کرد: در کنار 
تلاش بــرای حفاظت از درختــان  و فضای 
ســبز موجود، هر کس در طول زندگی خود 

می تواند ده ها درخت غرس کند.
رئیســی با بیان اینکه حفظ محیط زیست 
بر توســعه اولویت دارد، اظهار داشــت: اگر 
محیط زیســت دچار آسیب شــود مردم و 
زندگی آنها مختل می شــود، لذا گسترش 
فضای ســبز و صیانــت از محیط زیســت 

وظیفه عمومی و همگانی است.

رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان 
خود ضمن تاکید بر ضــرورت نقش آفرینی 
فعالانــه نهادهــای دولتــی در حفاظت از 
منابــع طبیعــی و محیط زیســت، از همه 
دستگاه های ذیربط خواســت با تمام توان 
در مقابل تغییر کاربری اراضی کشــاورزی 
بایستند و تحت هیچ شرایطی اجازه ندهند 
ســوداگران با انگیزه های مادی، در مســیر 

تخریب محیط زیست گام بردارند.

وی بــا قدردانــی از تــلاش مجموعه ها و 
ســازمان های مردم نهاد در زمینه صیانت از 
محیط زیست ضرورت تشویق فعالیت های 
آنان را مــورد تاکید قــرار داد و گفت: بدون 
تردیــد با حضور و مشــارکت آحــاد مردم 
می تــوان اقدامات چشــمگیری در زمینه 
درختکاری و گشــترش فضای سبز انجام 
داد و مردم در این زمینه از انگیزه و اشــتیاق 

کافی برخوردار هستند.

رئیســی همچنیــن از اقــدام جهــادی 
شــهرداری تهران در زمینــه درختکاری 
قدردانی کــرد و گفت: آغــاز یکهزار و ۲۵۰ 
هکتار جنگل کاری در اطــراف تهران اقدام 
درخــور تقدیر و پســندیده ای اســت که 
شــهرداری تهران با رویکرد جهادی آن را 

کلید زده است.  
وی افزود: امروز گســترش فضای سبز برای 
همه شهرها به ویژه شــهر تهران ضرورتی 

اجتناب ناپذیر اســت و می تواند هوای سالم 
و پاکی را برای ساکنین شــهرها به ارمغان 

بیاورد.
رئیســی بر ضرورت توســعه گردشــگری 
و طبیعت گــردی در کشــور تاکیــد کرد 
و گفــت: این کار بایــد با رعایــت موازین و 
دستورالعمل های محیط زیستی روز به روز 
در کشور توسعه پیدا کند، چرا که می تواند 
آثار و بــرکات فراوانی برای مردم داشــته 

باشد.
رئیس جمهــور برخــورداری از هوای پاک 
و سالم را حق مردم دانســت و گفت: امروز 
آلودگی و آلاینده ها مردم را اذیت می کند از 
این رو لازم است مسئولین با همت مضاعف 
و با اســتفاده از مشــارکت و ظرفیت های 
مردمــی در جهت رفــع این مشــکل گام 

بردارند.
رئیســی تاکید کــرد: تمام دســتگاه های 
مسئول در قانون هوای پاک سریعا وظایف 
قانونی خــود را انجام دهنــد و اگر در جایی 

مشکل دارند با مردم در میان بگذارند.
رئیس جمهور با اشــاره به اهتمام سازمان 
محیط زیست و شــهرداری ها برای توسعه 
درخت کاری و فضای ســبز در کشور گفت: 
امروز بر اساس محاســباتی که انجام شده 
اســت، زمینه کاشــت میلیون هــا درخت 
در سراســر کشــور وجود دارد و با این کار  
امیدواریم شــاهد هوای ســالم و پاک برای 

همه شهروندان باشیم.
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با موافقت 1۹4 نماینده
مجلس ارز ترجیحی را حذف کرد

نمایندگان مجلس ســازوکار حذف ارز ترجیحی و حمایت از مردم در 
قالب کالا برگ را تعیین کردند.

نمایندگان مجلس در جلســه علنی نوبت صبح روز یکشنبه ۱۵ اسفند 
مجلس در بررسی بودجه ۱۴۰۱ در بخش هزینه ای، با پیشنهاد الیاس 

نادران نماینده تهران جزء ۱ بند الحاقی ۱  تبصره ۱ را تصویب کردند.
الیاس نادران عضو کمیســیون تلفیق مجلس درباره پیشــنهاد خود 
گفت:پیشنهاد دارم دولت تا ســقف ردیف )۱۸( جدول مصارف تبصره 
)۱۴(،ارز ترجیحی را به کالاهای اساسی و تجهیزات پزشکی اختصاص 
دهد،باتوجه به بخش درآمدی که ارز بر اســاس نرخ ets اســت در این 
قســمت منبع ریالی آن باید تامین شــود، دولت نیز باید قبل از حذف 
کالای مورد نظر خود از ســبد ارز ترجیحی،تمهیدات لازم برای جبران 
زیان رفاه مصرف کننده را اندیشــیده باشــد و قیمت مصرف کننده به 

شهریور ۱۴۰۰ باشد تا مردم دچار آسیب نشوند.
وی افزود:در خصوص دارو و تجهیزات پزشــکی هم تاکید داشــته ایم 
که این جبران زیان از طریق بیمه یا از طــرق مطمئن مورد نظر دولت 
انجام شود،این موضوع کمک می کند موضوع ارز ترجیحی قابلیت اجرا 
داشته باشد،به این پیشنهاد رای بدهید تا دولت به کالاهایی مورد نظر 
خود خواهد ارز ترجیحی اختصاص دهد و یا اگر چنین قصدی نداشت 

زیان مصرف کننده را جبران کند.
در ادامه حــذف ارز ۴۲۰۰ بــا ۱۹۴ رای مثبــت و ۴۲ رای مخالف به 

تصویب مجلس رسید.بر اساس این بند:
۱- به دولت اجازه داده می شود در ســال ۱۴۰۱ تا معادل سقف ردیف 
)۱۸( جدول مصــارف تبصره )۱۴( این قانــون را از طریق تأمین منابع 
مابه التفاوت ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی، دارو،تجهیزات 
مصرفی پزشــکی اختصــاص دهد،چنانچه دولت قصــد دارد کالایی 
را از ســبد ارز ترجیحی حذف نماید،باید قبلا ترتیبــات قانونی جبران 
زیان رفاه مصرف کننده بــرای کالاهای اساســی را از طریق کالا برگ 
الکترونیکی و در امور پزشــکی از طریق بیمه ها و یــا از طرق جایگزین 
مطمئن به انجام رسانده باشــد،به طوری که افراد بتوانند این کالاها و 
خدمات را به نرخ پایان شــهریور ۱۴۰۰ و در سقف سهمیه تعیین شده 

تهیه کنند.

عشقی خبر داد
زمان پرداخت سود سهام عدالت مشخص شد

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه سود سهام عدالت تا ۲۱ 
اسفندماه پرداخت می شود از تغییر دامنه نوسان خبر داد.

 مجید عشقی در حاشــیه رونمایی از دیتاســنتر بازار سرمایه در جمع 
خبرنگاران در مورد اینکه برخی شــرکت ها ســود خود را به شــرکت 
ســپرده گذاری مرکزی جهت واریز ســود مشمولان ســهام عدالت 
پرداخت نکرده اند، گفت: برخی شــرکت ها با توجه به مشــکلات مالی 
امکان پرداخت سود خود را ندارند، اما سازمان بورس باید به وظیفه خود 

عمل کرده و از مجاری مختلف این موضوع را پیگیری می کند.

وی ادامه داد: بحث عدم پرداخت سود از سوی شرکت مخابرات مطرح 
است که باید گفت میزان این سود زیاد نیست و تاثیر زیادی روی میزان 
سود ندارد. رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در مورد زمان پرداخت 
سود سهام عدالت سال ۱۳۹۹ گفت: این ســود تا ۲۱ اسفند در حساب 
مردم است.عشقی در ادامه در پاسخ به سوال ایسنا، در مورد تغییر دامنه 
نوســان توضیح داد: فرایندی برای تغییر دامنه نوسان طی شده است و 
دامنه به تدریج بازتر خواهد شد. تصمیمی که در این مورد گرفته شده 

است در سال جدید اعلام خواهد شد. 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه با اشــاره به تاثیر به نتیجه 
رسیدن مذاکرات سیاسی بر بازار سرمایه اظهار کرد: سیاست دولت در 
خصوص نرخ ارز بر عهده بانک مرکزی  و سیاســت اصلی نیز ثبات نرخ 
ارز است. عشــقی ادامه داد: در حال حاضر نیز نزخ ارز به ثبات رسیده و 

شرکت ها بر این اساس خرید و فروش خود را انجام می دهند.
وی با اشاره به سود رسوب شــده مردم در برخی شــرکت ها گفت: در 
بودجه سال آینده واریز سود از طریق سامانه ســجام دیده شده است. 
در فاز اول سود ســال جاری از طریق ســجام پرداخت می شود و در فاز 
دوم سودهای سنوات ســال گذشته از شــرکت ها جمع اوری شده و از 
طریق ســجام پرداخت می شود. البته ســهام داران باید در این سامانه 
ثبت نام کنند.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در مورد پالایشی یکم 
گفت: سازمان بورس نمی تواند در مورد قیمت ســهام اظهار نظر کند. 
قیمت سهام هم قابل پیش بینی نیست، اما شواهد حاکی از اصلاح این 
روند دارد.عشقی ادامه داد: تصمیماتی در خصوص مدیریت صندوق ها 
در هیات دولت گرفته شــده، اما قطعی نشــده اســت. اما تغییراتی در 

اساس نامه صندوق ها اعمال می شود که به NAV نزدیک  شود.

بررسی لایحه بودجه 1401
به فرزندان متولد ۱۴۰۰ به بعد سهام اختصاص 

پیدا می کند
نمایندگان مجلس در مصوبه ای دولــت را مکلف کردند که به فرزندانی 
که از ابتدای سال ۱۴۰۰ به بعد در اســتان هایی با نرخ باروری پایین به 

دنیا می آیند، سهام اختصاص داده شود.
 در جلســه علنی مجلس، یک بند به تبصــره ۲ بودجه ۱۴۰۱ در بخش 

هزینه ای به شرح زیر الحاق شد.
طبق مصوبه مجلس، دولت مکلف است به ازای فرزندان از ابتدای سال 
۱۴۰۰ متولد شده برای استان هایی که میزان باروری آنها تا ۲.۵ درصد 
باشــد مبلغ ۱۵ میلیون ریال تا ســقف ۱۵ هزار میلیارد ریال از محل 
ردیف ۱۳۰۴۲۵ جدول شماره ۵ این قانون صرفا جهت خرید واحدهای 
صندوق ســرمایه گذاری قابل معامله در بورس به نام فرزند اختصاص 
دهد و ســاز و کار اجرایی از جملــه خانواده ای مشــمول نحوه خرید و 
انتخاب صندوق و هزینه های مرتبط به پیشــنهاد وزارت امور اقتصاد و 

دارایی به تصویب هیأت وزیران می رسد.

بازار

رئیس کل سازمان امور مالیاتی گفت: بررسی داده های 
به دست آمده از شفاف شــدن بارنامه ها، اجاره نامه ها، 
بیمــه نامه ها، قراردادها، اســناد مربوط بــه واردات و 

صادرات، فاکتورهای خرید و فروش حکایت دارد.
داوود منظور اظهار داشت: درصدد هستیم تا با توسعه 
زیرساخت ها و فناوری های اطلاعاتی و همچنین بهره 
گیری مؤثر از اطلاعــات جامع و اجــرای فرآیندهای 
اثربخش، در کنار اصلاح و شــفافیت قوانین و مقررات 

و ایجاد پایه های جدید مالیاتی، بستر لازم برای تحقق 
اقتصاد پویا و بالنده را فراهم کنیم که این امر به عدالت 
اقتصــادی و اجتماعــی و انجام وعده هــای دولت در 

خدمت رسانی به مردم کمک شایانی می کند.
وی در ادامه بــا بیان اینکه شــفافیت، مهمترین نتیجه 
اجرای نظــام مالیاتی هوشــمند اســت، تصریح کرد: 
با تحقــق نظام نویــن مالیاتی، عملًا تمامــی اطلاعات 
مؤدیان اعم از اطلاعات درآمــدی، دارایی ها، مصرف و 

میزان عایدی و سود مؤدیان به صورت شفاف در اختیار 
سازمان امور مالیاتی کشــور قرار می گیرد.معاون وزیر 
اقتصاد با اشــاره به اینکه یکی از دســتورات کار اصلی 
ســازمان، هوشمندسازی مالیاتی اســت، افزود: بخش 
اعظمــی از خدمات مالیاتــی به صــورت الکترونیکی 
قابل ارائه به مؤدیان اســت و با ســاماندهی و یکپارچه 
ســازی ســامانه های مالیاتی و الکترونیکی شدن کلیه 
فرآیندهــای مالیاتی تحت یک پنجــره واحد خدمات 

مالیاتــی، علاوه بر تســهیل خدمات رســانی و کاهش 
هزینه ها، افزایش بهره وری و کارآیی سازمان به حداکثر 
ممکن خواهد رســید.با توجه به اولویت های برنامه ای و 
سیاستگذاری های کلان وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
قصد داریم نسبت مالیات به GDP را با کوشش مالیاتی 
بیشــتر، مبارزه با فرار مالیاتی و اســتفاده حداکثری از 
ظرفیت هــای قانونی موجود بــا بهره گیــری بهینه از 

نیروی انسانی خدوم و پرتلاش سازمان افزایش دهیم.

قرارداد

خریدار   وزیر امــور اقتصــاد و دارایی با 
بیــان اینکه هــراس و نگرانی اســتفاده از 
دستگاه های پایانه پرداخت یا پوزها، درست 
نیســت، گفــت: تراکنش این دســتگاه ها 

مبنای تشخیص مالیات، واقع نخواهد شد.
سید احســان خاندوزی در گفتگو با برنامه 
نگاه یک شبکه اول ســیما با موضوع بهبود 
کســب و کار و رفع موانع تولیــد افزود: به 
اعتقاد بســیاری از مردم، آغــاز فرایند یک 
کسب و کار بسیار پر هزینه، طولانی و آلوده 

و ناسالم و دافع فعالان اقتصادی است.
او ادامه داد: امــروزه نیازمند افزایش فضای 
تولید و حضور جدی مــردم در این محیط 
هســتیم و لازمه عملی هم این اســت که 
فراینــد راه انــدازی کســب و کار برای هر 
فعالیــت اقتصادی قانونــی و مولدی که در 
کشــور قصد راه اندازی آن وجود دارد، باید 
جذاب باشــد.آقای خانــدوزی گفت: باید 
دســت کســانی را که با انگیزه کار تولیدی 
در کشــور فعالیت می کنند، بوسید و با پهن 
کردن فرش قرمز، هزینــه پایین راه اندازی 
کســب و کار را تضمین کــرد.او ادامه داد: 
متأسفانه برغم همه شــعارها و حرف ها؛ در 
عمل موانع پیش رو آن قدر زیاد بوده اســت 
که بســیاری از ســرمایه گذاران خسته و از 
ورود به فعالیت اقتصادی پشــیمان شدند، 
زیرا برخی از آن ها حدود ۶ ماه تا یک ســال 

معطل دریافت مجوز فعالیت مانده اند.
وزیر اقتصاد گفت: این مســأله شناسی در 
قانون اجرای اصل ۴۴ حدود ۱۳ ســال قبل 
به عنوان یک آسیب شناســایی و احکامی 
هم برای آن در نظر گرفته شد، اما متأسفانه 
بعد از ۱۲ ســال علیرغــم تلاش هایی که 
صورت گرفت کار به صــورت مطلوب پیش 
نرفت و مردم و کارآفرینــان راضی نبودند و 
نیستند.خاندوزی گفت: اجرای نامناسب یا 
ناکافی قانون بهبود کســب و کار سبب شد 
تا بهمن ســال قبل مجلس مصوبه ای واقع 
گرایانه و انقلابی در مورد قانون کسب و کار 
وضع نماید که ما الآن در حال چیدن ثمرات 

آن هستیم.
وی افزود: در اجرای این قانون، بســیاری از 
دســتگاه ها حتی اعلام نمی کردند که چند 
نوع مجوز و در چه قالب هایی ارائه می کنند و 
به خاطر همین ناهمکاری، مسیر به کندی 
پیش می رفت، اما در مصوبه ســال ۹۹ این 
امکان فراهم شد تا مســیر عوض شود و بر 

جریان ۱۲ ساله قبل از آن غلبه کند.
وی گفــت: مخالفان و ســنگ انــدازان در 
اجرای قانون بهبــود فضای کســب و کار 
را می توان به ســه دسته تقســیم کرد؛ اول 
آن هایی که سیاست گذاران و دستگاه های 
اجرایی کشــور در یک اقتصاد احساس بین 
نیازی می کردند از اینکه فعالیت تولیدی و 
… در کشور باشــد، زیرا نیازمندیشان را با 

فروش نفت جبران می کردند.
خاندوزی افزود: دســته دوم انحصارگرانی 
بودند کــه خوش نداشــتند تعــداد تولید 

کنندگان در کشور افزایش یابند.
وی گفت: دسته ســوم هم مأمورانی بودند 
که در نهایت می خواســتند حــق امضای 
طلایی خــود را حفظ نماینــد و با طولانی 
کردن مراحــل کســب و کار، متقاضیان را 
در نهایت می طلبیدنــد و برای درج امضای 

طلایی خود رشوه ای دریافت می کردند، اما 
با مصوبه بهمن ســال قبل فضا عوض شد و 

روندی متفاوت را شاهد هستیم.
خانــدوزی دومیــن اقــدام لازم الاجرا در 
خصوص صــدور مجوزهــا را غیرحضوری 
بودن و صــدور الکترونیکی مجــوز عنوان 
کرد و گفــت: در جریان صــدور مجوز، یک 
وزارتخانه یــا ارگان متولی وجــود خواهد 
داشــت و باقی مراجعــی که باید بر ســایر 
امور ماننــد آب، برق و … نظــارت و اظهار 
نظر کنند به عنوان دســتگاه فرعی در ذیل 
دســتگاه و متولی اصلی حضــور خواهند 
داشت.وی افزود: نباید مردم را برای کسب 
مجوز کســب و کار میان اداره ها پاس کاری 
کنیم.خانــدوزی گفت: در برخی کســب 
و کارها که مشــکل و تبعــات امنیتی و … 
ندارد می شود با اعلام لفظی و ثبت اطلاعات 
در لحظه برایــش مجوز صادر کــرد و اگر 
نهاد ناظر قصد نظارت داشــته باشد پس از 
صدور مجوز می تواند به نشانی یا محلی که 
متقاضی در درگاه ثبت نموده است، نظارت 
پسینی انجام دهد.وی در خصوص عملکرد 
۳۳ دستگاهی که جهت صدور مجوز باید به 
درگاه ملی مجوزهای کســب و کار متصل 
شوند، گفت: در راســتای سهولت در صدور 
مجوزها و کســب و کار مردم، در وزارتخانه 
اقتصاد بســیار ســختگیرانه رفتار کردیم، 

البته به نفع مردم.
وزیــر اقتصاد گفــت: برای نمونه شــرایط 
اخذ مجــوز مؤسســه فرهنگــی و هنری، 
برخورداری از حســن شــهرت، دارا بودن 
حداقل ۲۷ ســال ســن، دارا بودن امکانات 
کافی و مناســب به تشــخیص وزارتخانه 
مربوطه، صلاحیت، تجــارب کافی، مرتبط 
و لازم با فعالیت مورد نظر، دارا بودن شــش 
سال سابقه فعالیت و بسیاری از این شروط، 
امکان اعمال ســلیقه در پذیرش صلاحیت 
را فراهم می آورد.خانــدوزی افزود: تا امروز 
تمام ۱۲۸۵ درخواست مجوز در دستور کار 
قرار گرفته و تمام شــروط کیفی و سلیقگی 
که می تواند مانع کســب و کار شود، مرتفع 
و حل و تا این لحظه بخــش زیادی از ایجاد 

سهولت ها انجام شده است.
وزیر امــور اقتصاد و دارایی افزود: طی ســه 

هفته اخیر بخش اعظم ســهولت در کسب 
و کار و مجوزهــا پیش رفتــه و همکاران و 
دوستان ما شــبانه روزی مشغول هستند تا 

در مهلت مقرر، کار به اتمام برسد.
وی گفــت: تا ایــن لحظه در بحــث صدور 
الکترونیکی؛ برخی دســتگاه ها هنوز آماده 
نیســتند و بســیاری از دســتگاه ها اساساً 
سامانه ای مجوز نمی دادند و حالا سامانه ای 
شدن دســتگاه ها؛ تحولی بزرگ محسوب 
می شــود.وزیر اقتصاد افزود: در اکثر موارد 
به موضوع تعارض منافع غلبه کرده ایم، زیرا 
خواست و تصمیم جدی است و آقای رئیس 
جمهور هم به این موضوع تأکید ویژه کرده 

است.
سید احسان خاندوزی در ادامه برنامه »نگاه 
یک« درباره قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان مالیاتی افزود: قانون مکلف 
کرده بود بانک مرکزی با همکاری سازمان 
امور مالیاتی، ساماندهی پوزها را انجام دهد 
و اتفاقات خوبی قبلًا رخ داده بود، اما سرعتی 
که در ماه های اخیر شاهدش هستیم نسبت 
به پیش از آن قابل مقایســه نیســت و این 
محصول همگرایــی و همفکری و همراهی 
بانــک مرکــزی و وزارت امــور اقتصادی و 

دارایی است.
او افزود: با شفاف شدن مســئله پایانه های 
پرداخــت و اجــرای ســامانه مودیــان و 
پایانه های فروشــگاهی، اکنون شاید حدود 
یک ســوم مودیان کــه در روز ۱۴ اســفند 
۱۴۰۰ می شناســیم محصول همین اتفاق 

باشد که فقط در سال ۱۴۰۰ رخ داده است.
خاندوزی اضافــه کرد: یعنی همــه تاریخ 
گذشــته وزارت امور اقتصادی و دارایی یک 
طرف و یک ســوم کل مودی هــا محصول 
تلاش های سال ۱۴۰۰ است و این به کاهش 

مسئله فرار مالیاتی، کمک زیادی می کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: استفاده 
کردن از پوزها و میزان تراکنش بیشــتر یا 
کمتر، هیچ دلیلی مبنی بر مشــمول شدن 
مالیات بالاتر توســط مودیان نخواهد بود، 
بلکه قانون مکلف کرده اســت که این را به 
عنوان یک نمایه اســتخراج کند و کسی که 
دســتگاه پایانه پرداخت در اختیار دارد باید 
در نظام مالی و مالیاتی کشــور، شناســایی 

شــود.وی افزود: با چند صد هــزار پوزه ای 
ناشناس مواجه هســتیم که اطلاعات آن ها 
تکمیل نیست و معلوم نیست که مربوط به 

کدام فعال و مودی اقتصادی هستند؟
آقای خانــدوزی ادامــه داد: بســیاری از 
این ها مشــمول معافیت مالیاتی هستند و 
در رســته ای فعالیت می کنند که آن رسته 
فعالیت فرهنگی یا در مناطق آزاد اســت و 

مشمول مالیات نیست.
او تاکیــد کرد: همــه این جزئیــات لحاظ 
خواهد شــد و از همکاران می خواهیم این 
تبیین و روشــنگری را انجــام دهند تا این 
ذهنیت به جامعه متبادر نشــود که از پوزها 
کمتر اســتفاده کنیم، زیرا تعیین مالیات بر 
مبنای آن اســت.وزیر امور اقتصاد و دارایی 
گفت: فعالان اقتصادی که سودهای بالاتری 
می برند باید بار مالیاتی بیشتری را بر دوش 
بکشند و بسیاری از فعالان اقتصادی باید بار 

کمتری را بر دوش بکشند.
خاندوزی افزود: پس از سال ها برای بودجه 
سال ۱۴۰۱ پیشقدم شدیم و نرخ مالیات بر 
شرکت های تولیدی را کاهش دادیم و پیام 
این کاهش ۵ درصدی مالیات این است که 
شــرکت های تولیدی باید با فشار مالیاتی 

کمتری فعالیت کنند.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: اولویت 
اقتصاد ایــران بعد از ثبــات اقتصاد کلان و 
کنترل سطح عمومی قیمت ها و نوسان ارز، 
این اســت که بتواند به رونــق فعالیت های 
تولیدی کمک کند.خانــدوزی افزود: باید 
در کوتاه مدت، چشــم خود را بــر افزایش 
درآمدهــای دولت ببندیم تــا کمک کنیم 

اقتصاد ایران از این چاله رکودی عبور کند.
او ادامه داد: پس از عبــور از این چاله رکود 
و زمانی کــه رونق اقتصادی حاصل شــد، 
فرصت خواهید داشت که درآمد دولت را در 

دوران رونق اقتصادی افزایش دهید.
وزیــر امــور اقتصــاد و دارایی گفــت: اگر 
برخی هــا شــفافیت نداشــته باشــند که 
اســتفاده از پایانه های پرداخت پوز را اظهار 
کنند خدماتی که از شبکه بانکی و دستگاه 
پوز می گیرند بدون مهلت تمدیدی، از اول 

فروردین سال ۱۴۰۱ قطع خواهد شد.
خانــدوزی با اشــاره به اینکه ســاماندهی 

حســاب های شــخصی و تجــاری از دیگر 
اولویت هاست، افزود: با تفکیک حساب های 
شــخصی و تجاری، هر نــوع ورود و خروج 

حساب ها شفاف خواهد شد.
او ادامــه داد: راهبــرد ما تمرکز بــر اقلیت 
فرارهای بزرگ مالیاتــی و جلوگیری از آن 
اســت و فرصت دادن و آســان گیری برای 

اکثریت فعالان اقتصادی است.
خانــدوزی در ادامه برنامه »نــگاه یک« در 
پاسخ به این پرســش که آیا ارقام درآمدی 
بودجه محقق می شــود و در ســال آینده 
کســری بودجه نخواهیم داشــت؟ افزود: 
مسئله کســری بودجه به جهت اینکه یک 
عارضه مزمن اســت حتماً در یک ســال به 

نقطه پایانی نخواهد رسید.
او ادامــه داد: تلاش دولت این اســت که در 
تدوین لایحه، کســری تراز عملیاتی سال 
۱۴۰۰ را کاهــش دهیــم و امیدواریم این 
دســتاورد مهم در مصوبــه نهایی مجلس 

شواری اسلامی نیز محقق شود.
خانــدوزی اضافه کــرد: در مــورد برخی 
درآمدهای احتمالــی نگرانی وجود دارد که 

این درآمدها تا چه اندازه محقق می شود؟
او با بیــان اینکه نگــران در آمدهای ثابت و 
پایدار هستیم، گفت: طرف درآمدی، طرف 
محکم، شــفاف، دقیق و غیر قابل خدشه ای 
باید باشــد تا حتی با ســناریوهای بدبینانه 
بتوانیــم آن میزان درآمد را کســب کنیم و 

کسری بودجه رخ ندهد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی بــا تاکید بر 
اینکه دولــت مصوبه نهایــی مجلس را که 
قانون و لازم الاجراست، مد نظر قرار خواهد 
داد، افزود: باید همــکاری کنیم تا کیفیت 

سیاستگذاری در اقتصاد ایران ارتقا یابد.
خاندوزی افزود: امســال فرآیند افزایش و 
بالا بردن هزینه ها در دولت، ســختگیرانه 
بــود و در مجلس هم همکاری خوبی شــد 
و شــاهد جهش خیلــی بالایــی در طرف 
هزینه ای نبودیم، امــا در طرف درآمدی به 
عنوان وزارت امور اقتصادی و دارایی تحقق 
افزایش حدود ۲۰ تا ۳۰ هزار میلیارد تومانی 
را که بر لایحه افزوده شــده اســت، سخت 
می بینیم.او ادامه داد: راهبرد ما این نیست 
که هر چه بیشتر و از هر راهی که می توانیم 
مالیات بگیریم بلکه باید مالیات هوشــمند 
و عادلانــه بگیریم کــه به انگیــزه فعالان 

اقتصادی و تولیدکنندگان هم کمک کند.
خاندوزی افزود: دولــت ۳۸۰ هزار میلیارد 
تومان درآمد نفتــی را در لایحه پیش بینی 
کرده بود که بر این رقم عددی افزوده شــده 
است.او با بیان اینکه راهبرد اقتصادی دولت 
این اســت که افزایش اتکا به نفت را نداشته 
باشــیم، اضافه کرد: یکی از دســتاوردهای 
مهم این است که دولت در شرایط تحریمی، 
توانسته است بسیار بیشتر از ابتدای امسال، 
نفت و میعانــات و فرآورده های نفتی صادر 
کند.وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره 
به افزایش قیمت بیــن المللی نفت در چند 
هفته اخیر گفت: برغم این دستاورد بزرگ، 
باید مراقب باشــیم وابســتگی مــا به نفت 
بیشتر نشــود، زیرا اقتصاد ایران زمانی که 
توانسته است نفت بیشتری را بفروشد، خام 
فروش تر شده است و وابســتگی بودجه به 

نفت، افزایش یافت.

قانون مالیاتی، قراردادهای حمل بار و اجاره مسکن را شفاف کرد

پذیره نویسی سهام سرخابی ها آغاز شد
خریــدار   پرونــده واگــذاری ســهام 
سرخابی ها پس از ســال ها چالش بسته شد 
و پذیره نویســی آن در فرابورس به مرحله 
اجرا رسید. بر اساس آخرین اطلاعیه منتشر 
شده از سوی فرابورس، یک میلیارد و ۲۳۶ 
میلیــون و ۹۹ هــزار و ۶۵۶ ســهم جدید 
استقلال ناشی از ســلب حق تقدم در نماد 
معاملاتی »اســتقلال« به مــدت ۳۰ روز 

پذیره نویسی خواهد شد.
طبق تصمیمات اتخاذ شده قرار بر این است 
تا به هر یک از هواداران باشــگاه اســتقلال 
تعداد یک هزار و ۳۰ ســهم با قیمت ۲ هزار 
و ۹۱۰ ریال تعلق گیرد و آمار موجود حاکی 
از آن اســت که هر ســهامدار نیازمند ۳۰۰ 
هزار تومان نقدینگی برای مشارکت در این 

پذیره نویسی است.
از سوی دیگر قرار اســت یک میلیارد و ۳۴ 

میلیــون و ۸۴۰ هزار و ۵۶۷ ســهم جدید 
پرسپولیس ناشــی از ســلب حق تقدم در 
نماد معاملاتــی »پرســپولیس«   به مدت 
۳۰ روز پذیره نویســی )تا زمان اتمام پذیره 
نویسی( شود.در ســهام باشگاه پرسپولیس 
به هر سهامدار تعداد ۸۸۵ ســهم با قیمت 
سه هزار و ۳۸۷ ریال اختصاص پیدا می کند 
و ســهامداران برای خرید سهام این باشگاه 

نیاز به ۳۰۰ هزار تومان نقدینگی دارند.
دوره ســفارش گیری این عرضه از ساعت ۹ 
و ۳۰ دقیقه تا ســاعت ۱۱ و ۳۰ دقیقه است 
و سهامدارانی که به دنبال مشارکت در این 
پذیره نویسی هســتند می توانند مسبت به 

خرید این سهام اقدام کنند.
پذیره نویســی ســهام جدید ناشی از سلب 
حق تقدم در افزایش ســرمایه شرکت های 
فرهنگی ورزشی اســتقلال ایران )سهامی 

عــام( و فرهنگی ورزشــی پرســپولیس 
)ســهامی عام( در قیمت های اعلام شــده 

انجام می شود.
متقاضیان می توانند یک ســفارش فعال در 
هر نماد در سامانه داشــته باشند، ویرایش 
حجم یا حذف سفارش فقط در زمان تعیین 

شده توسط ناظر مجاز اســت و پس از پایان 
زمان پذیره نویسی امکان ویرایش یا حذف 
سفارش وجود نخواهد داشت.کارمزدهای 
پذیره نویسی ســهام از خریداران و براساس 
ضوابط مصوب سازمان بورس اخذ می شود 
و خریداران عــلاوه بر مبلغ خریــد، مبلغ 

کارمزد پذیره نویسی را پرداخت می کنند.
 ارزش گــذاری ســرخابی ها طبــق وعده 
داده شــده در تاریخ ۲۳ بهمن مــاه انجام و 
ارزش نهایی باشگاه پرســپولیس سه هزار 
و ۲۱۰ میلیــارد تومــان و ارزش نهایــی 
باشــگاه اســتقلال ۲ هزار و ۷۸۰ میلیارد 
تومان اعلام شــد که ایــن ارزش گذاری، از 
ســوی کارشناسان رســمی دادگستری از 
دارایی های این دو باشــگاه و به ویژه دارایی 
نامشروط که برند دو باشگاه بوده، انجام شد 

و به تصویب اعضای هیات واگذاری رسید.

پــس از اجــرای ایــن اقــدام، واگــذاری 
سرخابی ها یک گام به مرحله اجرا نزدیک تر 
شد و مســوولان به دنبال اجرای مرحله بعد 
یعنی ثبت ۲ باشگاه استقلال و پرسپولیس 
در سازمان بورس بودند که این اقدام در روز 
شنبه )۳۰ بهمن ماه( انجام شد و مسوولان 
درج نماد سرخابی ها در بازار پایه فرابورس 

را گام پایانی واگذاری عنوان کردند.
در ادامــه این فعالیت هــا، خوش بینی های 
زیادی در میان هــواداران ایــن تیم برای 
اجرای حتمی عرضه ســهام ســرخابی ها 
در فرابورس ایجاد شــد و در نهایت رییس 
سازمان خصوصی ســازی نهم اسفندماه از 
درج نماد سرخابی ها در بازار پایه فرابورس 
خبر داد و گفت: گشایش نماد دو باشگاه ۱۵ 
اسفند مصادف با سوم شــعبان و روز میلاد 

امام حسین)ع( خواهد بود.
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عضو اتاق بازرگانی ایران:
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث شفافیت اقتصادی 

و جلوگیری از رانت خواری می شود
 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه با بیان اینکه حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی شــفافیت اقتصادی برای کشــور به همراه دارد، گفت: 
عده ای با سواســتفاده کالاها را با ارز ترجیحی وارد می کردند، اما با نرخ 
آزاد محصولات را به فروش می رســاندند، به همین دلیل این سیاست 

آثار مثبتی بر معیشت جامعه نداشت.
»هادی تیزهوش تابان« در مورد مصوبه مجلس برای حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی در لایحه بودجه ۱۴۰۱، اظهار داشت: عرضه ارز ۴۲۰۰ تومانی 
مشــکلات فراوانی را ایجاد کرد و زمینه گســترش فســاد را نیز فراهم 
کرده بود.عضو اتاق بازرگانی با تاکید بر اینکه شفافیت اقتصادی از آثار 
مثبت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اســت، خاطرنشان کرد: تصویب حذف 
ارز ترجیحی از رانت خواری، جلوگیری و فضای ســالم تری در تجارت 
کشــور ایجاد می کند.تیزهوش تابان تصریح کرد: تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی از ابتدا برای کمک رسانی به معیشــت قشر آسیب پذیر جامعه 
اجرایی شد، اما نتوانست رسالت خود را به ســرانجام برساند و از همان 

آغاز مشکلات فراوانی را در افزایش قیمت کالاها به وجود آورد.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه با بیان اینکه پرداخت 
یارانه و دادن امتیاز برای کمک به معیشــت قشر آســیب پذیر جامعه 
در همه کشــورهای جهان وجود دارد، گفت: در ایــران ارز ترجیحی از 
مزایایی است که کشور به مردم خود ارائه داده است اما تاکنون به دست 

مردم نمی رسید.
تیزهوش تابان افــزود: ارز ۴۲۰۰ تومانی به نهاده هــای دامی و برخی 
کالاهای اساسی تعلق می گرفت و برای تســهیل واردات این مزیت در 

نظر گرفته شد، اما در تمام این مدت بر سر سفره مردم قرار نگرفت.
به گفته وی، عده ای با سواستفاده از این فرصت کالاهای مورد نیاز مردم 
را با ارز ترجیحی وارد می کردند، اما با نــرخ آزاد محصولات را به فروش 

می رساندند، به همین دلیل آثار مثبتی بر جامعه ایجاد نکرد.
 نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در بررســی لایحه بودجه سال 
آینده، حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را از بودجه را تصویب کردند و مقرر شد 
تا برای جبران زیان رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساســی از طریق 

کالا برگ الکترونیکی یا از طرق جایگزین اقدام شود.

وزیر ارتباطات :
اختلال در تامین پهنای باند از مسیر اوکراین را 

پیش بینی کرده بودیم
وزیر ارتباطات بــا بیان اینکه از زمــان آغاز بحــران اوکراین، احتمال 
اختلال در تامین پهنای باند بین الملل از مسیر این کشور را پیش بینی 

کرده بودیم، از برنامه ریزی برای ایجاد ظرفیت جایگزین خبر داد.
  از حدود ساعت ۱۸ روز  شنبه بخشــی از ظرفیت اینترنت بین المللی 
کشور که از طریق شــرکت روس تلکام و از مسیر کشور اوکراین تأمین 
می شد، قطع شده است.این  ظرفیت  که  حدود  ۴۰۰  گیگ  است،   باعث  
افت  ارتباطات  در داخل کشور شــده و وزارت ارتباطات اعلام کرده که 
 با توجه به تداوم اختلالات مســیر شــبکه از اوکراین، در حال برقراری 

لینک های جایگزین از طریق سایر مسیرهای بین المللی است.

در  این راستا عیسی زارع پور وزیر ارتباطات در صفحه شخصی خود در 
شبکه های اجتماعی نوشت: همان طور که همکارانم نیز اطلاع داده اند، 
یکی از مسیرهای تأمین اینترنت بین الملل که از اوکراین عبور می کند 
قطع شده و بخشــی از پهنای باند بین الملل کاهش یافته که در ساعت 

پیک ممکن است منجر به اختلال شود.
وی گفت: این مســاله را از زمان آغاز بحران اوکرایــن پیش بینی کرده 
بودیم و به دلیل زمان بــر بودن تأمین ظرفیت جدیــد، همان موقع به 
همکارانم در شــرکت ارتباطات زیرســاخت گفتم که بــرای ظرفیت 

جایگزین اقدام کنند و این موضوع به سرعت در حال انجام است.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: تنوع بخشــیدن به منابع و مسیرهای تأمین 
اینترنت بین الملل و تأمین ظرفیت پشــتیبان برای مواقع این چنینی 

از سیاست های دولت مردمی است که به صورت جدی دنبال می شود.

شروط خصوصی سازی خودروسازان
 عمده سهام در اختیار زیرمجموعه هاست

یک کارشــناس صنعت خودرو گفــت: زیرمجموعه خودروســازان، 
بیشــترین ســهام خودروســازان را در اختیار دارند، به همین دلیل 
واگذاری آن مهمتر از ســهامی است که متعلق به ســازمان گسترش 
اســت.چند روز پیش رئیس جمهوری در بازدیدی ســرزده از یکی از 
شرکت های خودروسازی، ۸ دســتور برای تحول در این صنعت صادر 
کرد؛ یکی از این دستورات مربوط به »تعیین تکلیف واگذاری مدیریت 
دولتی شرکت های خودروســازی ایران خودرو و سایپا حداکثر ظرف ۶ 

ماه آینده به بخش غیر دولتی« بود.
در این رابطه رسول سلیمانی کارشــناس صنعت خودرو در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اظهار کرد: اصلی ترین مســاله این است که دولت به این 
نتیجه رسیده باشــد که می خواهد این کار را انجام دهد و در حد شعار 
نباشد زیرا در این صورت می توان موانع و مشکلات در مسیر را حل کرد.

وی افزود: اگر دولت اراده واقعی داشته باشــد قطعاً واگذاری مدیریت 
خودروســازها به بخش غیردولتی عملیاتی می شــود وگرنه می توان 

بهانه های مختلفی برای عدم اجرای این کار را آورد.
ســلیمانی گفت: به عنوان نمونه بحثی مطرح می کنند در مورد اینکه 
سهام خودروسازها در وثیقه بانک هاســت اگر اراده کافی وجود داشته 
باشد قابل حل است؛ می توانند سهام های دیگری را وثیقه قرار دهند یا 
منابعی را که از خریدار ســهام دریافت می کنند با یک قراردادی وثیقه 

قرار دهند و سهام را آزاد کنند.
این کارشــناس صنعت خودرو ادامه داد: علاوه بر آن ســهام چرخه ای 
در اختیار زیرمجموعه بنگاه است یعنی زیرمجموعه خودروساز، سهام 
خودروساز را گرفته است که واگذاری آن از واگذاری سهامی که دست 
سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران )ای درو( است مهم تر است 

زیرا میزان آن سهام بیشتر است.
وی افزود: سهامی که از سایپا در اختیار سازمان گسترش قرار دارد ۱۷ 
درصد است ولی ۴۰ درصد سهام سایپا در اختیار زیرمجموعه خودش 
است اگر این ۴۰ درصد به شکل بلوکی به بخش خصوصی واگذار شود، 
این شــرکت قابلیت خصوصی ســازی دارد. اما بحث مهم این است که 

دولت واقعاً بخواهد این کار را انجام دهد.
سلیمانی گفت: از ســویی دیگر دولت باید بحث تنظیم گری را تقویت 
کند زیرا شرکت دولتی در مواجهه با خریداران و مصرف کنندگان یک 
سری مسائل را رعایت می کند که شرکت خصوصی شاید رعایت نکند. 

تولید

رئیس ســازمان حفــظ نباتات کشــور با اشــاره به از 
ســرگیری صادرات فلفل دلمــه به روســیه از دیروز 
گفت: تجار می توانند نســبت به ثبت سفارش و فروش 
محصولات خود اقدام کنند.صادرات فلفل دلمه ای به 
روسیه که در آذر ماه ممنوع شــد و سر و صدای زیادی 
نیز به پا کرد از دیروز از سر گرفته شده است. بنابر اعلام 
مسئولان وزارت جهاد کشاورزی این ممنوعیت ربطی 
به باقی مانده سموم نداشــته و سموم مورد استفاده در 

تولید این محصولات در کشور روسیه ثبت نشده بود.
در همین راســتا شــاهپور علایی مقدم، رئیس حفظ 
نباتات در مورد ماجرای فلفل دلمه های عودت شده از 
روسیه گفته بود: روسیه نامه ای فرستاد که ۴ سم آفت 
و علف کشی که در کشــور ما بین باغداران و کشاورزان 

اســتفاده می شــود در آنجا ثبت نشده است 
و ایــن دلیل برگشــت خــوردن فلفل های 
صادراتی بوده و هیچ گونه باقیمانده ســمی 

وجود نداشته است.
وی اضافه کرده بود: این ســموم در اتحادیه 
اروپا هم استفاده می شــود برای اینکه ماده 
موثره خوبی دارد و هزینه های تولید را پایین 

می آورد و به جای اینکه کشاورز ســه بار برای کنترل 
بیماری سمپاشی کند یکبار سمپاشی می کند.

در ۳۰ بهمن امســال محمدمهدی برومندی، معاون 
وزیر جهاد کشــاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر از سفر 
هیأت روســی به ایران در هفته جاری خبر داد و گفت: 
هیأت روسی برای بازدید از مراکز تولید فلفل دلمه ای 

دوشنبه شب وارد ایران می شوند.وی گفت: 
ما چهار روز میزبان هیأت روســی هستیم و 
آنها برای بازدید از مراکز تولید، بسته بندی و 
آزمایشگاه های مرجع به ایران سفر می کنند.
برومندی ادامــه داد: روس ها علاوه بر تهران 
از شــهرهای اصفهان، مازندران و آذربایجان 

شرقی نیز بازدید خواهند کرد.
وی اضافه کــرد: امیدواریم بعد از ایــن دیدار صادرات 

فلفل دلمه ای به روسیه از سر گرفته شود.
براین اساس ســه روز قبل وزارت جهاد کشاورزی طی 
اطلاعیه ای علام کرد صادرات فلفــل دلمه ای ایران به 

روسیه از شنبه ۱۴ اسفند رسماً از سر گرفته می شود. 
صادرکنندگان ۵ محصول کشــاورزی به روسیه باید 

برگه آنالیز داشته باشنددر همین راستا شاهپور علایی 
مقدم، رئیس ســازمان حفظ نباتات کشور در گفتگو با 
خبرنگار مهر گفت که از دیروز شنبه ۱۴ اسفند ۱۴۰۰ 

صادرات فلفل دلمه به روسیه از سر گرفته شد.
وی اضافه کرد: در حال حاضر کســانی که در روســیه 
بازار و قراردادی در این زمینه دارند می توانند نســبت 

به ثبت سفارش و فروش محصولات خود اقدام کنند.
علایی مقدم تصریح کــرد که صادرکننــدگان برای 
صــادرات ۵ محصــول بادمجــان، فلفــل دلمه ای، 
ســیب درختی، گوجه فرنگی و خیار به روسیه باید از 
آزمایشگاه های مرجع ســازمان غذا و دارو برگه آنالیز 
دریافت کنند و بدون این برگه امــکان صادرات برای 

آنان وجود ندارد.

عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران می گوید 
خودروسازان و قطعه ســازان داخلی هیچگاه مخالف 
واردات خــودرو نبوده انــد و حتــی طرح هایی برای 

آزادسازی واردات نیز ارائه کرده اند.
محمدرضا نجفی منــش اظهار کرد: در ســال های 
گذشته هرگاه که واردات خودرو ممنوع بوده، فشار 
بر روی تولیدکنندگان داخلی افزایش یافته اســت 
و هرگاه واردات حتی در ســطحی محــدود اجرایی 

شده، میزان فشــار بر خودروســازان و قطعه سازان 
داخلــی کاهش یافتــه و آنهــا امکان تنفــس پیدا 

کرده اند.
وی با اشاره به محدودیت هایی که در سال های گذشته 
در حــوزه واردات خودرو وجود داشــته، بیان کرد: در 
این ســال ها، با توجه به ممنوعیت واردات، هر اتفاقی 
که رخ می داد و هر خبر جدیدی که منتشــر می شــد، 
فشاری جدید برای تولیدکنندگان داخلی وارد می کرد 

و فضا را برای آنها بســیار ســخت می کرد تا جایی که 
حتی مقامات کشــور نیز برای کاهش این فشارها ورود 

کردند.
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه تولیدکنندگان 
داخلی هیچگاه مخالــف واردات نبوده انــد، گفت: ما 
معتقدیم در کوتاه مــدت از ســرگیری واردات حتی 
می تواند به کاهش فشــار بر تولیدکننــدگان داخلی 
منجر شــده و فضای فعالیــت را برای آنها مســاعدتر 

کند. هر چند اجرای ایــن طرح های جدید نیز به منابع 
اعتباری نیاز دارد که باید دید دولــت و مجلس به چه 

شکل آن راه فراهم می کنند.
نجفی منــش اعتبار مورد نیاز بــرای واردات خودرو را 
رقمی در حدود دو تا ســه میلیارد دلار دانست و افزود: 
باید دید مجلس و دولت در نهایــت چه ارزیابی در این 
زمینه خواهند داشــت و منابع موردنظر را به چه شکل 

تامین می کنند.

صادرات

اتاق

خریدار  معاون هماهنگی و محیط کسب 
و کار وزارت صمت با بیان اینکــه از دو روز 
اخیر اتصال آزمایشی و تکمیلی سامانه های 
وزارت صمــت به درگاه ملــی مجوزها آغاز 
شد، گفت: با اقدامات انجام شده سامانه های 
وزارت صمت به درگاه ملی مجوزها متصل 
می شود.ســید مهدی نیازی درباره آخرین 
وضعیت پیوســتن وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به درگاه ملی مجوزها اظهار داشت:  
موضوضوع پیوستن دستگاه های مختلف به 
درگاه ملی مجوزها، از سال گذشته مصوب 
شــد اما دســتگاه ها با تأخیر کار را دنبال 

می کردند. 
وی با اشاره به اینکه باید تا ۱۸ اسفند امسال 
اتصال دستگاه ها به ســامانه صدور مجوزها 
انجام شــود، گفت: زمانی که دولت جدید 
مستقر شــد وزارت اقتصاد با معاونت های 
وزارت صمت ارتباط مســتقیم داشتند اما 
روابط چندانی شــکل نگرفت تــا زمانی که 
اینجانب مسئولیت محیط کسب و کار را در 

وزارت صمت بر عهده گرفتم .
معاون هماهنگــی و محیط کســب و کار 
وزارت صمت بیان داشــت: بنابراین دو نوع 
کار تعریف شــد که یکی از آنها تکمیل فرم 
ها و کاربــرگ هایی بود کــه وزارت اقتصاد 
خواستار بود تا دستگاه ها آن را تکمیل کنند 
بنابراین معاونت هماهنگی و محیط کسب 

و کار وزارت صمت این موضوع را در دستور 
کار قرار داد و تیمی برای این موضوع مستقر 
و کارها را ســازماندهی کرد تا اینکه در همه 
بخش های وزارت صمت این فرم ها تکمیل 

و کار انجام شد. 
نیازی بیان داشــت: کار دوم و مهم تعریف 
شــده دیگر در معاونــت مذکــور،  اتصال 

ســامانه های وزارت صمت بــه درگاه ملی 
صدور مجوزها بود که بــرای این منظور نیز 
برنامه ریزی های لازم به سرعت انجام و کار 
به صورت ویژه پیگیری شد؛ در باره تکمیل 
فرم هــا و کاربرگ ها جمــع بندی ها انجام 
شــده و فردا هیات مقررات زدایــی برگزار 
می شــود تا فرم ها و کاربرگ ها به تصویب 

برســد. وی در رابطه با اتصال ســامانه های 
وزارت صمت بــه درگاه ملی مجوزها، اظهار 
داشــت: دو شــب پیش اتصال بــه صورت 
آزمایشــی انجام شــد و شب گذشــته این 
اتصال توســعه یافت، تقریبا ســامانه های 
وزات صمت به درگاه ملــی مجوز ها متصل 
شده اســت و مراحل نهایی به اتمام می رود 

و براین اســاس اتصال ســامانه های وزارت 
صمــت بــه درگاه ملی مجوزهــای وزارت 

اقتصادی عملیاتی می شود. 
وی بیــان کرد: بــه اذعــان وزارت اقتصاد، 
وزارت صمــت در اتصــال بــه درگاه ملی 
مجوزهای وزارت اقتصاد از همه سازمان ها 
جلوتر است؛ وزارت صمت در اجرای قانون 
به چالشی برخورد نکرد و همانطور که وزیر 
صمت به ایــن موضوع تاکید داشــتند، به 

صورت خاص این موضوع پیگیری شد. 
نیازی بیان داشــت: امیدواریم در ادامه راه 
اصلاح فرآیندها را با سرعت بیشتری دنبال 
کنیم زیــرا بحث اصــلاح فرآیندها به علت 
اهمیت در دستور کار قرار دارد و امیدواریم 
تا طی دو - سه ماه  آینده بخش هایی زیادی 
از این اصلاحات انجام شود. بنابراین گزارش 
امیر ســیاح، رئیس مرکز مطالعات پایش و 
بهبود فضای کســب و کار وزارت اقتصاد  در 
پاسخ به اینکه کدام دستگاه ها به درگاه ملی 
مجوزها متصل شــده اند؟ بــه فارس گفت: 
در حــال حاضــر وزارت جهاد کشــاورزی 
به درگاه ملی مجوزها متصل شــده است و 
همه  فرآیندهای مربوط به ثبت درخواست، 
پاســخ و صدور مجوز از طریــق این درگاه 
انجام می شــود و قرار اســت وزارت صنعت 
معدن و تجارت و سازمان بورس نیز متصل 

شوند.

خریــدار   به گفتــه عضو هیــات مدیره 
نظام صنفی رایانــه ای، اگر دسترســی به 
شبکه های اجتماعی پرکاربر محدود شود، 
باعث کاهش مشتری شــده و یا دست کم 
دسترســی مشــتری از طریــق وی پی ان 
صورت می گیــرد که مشــکلات دیگری از 

جمله شیوع بدافزارها ایجاد خواهد کرد.
نیما نامداری، با بیان اینکه کســب وکارها 
در فضای دیجیتال دو گروه هستند، اظهار 
کرد: یک سری کسب وکارها فقط در فضای 
دیجیتــال کار می کنند و شــکل دیگری از 
فروش ندارند و بعضی دیگر علاوه بر حضور 
در فضای فیزیکی و آفلاین، در شــبکه های 
اجتماعــی هم هســتند، مثلا فروشــگاه 
پوشاکی که در یک مرکز خرید مغازه دارد، 
در اینســتاگرام هم صفحه دارد و بخشی از 
فروشــش را آنجا انجام می دهــد. محدود 
کردن دسترســی به اینترنت و شبکه های 
اجتماعی فقط به کســب وکارهای آنلاین 
ضربه نمی زند، کســب کارهای آفلاینی که 
بخشی از فروش خود را از طریق شبکه های 
اجتماعی انجام می دهند هم لطمه خواهند 
خورد.وی ادامه داد: شــبکه های اجتماعی 
چند فایــده دارنــد؛ در ایران تنها شــبکه 
اجتماعی پرکاربر که باقی مانده اینستاگرام 
است، البته در کشورهای دیگر بخش مهمی 
از فروش آنلاین از طریــق فیس بوک انجام 
می شود و انبوهی از شــبکه های اجتماعی  
تخصصی هستند، مثلا گروهی که در حوزه 
هنر کار می کنند، از پینترســت اســتفاده 
می کنند، یا هرکس متناســب بــا فعالیت 
خودش، از شــبکه های اجتماعی مختلفی 
در حوزه سرگرمی، بازی فشن و مد استفاده 
می کند. مــا در ایران همه این شــبکه ها را 

محدود کرده ایم، یا اگر فیلتر نکردیم هم به 
دلیل اینکه امکان پرداخــت از طریق ایران 
وجود ندارد. ما به سیستم بانکی دنیا متصل 
نیستیم و کاربران نمی توانند از این شبکه ها 
استفاده کنند، به همین دلیل تنها شبکه ای 
که باقی می ماند، اینستاگرام است و محدود 
کردن آن تیر خلاص به استفاده کاربر ایرانی 

از شبکه های اجتماعی است.

مشتری و کاربر، عامل مهم حضور 
کسب وکارها در اینستاگرام 

عضو هیات مدیره نظام صنفــی رایانه ای با 
طرح این پرسش که شــبکه های اجتماعی 
چه فایده ای دارند، گفــت: اولین فایده آنها 
مشتری است. افراد جایی کسب وکارشان را 
عرضه می کنند که مشتری بالقوه  بیشتری 
در آنجا وجود داشته باشد. شما اگر بخواهید 
مغازه ای هم داشــته باشــید، باید آن را در 
نقطه ای که رفت وآمد بیشــتری دارد، قرار 
دهید. اگر یک کســب وکار محلی یا خانگی 
داشته باشــید و آن را در شــبکه اجتماعی 
چه خارجی چــه ایرانــی قــرار دهید که 
اعضای زیادی ندارد و کســی از آن استفاده 
نمی کند، لطمــه می خورید. زیــرا صرف 
عرضه محصول به صــورت دیجیتال کافی 
نیست و مشــتری هم باید در این شبکه ها 

وجود داشته باشد. 
نامداری با بیــان اینکه برخی آمار نشــان 
می دهد که فقــط روی شــبکه اجتماعی 
اینستاگرام، حدود دو میلیون نفر به نحوی 
ارتــزاق می کنند، گفت: علــت اینکه مردم 
از اینستاگرام اســتفاده می کنند این است 
که بخش عمــده ای از مــردم در آن حضور 
دارند، ما اگر این شــبکه را هم محدود شود، 

مردم کماکان با فیلترشــکن به آن متصل 
می شــوند، به شــبکه اجتماعــی دیگری 
نمی رونــد، تجربه هایی ماننــد فیلترینگ 

تلگرام هم این را نشان داده است. 
وی ادامه داد: در صــورت ایجاد محدودیت 
چه از طریق فیلترینگ رسمی و چه از طریق 
کاهش پهنای بانــد که به اینســتاگرام در 
نقاط ورودی اینترنت کشور اختصاص داده 
می شــود و با کند کردن آن، بخش زیادی از 
کســب وکارها را هدایت می کنیم به سمت 
فعالیت غیرقانونی کــه در آن صورت قانون 
هم از آنها حمایت نخواهد کرد. فرض کنید 
من از اینســتاگرام چیزی خریدم و هزینه 
آن را کارت بــه کارت کردم، اگــر تخلفی 
صورت گیرد، جنس تقلبی باشــد یا از من 
کلاهبرداری شــود، یا هر شــکل دیگری از 
اقدامات غیرقانونی، نمی تــوان به پلیس یا 
دادگاه شــکایت کرد، چون خود ما هم کار 

غیرقانونی انجام دادیم.
عضو هیات مدیــره نظام صنفــی رایانه ای 
با بیان اینکه با محدود شــدن اســتفاده از 
شــبکه های اجتماعی، امکان ارائه خدمات 
زیرساختی به این کسب وکارها هم ممنوع 

می شود، افزود: اگر به اعضای این شبکه های 
اجتماعــی امــکان درگاه پرداخت ندهند، 
مردم به سمت فرآیند کارت به کارت می رود 
که الان بســیاری از افراد همین کار را انجام 
می دهند و هیــچ جای شــکایت هم باقی 

نمی گذارد.
عضو هیات مدیــره نظام صنفــی رایانه ای 
با بیان اینکه ســیگنال های منفــی، امید 
و انگیزه بــرای ایجاد کســب و کار را از بین 
می برد، گفت: زمانی اســت که یک نفر دارد 
کار بزرگی انجام می دهــد و زمانی یک نفر 
کسب وکار کوچک خانگی راه می اندازد. در 
دنیا اثبات شده که رشد اقتصادی به واسطه 
کســب وکارهای کوچک و متوســط ایجاد 
می شــود. کســب وکارهای بزرگ معمولا 
اشــتغال بالا ایجاد می کنند، امــا در مقابل 
کســب وکارهای کوچک و متوســط سهم 
کمتری در رشد اقتصادی دارند. این نکته ای 
است که ما آن را در ایران جدی نمی گیریم 
و فکر می کنیم رشد اقتصادی از طریق چند 
کارخانه و شرکت های عظیم اتفاق می افتد. 
البته که آنها هم تاثیر دارند، اما سهم عمده 
را انبوه کســب وکارهای کوچکــی ایجاد 
می کنند که به طــور روزمــره ارزش خلق 
می کنند و ایــن ارزش در زندگــی روزمره 
مردم احساس می شود. شــما وقتی اینها را 
ناامید می کنید، بخش مهمی از موتور تولید 
اقتصادی در بخش خدمــات و کالا را از بین 

می برید.
نامــداری با بیــان اینکه با محدود شــدن 
شــبکه های اجتماعی، رفتــار واقعی مردم 
در کسب وکار خیلی تغییر نمی کند، افزود: 
مردم طبیعتا در جایی کسب وکار دیجیتال 
خــود را راه می اندازند که مشــتری و کاربر 

هســت و دسترســی وجود دارد، اما اتفاقی 
که می افتد این اســت که این دسترســی با 
دشواری و به طور غیرقانونی انجام می شود. 
اگر بین مشتری و فروشنده، سرویس دهنده 
و سرویس گیرنده مشکلی ایجاد شود، پناه 
قانون را بالای سر خود احساس نمی کنند. 
احساس نمی کنند که چتر نهادهای قانونی 
بالای سرشان از آنها حمایت می کند. عملا 
ما بخش عمده ای از مردم را سوق می دهیم 
به سمت دادوســتدهای غیررسمی و فاقد 
حمایت قانونی و به همیــن دلیل انبوهی از 
تخلفات ایجاد می شــود اما مــردم چاره ای 
ندارند جز اینکه در شبکه های اجتماعی که 

کاربر بیشتری دارد، حضور پیدا کنند.
وی ادامــه داد: وقتی شــبکه اجتماعی در 
کشــور وجود دارد که ۴۰ میلیون جمعیت 
از آن اســتفاده می کنند، واضح اســت که 
مردم آن را رها نمی کنند و ســراغ شــبکه 
اجتماعی داخلی یــا حتی خارجی بروند که 
۵۰ هزار کاربر داشــته باشد. حتی اگر بحث 
کیفیت را هم نادیده بگیریم، شــبکه های 
اجتماعی خارجی به دلیل چیزی که به آن 
اثر شــبکه می گویند، کاربر بیشتری دارند، 
شــبکه های اجتماعی بزرگ با اثر شــبکه 
رشــد می کنند. هرچه آدمهای بیشتری از 
یک شبکه اجتماعی اســتفاده کنند، باز هم 
آدم های بیشتری انگیزه پیدا می کنند که از 
آن استفاده کنند و این در یک چرخه مثبت 
می تواند کاربران شــبکه های اجتماعی را 
به صورت نمایــی افزایش دهــد. این اتفاق 
برای شــبکه اجتماعی مثل اینســتاگرام و 
پیام رســانی مانند تلگرام افتــاده، با فیلتر 
کردن آنها اثر شــبکه از بین نمی رود، صرفا 

مسیر دسترسی دشوار می شود.

وسیه از سر گرفته شد بعد از گذشت ۳ ماه؛صادرات فلفل دلمه به ر

وسازان داخلی به آزادسازی واردات واکنش خودر
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وزیر نفت خبر داد
ودی  قرارداد توسعه یکی از میادین مشترک بز

منعقد خواهد شد
وزیر نفت با اشاره به کنسرســیوم تأمین مالی بانک ها گفت: طی مدت 
۶ ماهه ۴.۵ میلیارد دلار قرارداد در توســعه میادین گازی و نفتی عقد 

قرارداد شده که با شرکت های داخلی و خارجی بوده است. 
 جواد اوجی، وزیر نفت، در حاشیه مراسم امضای قرارداد خط لوله پارس 
افزود: این خط لوله که به طول ۴۴۵ کیلومتر اســت از استان هرمزگان 
شروع می شود و تا منطقه فسا میاید مثل ســایر پروژه های وزارت نفت 
از منابع بانک های داخلی اســتفاده کرده اســت. به جای اینکه بانک ها 
بخواهند بنگاه داری کنند وارد عرصه تأمین مالی پروژه های ملی شــده 
اند.وی با اشــاره به اینکه هفته گذشته هشــت قرارداد برای جمع اوری 
گازهای همراه امضا شد، ادامه داد: وزارت نفت معطل توافق وین نمانده 
و با توان منابــع داخلی پروژه های مهم نفــت و گاز را انجام خواهیم داد.
اوجی تاکید کرد: طی مدت ۶ ماهه ۴.۵ میلیارد دلار قرارداد در توســعه 
میادیــن گازی و نفتی عقد قرارداد شــده که با شــرکت های داخلی و 
خارجی بوده اســت.وی در خصوص اســتفاده از ظرفیت بانک ها برای 
توسعه میادین مشــترک، گفت: در آینده با کنسرسیوم بانک ها قرارداد 

توسعه یکی از میادین بزرگ همراه با پایین دست منعقد خواهد شد.
وزیر نفت ادامه داد: در رابطه با تراز بنزین کشــور گفت: با تدابیر وزارت 
نفت و حمایت نمایندگان مجلس در ســال آینــده واردکننده بنزین 

نخواهیم شد.

مدیرعامل بورس انرژی:
گاز طبیعی در بورس انرژی ایران پذیرش شد

 مدیرعامل بــورس انرژی ایران گفــت: در جدیدترین جلســه هیات 
پذیرش بورس انرژی ایران با پذیرش گاز طبیعی در این بورس موافقت 
شــد و به زودی شــاهد معاملات این محصول در بازار ایــن رکن بازار 
ســرمایه خواهیم بود. به گزارش ســازمان بورس و توراق بهادار، »علی 
نقوی« در خصوص مباحث مطرح شــده در جلســه روز گذشته هیات 
پذیرش بورس انرژی، اظهار داشــت: مطابق جلســه ای که مورخ ۱۴ 
اســفند ۱۴۰۰ در هیات پذیرش بورس انرژی انجام شد، با درخواست 
شرکت ملی گاز ایران مبنی بر پذیرش گاز طبیعی در این بازار موافقت 
شــد.وی بیان داشــت: شــرکت ملی گاز ایران از این پس می تواند از 
ظرفیــت مکانیزم بــورس انرژی بــرای عرضه صادراتــی و همچنین 
عرضه های داخلی گاز طبیعی بهره بگیرد.نقــوی تصریح کرد: پیش از 
این نیز آیین نامه عرضه گاز طبیعی توســط هیات وزیران در خردادماه 
امسال تصویب شده بود.مدیرعامل بورس انرژی ایران گفت: در لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ نیز شــرکت ملی گاز ایران مکلف بود دســت کم تا سقف 
۱۰ میلیارد متر مکعب گاز طبیعی را در بورس انرژی ایران عرضه کند.
وی تصریح کرد: همچنین در جلسه روز گذشــته با انتشار اوراق سلف 
موازی استاندارد برق برای شــرکت توســعه منابع آب و نیروی ایران 

موافقت های لازم انجام شد.
نقوی در پایان اظهار داشــت: قرارداد آتی گاز مایع نیز در بازار مشــتقه 

بورس انرژی پذیرفته شد.

در مصوبه ای
وستاها تا سقف  وزارت نفت مکلف به گازرسانی ر

۳ هزار میلیارد تومان شد
نمایندگان مجلس شورای اســلامی در مصوبه ای وزارت نفت را مکلف 
به تکمیل پروژه های گازرســانی روســتاها و اتمام طرح )پروژه(  های 

نیمه تمام گازرسانی تا میزان سه هزار میلیارد تومان کردند.

نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
بخش هزینه ای لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور، بند )د( تبصره ۱ را 
تصویب کردند.بر اساس این مصوبه، وزارت نفت از طریق شرکت دولتی 
تابعه ذی ربط مکلف است از محل ســهم چهارده و نیم درصد )%۵/۱۴( 
شرکت مذکور تا میزان سی هزار میلیارد )۳۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 
ریال نســبت به گازرســانی به روســتاها و اتمام طرح )پــروژه( های 
نیمه تمام گازرسانی به روستاها، تداوم گازرسانی با اولویت گازرسانی به 
شهرها و روستاهای استان سیستان و بلوچستان و استان های نفت خیز 
و گازخیز، استان های رویشــی زاگرس، مناطقی که از لحاظ گازرسانی 
شهری و روســتایی پایین تر از متوسط کشور می باشــند و همچنین 
روستاهای واقع در مناطق کوهستانی، سردسیر و صعب العبور حداقل 

چهار برابر سرانه اقدامات لازم را به عمل آورد.
شرکت مذکور موظف به گازرسانی تا درب مدارس و مساجد روستایی 
اســت.در ادامه جلســه وکلای ملت بند )م( تبصره ۱ ماده واحده این 
لایحه را تصویب کردند که بر اساس آن، الگوی مصرف گاز طبیعی برای 
اقلیم های مختلف کشور حداکثر تا دو ماه پس از ابلاغ این قانون توسط 
وزارت نفت و با همکاری ســازمان برنامه و بودجه کشــور، وزارت راه و 
شهرسازی و سازمان ملی اســتاندارد تهیه و به تصویب هیئت وزیران 

می رسد.

معاون وزیر نفت اعلام کرد
 تحویل ۱۸.۵ میلیارد لیتر سوخت مایع 

وگاه ها به نیر
معاون وزیر نفت گفت: امسال ۱۸.۵ میلیارد متر مکعب سوخت مایع به 
نیروگاه ها تحویل شده است.جلیل سالاری در مراسم امضای تفاهم نامه 
خط لوله پارس گفــت: در طرح های پالایشــی قرار اســت از ظرفیت 
کنسرسیوم بانک ها اســتفاده کنیم.مدیرعامل شــرکت ملی پالایش 
و پخش فراورده های نفتی ایران ادامه داد: امســال هیچ خاموشــی در 
کشــور رخ نداد و ۱۸.۵ میلیارد لیتر فرآورده نفتــی و ۷۰ میلیارد متر 
مکعب گاز به نیروگاه ها تحویل شد، همچنین ۶۵ میلیارد لیتر در بخش 
حمل و نقل و صنایع فرآورده نفتی مصرف می شود.سالاری تاکید کرد: 
با رشد ۸ درصدی حوزه نیروگاهی، هر ۱۰ سال باید یک نیروگاه جدید 
بسازیم.وی به بهینه سازی مصرف سوخت اشــاره کرد و گفت: افزایش 
شبکه انتقال فرآورده و تاب آوری آن باید تقویت شود.معاون وزیر نفت 
با اشــاره به امضای قرارداد خط لوله پارس، خاطرنشــان کرد: با اجرای 
این طرح ۸۰ میلیون لیتر به طرفیت ذخیره ســازی فرآورده های نفتی 

کشور افزوده می شود.

و نیر

نمایندگان مجلس شورای اسلامی ساز و کار پرداخت 
بدهی دولت به پیمانکاران را تا مبلغ ۹۰۰ هزار میلیارد 
ریــال از محــل تحویل نفت خــام و میعانــات گازی 
صادراتی مشــخص کردند. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی روز یکشــنبه)۱۵ اسفندماه( 
در جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۱  
یک بند بــه تبصره )۱( مــاده واحده لایحــه بودجه با 
پیشــنهاد کمیســیون عمران در خصــوص پرداخت 

بدهی دولت به پیمانکاران الحاق شد.
در بندالحاقــی به تبصره )۱( مــاده واحده لایحه آمده 
اســت: دولت مکلف است از طریق شــرکت ملی نفت 
ایــران در صورت درخواســت دســتگاه های اجرایی 

ذیربط تــا مبلــغ ۹۰۰ هزار میلیــارد ریال 
از خالص بدهــی قطعی خود به اشــخاص 
حقیقی و حقوقی تعاونی بنیاد مستضعفان، 
ستاد اجرایی فرمان امام، قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء و بخش هــای خصوصی که در 
چارچوب قوانین تا پایان ســال ۱۴۰۱ ایجاد 
شده و همچنین اجرای تکالیف این قانون از 

جمله پرداخت تعهدات مربــوط به طرح های عمرانی، 
دفاعی و هســته ای از محل تحویل نفت خام و میعانات 
گازی صادراتی به این اشــخاص و بر اساس قیمت روز 
صادراتی شرکت ملی نفت ایران تسویه و از طریق منابع 
و مصارف عمومی دولت و بر اســاس جدول شماره ۲۱ 

این قانون بــا خزانه داری کل کشــور اعمال 
حساب کند.

پیش از رای گری» صدیــف بدری« نماینده 
مردم اردبیل در تشریح پیشنهاد کمیسیون 
عمران گفــت: در قانون بودجه ســال های 
۹۹ و ۱۴۰۰ این پیشــنهاد در قالب تهاتر از 
محل فروش نفت به پیمانکاران آمده اســت. 
به موجب این پیشــنهاد مطالبات پیمانکاران وصول و 
بدهی دولت به آنهــا پرداخت می شــود.»محمدرضا 
میرتاج الدینــی« نماینده مردم تبریــز در مخالفت با 
این پیشنهاد عنوان کرد: این مسئله تغییرات بسیاری 
در بودجه کشــور ایجاد می کند و ابهــام دارد.»احمد 

دنیامالی« نماینده مــردم بندر انزلــی در مجلس در 
موافقت بــا این پیشــنهاد گفت: پرداخــت مطالبات 
پیمانکاران موجــب رونق پروژه های بــزرگ عمرانی 
کشور خواهد شــد، همچنین بخشــی از دیون دولت 
کاهش می یابد.»محمدباقــر قالیباف« رئیس مجلس 
در پاســخ به توضیحات نماینده دولت مبنی بر اینکه 
امکان اجرای این مصوبه وجود ندارد چــرا که فراتر از 
ظرفیت های نفتی کشور اســت، گفت: سقف فروش و 
حجم دلاری حاصل از آن در بودجه مشــخص شــده، 
دســتگاه هایی که ذیل این پیشــنهاد مطرح شــدند 
می توانند در فروش نفت نقش داشته باشند لذا اجرای 

این پیشنهاد امکان پذیر است.

نفت

خریدار  رئیــس دفتر مرکــز مطالعات 
بین المللی انرژی وین با بیان اینکه روســیه 
از این پس به عنوان یــک تامین کننده قابل 
اعتماد برای اروپا، ایفای نقش نخواهد کرد، 
گفت: ایــران می تواند با قــدرت وارد بازار 

اتحادیه اروپا شود.
فریدون برکشــلی، درباره میــزان تامین 
انرژی اروپا از سوی روسیه اظهار داشت: بر 
اساس گزارشــات آژانس بین المللی انرژی 
در ۲۰۲۰ که مــورد تایید بیشــتر مراجع 
آمــاری بین المللــی و اروپایی هم اســت، 
روســیه ۴۰ درصد از گاز طبیعی پنج کشور 
اروپایی را تامین می کنــد و آلمان بالاترین 
سهم را در دریافت گاز روســیه دارد. البته 
آلمــان و کشــورهای اروپایــی نفت خام و 
فراورده هــم از روســیه وارد می کنند. در 
مجموع ۵۰ درصد انرژی های متعارف اروپا 
از روسیه تامین می شــود. بنابراین صادرات 
فعلی گاز طبیعی روسیه از طریق خط لوله 
موســوم به نورداســتریم-۱ کــه ازطریق 
اوکرایــن و چند مرز اروپایــی دیگر به اروپا 
می رسد، نزدیک به ۴۰ درصد گاز مورد نیاز 
اروپاســت. پروژه نورد استریم-۲ نیز از کف 
دریای سیاه عبور کرده و مستقیم به آلمان 
وارد می شود، در صورت راه اندازی این خط 
لوله وابســتگی آلمان به گاز روســیه تا ۸۰ 

درصد افزایش پیدا خواهد کرد.

از تهدید ناتو تا اعلام روسیه  هسته ای
وی در ادامــه بــه ارزیابی مناقشــات اخیر 
روســیه و اوکراین و تاثیر آن بــر بازار نفت 
پرداخت و گفت: روسیه در چند ماه گذشته 
از نزدیک شدن کشورهای عضو پیمان ناتو 
به مرزهای شــرقی ابراز نگرانــی کرده بود. 
پس از فروپاشــی اتحاد جماهیر شــوروی، 
پیمان ورشــو، موضوعات خود را از دســت 
داد و اعضای پیمان ناتو به مرزهای روســیه 
نزدیک شــدند. این روند، برای مسکو، یک 
تهدید امنیتــی را بوجــود آورد. موضوع از 
وقتی جدی شــد که باراک اوباما، رســما 
اعلام کرد روســیه، از این پس یک ابرقدرت 

نیست، بلکه تنها یک کشور هسته ای است.

کاهش ۵ میلیون میلیون بشکه ای 
نفت و اوضاع بازار

    رئیس دفتــر مرکز مطالعــات بین المللی 
انرژی وین افزود: از این موضوع که بگذریم، 
در ارتباط با تبعات بحران روسیه- اوکراین 
که حالا به یک بحران جهانی تبدیل شــده 
اســت، بازار جهانــی نفت و گاز به شــدت 
تحت تاثیر قرار گرفته اســت. روسیه روزانه 

حدود ۵ میلیون بشکه نفت خام و ۳ میلیون 
بشــکه فراورده صادر می کند، ایــن ارقام 
بسیار بزرگ هســتند. فکر می کنم که تنها 
در جریان حملــه صدام بــه کویت، چنین 
حجمی از عرضــه نفت خــام جهانی قطع 
شده باشد. بدیهی اســت که با چنین سطح 
از کاهش عرضه جهانــی، قیمت بالا خواهد 
رفت، اما قیمت بالا مشکل را حل نمی کند. 
در اینجا ارقام کاهش عرضه به میزانی زیاد 
اســت که به کاهــش کوتاه مــدت تقاضا و 
افزایش عرضه، منجر نخواهد شد. به علاوه 
بــازار جهانی نفت و گاز حتــی بدون حذف 
روســیه هم با کمبود عرضه و رشد تقاضای 

جهانی مواجه بود.

اروپا چگونه بحرانی شد؟
وی درباره تغییر و تحــولات در نحوه تامین 
انرژی اروپا بیان داشــت: اتحادیــه اروپا در 
مورد تامین و امنیت انرژی بسیار آسیب پذیر 
اســت، اروپا نفت و گاز اندکــی دارد. انرژی 
خورشیدی هم کارساز نیســت، زیرا بخش 
مهمی از ســال هــوا غیرآفتابی اســت. از 
ســوی دیگر تحت فشــار گروه های هوادار 
محیط زیســت، بیشــتر نیروگاه های انرژی 
هســته ای خود را تعطیل کرده اند. آلمان در 
دوره دوم خانم آنجلا مرکل یــازده نیروگاه 
برق هســته ای خود را از چرخه تولید خارج 
کرد. بنابراین اروپا آسیب زیادی خواهد دید. 
البتــه قیمت های جهانی نفــت، زنجیره ای 
هســتند. افزایش قیمت در هر بــازاری به 

افزایش قیمت در بقیه دنیا منتهی می شود.

روسیه دیگر یک تامین کننده قابل 
اعتماد نیست

برکشــلی تصریح کرد: اکنون قیمت برنت 
از مرز ۱۰۵ دلار در بشــکه عبور کرده است 
و روند افزایشــی همچنان ادامه یافته است. 
البته مطمئنم که اروپا در بلندمدت به دنبال 
راه حل هایی متفاوت از روسیه خواهد رفت. 
روسیه از این پس به عنوان یک تامین کننده 
قابل اعتماد برای اروپا، ایفای نقش نخواهد 
کرد. از همیــن روی تامین انــرژی به یک 
چالش مهــم برای اروپا و یــک فرصت مهم 
برای کشــورهایی که می توانند جایگزین 

شوند، خواهد بود.

روزی که اروپا با تبعیت از امریکا 
خودتحریمی کرد

وی تاکید کرد: شــرایط بــرای اروپا خیلی 
سخت شــده اســت. اروپا در مورد واردات 
انرژی، تلاشــی برای متنوع ســازی منابع 
تامین نکــرد. امریکا با تحریــم جمهوری 
اســلامی ایران، یک تامین کننده مهم نفت 
و گاز را از دسترســی به تمام پتانسیل های 
خود محروم کرد. در حقیقت سیاست های 
تحریمی امریــکا که یکی از اســتوانه های 
سیاســت خارجی امریکا را تشــکیل داده 
اســت، عرضه جهانی نفــت و گاز را تحت 
مدیریت خــود قــرار داده اســت. اروپا با 
تمکین از سیاست تحریمی امریکا، ایران را 
به عنوان یک تامین کننــده مهم و جدی از 
دست داده اســت. البته هنوز هم خیلی دیر 

نیست.

پای ایران به اروپا باز شد؟
    رئیس دفتــر مرکز مطالعــات بین المللی 
انرژی وین ادامه داد: احتمالا ایران می تواند 
در عین حال یک کریدور گازی به ســمت 
اروپا باز کند و گاز کشــورهای آسیای میانه 
و قفقاز را بــه اروپا انتقال دهــد. همچنین 
ایران می تواند با همکاری قطر، اجازه دهد تا 
بخشی از منابع گازی پارس جنوبی، توسط 
قطر به ال.ان.جی، تبدیــل و به اروپا منتقل 
شــود. البته راه حــل پایــه ای و درازمدت، 
ســرمایه گذاری و انتقــال تکنولوژی برای 
توســعه منابع گازی ایران و انتقال از طریق 
خط لوله است، بی شــک این یک سیاست 

برد- برد انرژی برای ایران و اروپاست.

ایران تنها امید قاره سبز
وی خاطرنشــان کرد: برای اروپا، استراتژی 
جــدی، یعنی توجــه بــه واقعیــات تازه 
ژئوپلیتیک بین المللی. امریکا می کوشد تا 
اروپا، از نظر تامین انرژی، وابسته باقی بماند 
و درواقع اروپا، برای تامین انرژی به روسیه، 
بــرای تجارت به چیــن و بــرای امنیت، به 
امریکا وابسته اســت. اولین بیدارباش برای 
اتحادیه اروپــا در دوره ترامپ بود، وقتی که 
اعلام کرد که اروپا بایــد هزینه امنیت خود 
را به امریکا بپــردازد. حالا روســیه و خط 
لوله نورد اســتریم- ۱ که از خاک اوکراین 
می گذرد و قطعا هزینه دریافت گاز مستقیم 
از روســیه به آلمان، گران تر خواهد بود. در 
یک بازنگری ســاختاری اروپا، لازم خواهد 
دید کــه پاره ای سیاســت های خــود را از 

امریکا متمایز کند. ایران امروز تنها و آخرین 
اقتصاد بزرگ غرب آسیاســت که پتانسیل 
عظیمی برای جذب سرمایه و تامین منابع 

انرژی برای اتحادیه اروپا را داراست.

جشن دلالان در دوبی و استانبول
 نفت روسیه تخفیف خورد

برکشــلی گفت: اکنــون در واقع روســیه 
می تواند، بخشــی از نفــت و فراورده های 
نفتی خــود را به روش هــای غیرمتعارف یا 
خاکستری، به فروش برســاند. هنوز زمان 
زیادی از وقایــع اوکراین و سیاســت های 
تحریمی غرب بر علیه روســیه، نگذشــته 
اســت که در دوبی و اســتانبول، جشــن و 
پایکوبی دلالان و واســطه ها، شروع شده. 
بی شــک عده ای از این شرکت های کاغذی 
ســود زیادی خواهنــد برد. همیــن حالا 
نفت خام روسیه با تخفیف های ۸ تا ۱۰ دلار 

و بلکه بیشتر معامله می شود.
وی اظهــار داشــت: بــازار جهانــی نفت، 
خاصیــت خودتحریمــی دارد. حتی طرح 
موضوع تحریم بــرای بازار ماننــد تحریم 
تلقی می شــود، در شــرایطی که از کمبود 
عرضه در مقابل تقاضا بحث می کنیم، نفت 
روسیه نافروش اســت. وقتی هم که نفت و 
فراورده به فروش می رسد، پول آن دریافت 
نمی شــود و یا بــا ریزش و تاخیــر دریافت 

می شود.

خداحافظی شرکت های بین المللی
 با روسیه؛ ایران در اتحادیه

رئیس دفتر مرکــز مطالعــات بین المللی 
انرژی وین تاکید کــرد: البته ایران می تواند 
با قدرت وارد بازار اتحادیه اروپا شود. اما برای 
ورود به بازار ظرفیت عرضه باید افزایش پیدا 
کند. جذب ســرمایه، تکنولــوژی و اعتماد 
جهانــی، از ارکان ظرفیت ســازی اســت. 
بحث انرژی هســته ای و برجــام، به یکی از 
پارامترهای سیاســت خارجی ایران تبدیل 
شده و احتمالا تا سال ها باقی خواهند ماند. 
موضوع انرژی هســته ای آنچنان در بافت 
دیپلماســی خارجی ایران رخنه کرده که 
بعید است تا ســال ها، فروکش کند. تدبیر 
دیپلماســی انرژی ایــران، تبدیل چالش 
به موقعیت اســت. شــرکت های نفت و گاز 
بین المللی، به سرعت با روسیه خداحافظی 
می کننــد. اینکــه ایــران بتوانــد به یک 
جایگزین مطلوب تبدیل شود، کاری است 
نیازمند، برندزدایی از یک تصویر و برداشت 
و تبدیل آن برند یا برچســب بــه یک برند 

متفاوت و مطلوب است.

ساز و کار تهاتر بدهی دولت با پیمانکاران از طریق نفت خام تعیین شد

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران مطرح کرد

توسعه میدان مشترک نفتـی سهراب طی ۴ سال
خریــدار   مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران گفت: پیمانکاران مکلف هســتند تا در 
زمان مقرر طی ۴ ســال میدان نفتی سهراب 
را توســعه دهند.روز هفدهم بهمن، مراسم 
امضای اســناد و تفاهم نامه هــای مربوط به 
اجرای ۴۸ پــروژه بزرگ صنعتی کشــور در 
حضور سید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور 
برگزار شد تا شش شــرکت بخش خصوصی 
با عنوان گروه پیشــرانان پیشــرفت ایران، 
سرمایه لازم برای اجرای این طرح ها را تامین 
کنند؛ شرکت ملی نفت، یکی از شرکت های 
طرف قــرارداد بــا بخش خصوصــی در این 
مراسم بود.محسن خجســته مهر مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت ایــران، دربــاره جزئیات 
قراردادهای نفتی امضا شده در حضور رئیس 

جمهور، به سوالات زیر پاسخ داد:

 قراردادهایی کــه در حضور رئیس 
جمهور امضا شد، شامل چه طرح هایی 

می شود؟
 از جمله محور های مهم کاری در شرکت ملی 
نفت ایران، توســعه میادین مشترک نفتی 
و محور بعدی، جمع آوری گاز های مشــعل 

یا گاز های تولیدشــده همراه با نفت است که 
شرایط، مقررات و ضوابط را تسهیل کردیم و 
توانستیم، حدود ۱.۴ میلیارد دلار قرارداد را 

جهت امضا و تنفیذ، آماده کنیم.

 جزئیات مربوط به اهــداف، میزان 
سرمایه گذاری و اشــتغال زایی این 

قراردادها را توضیح دهید.
 قرارداد توسعه میدان نفتی مشترک سهراب 
که با یکی از کشور های همســایه در استان 
خوزســتان قرار گرفته، برای تولیــد روزانه 
۳۰ هزار بشکه و همچنین ســرمایه گذاری 
حدود ۸۴۰ میلیون دلار امضا و تنفیذ شــد 
که عملیات اجرایــی خود را آغــاز کند؛ در 
این طــرح حــدود ۲۲ حلقه چــاه حفاری و 
گاز همراه آن، جمع آوری خواهد شــد که از 
۸۴۰ میلیون دلار ســرمایه آن، حدود ۶۴۰ 
میلیــون دلار ظرفیت ســاخت داخل دارد 
و فرصت مغتنمــی برای ســازندگان داخل 
کشــور اســت و با اجرای آن، حدود ۴ هزار 
نفر شــغل مســتقیم و غیرمســتقیم ایجاد 
می شــود. نکته حائز اهمیت این است که با 
ســرمایه گذاری ۸۴۰ میلیون دلاری، درآمد 

حدود ۸ میلیارد دلاری حاصل خواهد شــد 
و ۴ درصد از این ســرمایه گذاری نیز، جهت 
انجام مسئولیت های اجتماعی و محرومیت 
زدایی در اســتان خوزســتان صرف خواهد 
شــد.طرح دوم مشتمل بر ۵ بســته کاری با 
۵۲۵ میلیون دلار ارزش اســت که بخشی از 
گاز های سوزانده شــده یا در حال سوزاندن 
را که مربــوط بــه میادین نفتی در اســتان 
خوزستان اســت، جمع آوری کند؛ به طوری 
که ۹ میلیــون مترمکعــب گاز همراه، جمع 
آوری شــده و به عنوان خــوراک واحد های 
پتروشــیمی هدایت می شــود. ایــن طرح، 

حدود ۵ هزار شغل مســتقیم و غیرمستقیم 
خواهد داشت و ســالیانه، حدود یک میلیون 
تــن مایعــات ارزشــمند گاز هــای همراه، 
جمــع آوری و جهت خوراک، بــه واحد های 
پتروشیمی تخصیص خواهد یافت که علاوه 
بر دســتاورد های اقتصادی، دســتاورد های 
زیســت محیطی قابل توجهی را نیــز در بر 

خواهد داشت.

پیش بینی بــرای اتمام قرارداد های 
امضا شده، مربوط به چه زمانی است؟

معمولا یک طرح توســعه، طی ۴ ســال به 
اتمــام می رســد و طرح های جمــع آوری 
گاز های همراه، حدود ۲ ســال زمان خواهد 
برد که پیمانکاران مکلف هستند تا در زمان 

مقرر، این طرح ها را اجرایی کنند.

 چه تضمینی برای بازگشت سرمایه 
پیمانکاران بخــش خصوصی وجود 

خواهد داشت؟
 بازگشت سرمایه گذاری ها، طبق مدل های 
قراردادی موجود پیش بینی شــده؛ طرح 
توسعه میدان مشترک ســهراب، در قالب 

قرارداد IPC اســت و تضامیــن لازم برای 
بازگشت ســرمایه، توسط شرکت ملی نفت 
ایران به پیمانکار بخش خصوصی داده شده 
و در خصوص جمع آوری گاز های همراه، از 
طریق یکی از شرکت های تابعه شرکت ملی 
نفت؛ یعنی، شــرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب، تضامین لازم بــرای بازپرداخت ۵ 

بسته کاری داده شده است.

  معیار انتخــاب پیمانکاران چه بوده 
است؟

موضوعی که برای شــرکت ملی نفت ایران 
بسیار با اهمیت است، این است که شرکتی 
در اولویت قرار دارد کــه بتواند تامین منابع 
مالی را انجام دهد و در توســعه میدان نفتی 
ســهراب، ۱۰۰ درصد تامین منابع مالی، بر 
عهده پیمانکار قرار گرفته اســت؛ اگر کسی 
بتواند رأســاً منابع مالی را تامین کند، طبق 
ماده ۱۱ قانون وظایــف و اختیارات وزارت 
نفت، ایــن اجــازه را داریم کــه از مکانیزم 
ترک تشریفات نیز اســتفاده کنیم و اکنون 
پیمانکاران انتخاب شــده انــد و با امضای 

قراردادها، عملا کار خود را آغاز می کنند.

آگهی مفقودی 
گذر نامه خانواربه شماره OA1135397متعلق به منصور تاجیک فرزند عیوض احمد مفقود گردیده 

واز درجه اعتبار ساقط می باشد.
یزد



مُهر طلاق در شناسنامه لجبازانی که به جدایی فکر هم نمی کردند!

از دادخواست ازدواج مجدد تا مهریه، تنها برای زهر چشم گرفتن

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه      16 اسفند    شماره 1004

 هشدار به آسیب زنندگان آمبولانس ها 
در چهارشنبه سوری

رییس سازمان اورژانس کشــور به افرادی که در چهارشنبه آخر سال 
آمبولانس ها را تخریب کنند، هشدار داد.

دکتر جعفر میعادفر با اشــاره به اینکه طی چهارشنبه سوری سال های 
گذشته مشــاهده می شــد که برخی افراد با اســتفاده از مواد محترقه 
موجب آســیب رســیدن به امبولانس های اورژانس می شدند گفت: 
افرادی که به آمبولانس ها آســیب برســانند حتما تحت پیگرد قانونی 
قرار می گیرند و به مراجع قضایی معرفی می شــوند. مراجع قضایی نیز 
مثل همیشه با آن ها برخورد خواهند کرد. وی ادامه داد: قطعا از طریق 
واحد آموزش ســازمان نیز در این خصوص اطلاع رســانی های لازم را 
انجام خواهیم داد.وی در خصوص اینکه آیا می توانند با نیروی انتظامی 
هماهنگی انجام دهند که از بروز این آســیب ها جلوگیری شود یا خیر 
گفت: برای این کار و جهت جلوگیری از این آســیب ها باید هر کجا که 
آمبولانس مستقر می شود چند نفر حضور داشته باشند که از ایجاد این 

آسیب ها جلوگیری شود برای همین امکان آن وجود ندارد. 
وی با بیان اینکه سعی می کنیم در محلی مســتقر باشیم که از آسیب 
رسیدن به امبولانس ها جلوگیری شــود گفت: محل استقرار را طوری 
برنامه ریزی خواهیم کرد که هم از آســیب رســیدن به آمبولانس ها 
جلوگیری شود و هم در صورت وقوع حادثه برای شهروندان بتوانیم به 

سرعت خود را به محل برسانیم. 
در چهارشنبه ســوری سال های گذشــته و در البته در مواردی معدود 
برخی از افراد اقدام به پرتاب مواد محترقه به سمت خودروهای اورژانس 

کرده و خساراتی را به این خودروها وارد کرده بودند.

زالی عنوان کرد
۱۴ درصد هزینه های مردم در سبد سلامت

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی گفت: ۱۴ درصد هزینه 
های غیر خوراکی مردم ما به سبد سلامت اختصاص دارد.

 علیرضا زالی، روز یکشــنبه در همایش مشــارکت خیریــن در حوزه 
سلامت که به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی برگزار شد، 
افزود: کمک به حوزه سلامت، یک امر جهانی اســت و بالاترین میزان 

مشارکت خیرین در حوزه سلامت اتفاق می افتد.
وی با اعلام اینکــه ۸۰ هزار میلیــارد دلار رقم مارکت ســال میلادی 
گذشته بوده است، گفت: ۸ هزار میلیارد دلار آن در حوزه سلامت بوده 
که بالاترین میزان مشارکت بوده است.زالی با عنوان این مطلب که نرخ 
تورم در حوزه ســلامت بین ۱.۸ تا ۲ برابر نرخ تورم عمومی است، افزود: 

مردم از بابت هرینه های سلامت، فشار سنگینی را تحمل می کنند.

وی ادامه داد: بــا تمامی حمایت ها و کمک هایی که در حوزه ســلامت 
صورت می گیرد، همچنان ۱۴ درصد هزینه هــای غیر خوراکی مردم 
مربوط به ســبد ســلامت اســت.زالی گفت: در دوران پاندمی کرونا، 

هزینه های سلامت مردم خیلی بیشتر شد.

تعرفه قبرها در بهشت زهرا اعلام شد
معاون عروجیان سازمان بهشت حضرت زهرا)س( دلیل تفاوت قیمت 

قبور در قطعات مختلف بهشت زهرا را تشریح کرد.
روح الله محســنی با بیــان اینکه تعرفــه خدمات در بهشــت حضرت 
زهرا)س( در شورای اســلامی شهر تهران بررســی و مصوب می شود، 
گفت: در ســال ۱۴۰۰ در قطعات جدید که قبور به صورت ســه طبقه 
واگذار می شود، قبر طبقه پایین رایگان اســت و از بازماندگان پول قبر 
گرفته نمی شــود و تنها هزینه خدمات که  نزدیک یک تا یک میلیون و 

دویست هزار تومان است محاسبه می شود.
وی افزود:  دو طبقه بالایی هم امســال طبقه ای دو میلیون و پانصد هزار 
تومان اســت، یعنی هر دو طبقه پنج میلیون تومــان و این کف قیمت 

قبوری هست که در سازمان بهشت زهرا )س( وجود دارد.
معاون عروجیان ادامــه داد:  ناحیه دو که از قطعه ۲۰۰ تا ۲۵۸ اســت، 
طبقه ای ۱۴ میلیون و صد هزار تومان اســت؛ یعنی سه طبقه اش ۴۲ 
میلیون و سیصد هزار تومان می شود.ناحیه یک که از قطعه یک تا ۱۱۲ 
اســت، طبقه ای ۲۵ میلیون تومان اســت؛ یعنی اگر یک قبر سه طبقه 
واگذار شــود ۷۵ میلیون تومان می شــود. این کف و سقف قیمت قبور 
در سازمان بهشت زهرا )س( است.محسنی درخصوص اختلاف قیمت 
قبور توضیح داد:  بر اساس تکمیل بودن قطعات نرخ قبور تغییر می کند، 
در ناحیه یک همه قطعات تکمیل شــده و حجم فضای سبز زیاد است و 
به همین دلیل موضوع خدمات شــهری سخت تر از قطعات دیگر است. 

لذا باید هزینه های دریافت قبور هم بیشتر باشد.
وی در خصوص این که مجوز دفن در قطعــه هنرمندان با مجوز وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی صادر می شــود، گفت :  در این وزارت خانه 
واحدی اســت که مربوط به اموات هنرمند اســت و باید نامه از وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی جهت دفن در قطعه ۸۸ یعنی قطعه هنرمندان 
بیاورند. در قطعــه نام آوران هم باید نامه از شــهردار تهــران یا رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران و نهادهایی مثل کمیته ملی المپیک آورده 

شود.

ونا  عبور پایتخت از قله موج ششم کر
معاون درمان ســتاد کرونای استان تهران با اشــاره به اینکه آمارهای 
مرتبط با کرونــا در تهران نزولی اســت، گفت: با توجه با تجربه ســایر 
نقاط دنیا که هنوز درگیر موج هفتم بیماری نشــدند، در ایران هم اگر 
اتفاق خاصی نیفتد و مردم هم در ســفرها پروتکل هــا را رعایت کنند و 
واکسیناسیون کاملی هم داشته باشند، ان شاءالله مشکل خاصی پیش 

نخواهد آمد.
دکتر نادر توکلی، با بیان اینکه دو هفته است که از قله موج ششم کرونا 
در پایتخت گذر کردیــم، گفت: کل بهمن  ماه در شــیب صعودی موج 
ششم بودیم که خوشــبختانه از ابتدای اســفند تاکنون درحال تجربه 
شیب نزولی موج ششم کرونا هســتیم و تقریبا نسبت به هفته قبل ۳۵ 
درصد آمار موارد ابتلایمان کاهش یافته اســت. وی با اشــاره به اینکه 
هنوز آمار موارد مرگ و میر بالا است، بیان کرد: علت این موضوع تاخیر 
کاهش آمار مرگ و میر نسبت به ابتلا است و ان شــاءالله از هفته آینده 
موارد مرگ و میر هم کاهشی خواهد شد. در کل بر اساس پیش بینی ها 
شیوع امیکرون رو به کاهش اســت اما باید بدانیم که بین موارد بستری 
فعلی، مبتلایان به سویه دلتا هم حضور دارند؛ ولی در مجموع وضعیت 
بیمارستان ها پایدار است و مشــکل تخت نیز نداریم.وی افزود: در حال 
حاضر تعداد پذیرش ســرپایی روزانه به حدود ۵۰۰۰ نفر رسیده است. 
موارد بســتری جدید ۴۰۰ نفر و موارد ترخیصی حدود ۵۰۰ نفر است؛ 

بنابراین در حالت تقریبا تعادلی قرار گرفتیم. 

شهر

رئیس ستاد عمره و عتبات دانشگاهیان گفت: بر خلاف 
پیش بینی ها، در این دوره، تعــداد محدودی از زائران 
اصلی انصراف دادند و امکان اســتفاده از زائرین ذخیره 

در کاروان ها مهیا نشد.
 حجت الاسلام والمســلمین مرتضی مطهری پور در 
خصوص لغو پروازهــای دو اســتان و وضعیت زائران 
ذخیره عتبات دانشــگاهی در این دوره گفت: تعدادی 
از زائران اصلی به علت کاهش ســهمیه و یا مشــکلات 

پروازی از اعزام به سفر عتبات جا ماندند.
وی گفت: دو ایســتگاه پــروازی خراســان رضوی و 
آذربایجان شرقی که اســتان های همجوارشان را نیز 
پوشــش می دهند متأســفانه به دلایل مختلف امکان 
برقراری پرواز برایشــان فراهم نشــده و ما شــرمنده 

مشتاقان زیارت از این دو ایستگاه پروازی شدیم.
رئیس ستاد عمره و عتبات دانشگاهیان افزود: با کمال 

معذرت و شرمندگی از این زائران، اعزام آنها 
به فرصت دیگری موکول می شود. و علیرغم 
تلاش های همکاران ما در ســتاد، با شرایط 
فعلی امکان اعزام وجــود ندارد و زائران عزیز 
این دو ایســتگاه پــروازی، فعلًا برای ســفر 
به عتبــات از طریق ســتاد عمــره و عتبات 
دانشــگاهیان برنامه ریزی نداشته باشند و 

در صورتی که از طرق دیگر زمینه تشــرف دارند اقدام 
کنند.وی گفت: زمان اعزام دانشگاهیانی که به صورت 
زمینی در قرعه کشی پذیرفته شده اند بستگی به زمان 
بازگشــایی مرزها خواهد داشــت و تا این لحظه اعزام 

زمینی ها هم لغو شده تلقی می شود.
وی ادامه داد: مبنــای ثبت نام و قرعه کشــی در ابتدا 
بر اســاس کاروان های ۵۰ نفره برنامه ریزی شده بود، 
به این ترتیــب که هر کاروان ۵۰ زائــر اصلی و چندین 

زائر ذخیره داشــت که در صــورت انصراف 
اصلی ها، از ذخیره ها جایگزین گردند، اما بر 
خلاف برنامه ریزی ســتاد و بر اساس اعلام 
سازمان حج و زیارت، کاروان های ۵۰ نفره به 
۳۸ نفر کاهش پیدا کرد، بنابراین تعدادی از 

زائران اصلی در کاروان قرار نگرفتند.
حجت الاسلام والمســلمین مطهری پور در 
خصوص زائران ذخیره نیز گفــت: در هر دوره تعدادی 
از دانشگاهیانی که به صورت زائر اصلی در قرعه کشی 
انتخاب شــده بودند به دلایل مختلف از اعزام انصراف 
می دادند، بنابرایــن تعــدادی از ذخیره های منتخب 
در کاروان ها قرار می گرفتنــد. بر خلاف پیش بینی ها، 
در این دوره ما با تعداد محــدودی از انصرافی ها مواجه 
شدیم و امکان اســتفاده از زائرین ذخیره در کاروان ها 
مهیا نشد.وی ادامه داد: یک ســری مشکلات اجرایی 

وجــود دارد و مــا منکر آن نیســتیم و بــه انتقادات و 
پیشنهادات زائرین احترام می گذاریم. خواهش ما این 
است با صبر و متانت و حوصله ای که عزیزان دانشگاهی 
دارند کمــک حال همکاران ســتاد باشــند تا خدای 
ناکرده حظ و بهره معنوی که زائران از این سفر می برند 

کم رنگ نشود...
مطهری پور افــزود: تمام برنامه ریــزی ها برای اعزام 
زائران اصلی از ایســتگاه های پروازی تهران، کرمان، 
فارس، اصفهــان و یزد تــا پایان عملیــات این دوره 
صورت پذیرفتــه و تا کنــون بیــش از ۱۱۰۰ نفر از 
دانشگاهیان سراسر کشــور از استان های مختلف در 
قالب ۲۸ کاروان هوایی به عتبات عالیات اعزام شده اند 
و هرگونه تغییــر، لغو یا جابجایــی احتمالی در تاریخ 
اعزام هــا از طریق همکاران ســتاد به اطــلاع زائرین 

خواهد رسید.

عتبات

خریدار  مطابق با آمارهــای موجود طی 
چهار سال گذشــته اغلب طلاق ها در پنج 
سال نخست زندگی مشترک رخ داده است 
و به گفته کارشناســان با چشــم پوشی از 
زوجینی که بنا بر دلایل موجه و به درستی 
جدایی را انتخــاب کرده اند، تعداد زوجینی 
که تنها با هدف به کرســی نشــاندن حرف 
خود، لج و لجبازی و به اصطلاح »حســاب 
کار دست همسر آید« به سمت دادخواست 
نفقه، مهریــه و حتی دادخواســت ازدواج 
مجدد و در نهایت به طــلاق روی آورده اند 
نیز کــم نیســت و در حالی مُهــر طلاق به 
شناســنامه های این مــردان و زنان رنگ 
جدایی می زند که هیچگاه به طلاق فکر هم 

نمی کردند.
 مطابق با آمارهای منتشــره از سوی مرکز 
آمار ایران طی شش ماهه نخست امسال در 
حالی بیش از ۳۰ هزار طلاق برای زوجینی 
که مدت ازدواج آنها کمتر از پنج ســال بوده 
به ثبت رسیده اســت که ۱۹.۷ درصد از این 
طلاقها به زندگی هایی با طول مدت ازدواج 

کمتر از یک سال معطوف می شود.
گرچه آمار دقیقی در رابطه با چرایی و دلایل 
موجه و بعضــا ناموجه ایــن طلاق ها وجود 
ندارد اما بــه گفته وکلا و روانشناســان و بر 
حسب تجربیات و مشــاهدات، در بسیاری 
از موارد به ویژه در ســالهای ابتدایی زندگی 
مشــترک و  در بین زوجیــن جوان تر نظیر 
متولدین دهه هفتاد، دیده می شــود که زن 
و شــوهرها با بروز کوچکترین اختلافی و به 
زعم خود تنها به قصد »تنبیه« همســر و یا 
گرفتن »زهر چشــم« و نشــان دادن اینکه 
»حق با چه کسی اســت« وارد فرآیند »کَل 
کَل« کردن با هم شــده، از حرف خود کوتاه 
نیامده و نهایتا بدون هیــچ انگیزه اولیه ای، 

طلاق می گیرند.
سمیرا مقدسی، وکیل پایه یک دادگستری 
با بیان اینکه در نسل جدید انعطاف پذیری 
و تحمل مشــکلات به نســبت نســل های 
گذشته بســیار کمتر شده اســت، درباره 
تجارب خود در مواجه با موکلینی که بدون 
قصد طــلاق در فرآیند طــلاق افتاده اند به 
ایســنا گفت: در بســیاری از مــواردی که 
شــاهد آن بوده ام، زن و شوهر به قصد اینکه 
به زعم خــود همســر را »ادب« کنند و در 
نهایت همســر به خواســته زن یا شوهر تن 
دهد و بدون اینکه حتی یــک درصد هم به 
طلاق فکر کنند، وارد فرآیند طلاق شده اند. 
به طوری که بــرای مثال زن بــدون رجوع 
به مشاور و یا بدون مشــورت با بزرگترهای 
فامیل برای حل مشکلات، دادخواست نفقه 
یا مهریه را ثبت می کند و شــوهر نیز به تبع 
آن برای آنکه کم نیاورد دادخواست تمکین  
می دهد. حتــی در برخی موارد شــوهر در 
مقابل اذیت همسر برای به کرسی نشاندن 
حرف خود و به زعم خود برای زهر چشــم 

گرفتن دادخواست ازدواج مجدد می دهد.
به گفته مقدســی آنقــدر این جــدال بالا 
می گیرد که دســت آخر ناخودآگاه مســیر 

زوجین به ســمت جدایی و طلاق می افتد 
و این در حالی اســت که زوجین اصلا قصد 

طلاق نداشتند.

کَل کَل زوجین تنها برای به کرسی 
نشاندن حرف خود

این وکیل دادگســتری ادامــه داد: تصور 
زوجیــن از ایــن لجبازی ها این اســت که 
اگر همسر در وادی مســائل حقوقی و ثبت 
دادخواســت افتــاد، از او کم نیــاورده و به 
اصطــلاح ضایع نشــوند، بــرای همین هر 
دو دادخواســت می دهند. اساســا تا زمانی 
که دادخواســتی ثبت نشــود زن و مرد هر 
مشکلی از هم بینند، گذشــت می کنند اما 
وقتی پایشــان به دادگاه برسد و اطرافیان و 
آشنایان و خانواده متوجه دادخواست یکی 
از زوجین شوند، دیگر زن و شوهر فقط برای 
اثبات اینکه حق با آنها بوده است و به منظور 
کل کل با یکدیگر که نشان دهند قانون هم 
حق را به آنها داده، تا انتهای مســیر طلاق 
پیــش می روند. وی معتقد اســت که اغلب 
این لــج و لجبازی ها به دلیــل بی تجربگی 
زن و شوهر و از ســوی دیگر عدم آگاهی از 
مهارت های زندگی مشــترک است که در 
نهایت با بروز کوچک ترین مشــکل به جای 
حل مســاله با روی آوردن بــه طلاق بنیان 

خانواده را از ریشه می زنند.
مقدســی با تاکید بر اهمیت مشــاوره قبل 
از طــلاق توضیح داد: برخــی زوجین تمام 
راه ها را برای اصلاح زندگــی خود رفته اند، 
با مراجعه به روانشناســان و مشاوران سعی 
در اصلاح زندگی داشــته اند اما در انتها به 
دلیل ظلمی که به آنها شده است، به درستی 
تصمیم به طلاق می گیرند. ما به هیچ عنوان 
به فردی که در زندگی مشــترک مورد ظلم 
قــرار گرفته اســت توصیه به صبــوری در 
زندگی مشــترک نمی کنیم. در این شرایط 
اصلا توصیه نمی کنیم که زوجین تن به هر 
اتفاقی در زندگی مشترک دهند و در زندگی 

مشترک بمانند. اما مرز باریکی بین صبوی 
و حفظ زندگی مشترک و طلاق وجود دارد. 
در واقع زوجین باید بــه دنبال حق و حقوق 
خود در زندگی مشــترک باشــند اما از راه 
صحیح و پس از امتحان تمام راه حل ها باید 
تصمیم به طلاق بگیرند و نه اینکه عجولانه 

اقدام به طلاق کنند.
این وکیل دادگســتری با توصیــه به اینکه 
زوجین فرآیند ثبت دادخواســت طلاق را 
تا جایی که امکان دارد بــه تعویق بیاندازند 
و با تاکید بر اینکــه زوجین باید مهارت های 
زندگی و حل مســاله را بیاموزند، در پایان 
ســخنان خود گفت: در بســیاری از موارد 
استفاده از  خدمات مشاوران و روانشناسان 
بــرای فروکش کــردن اختلافــات جواب 
می دهــد و مــن به شــخصه بــا توصیه به 
موکلین برای مراجعه به روانشناس، نتیجه 
مثبت ایــن امر را دیده ام چراکه مشــاوران 
خیلی خوب بلدند چطور زن و شوهرها را به 

ریل زندگی باز گردانند.

حمل مسائل به جای حل مسائل
دکتر محمد ابراهیم تکلو، روانشــناس نیز 
درباره اینکه چرا زوجیــن در روابط خود به 
نقطه ای می رسند که از ســر لجبازی اقدام 
به طلاق می کنند، به ایسنا گفت: متاسفانه 
برخی زن و شــوهرها به جای حل مسائل، 
مشــکلات خود را حمل می کنند و نهایتا با 
مشکلات حل نشــده ای مواجه اند که روی 
هم انباشــته شــده و ناگهان آنها را از پا در 
می آورد و کار زن و شــوهر را تا جدایی پیش 

می برد.
این روانشناس با اشاره به انباشت مشکلات 
حل نشده زوجین و تاثیرش بر لج و لجبازی، 
ادامــه داد: زوجینــی که وارد ایــن مرحله 
می شــوند، درگیر یکدندگــی و لجبازی به 
دلیل عقده ها و مشکلات حل نشده پیشین 
خود هستند. مشــکلات و موضوعات حل 
نشــده زیادی که یا زوجین نســبت به آنها 

بی تفاوت بــوده و توجهی بــرای حل آن ها 
نداشته اند و یا توانایی حل آن ها را نداشته اند 
کــه روی هم انباشــت شــده اند چراکه در 
صورت گفتگوی موثر بیــن زوجین امکان 
رفع برخی اختلاف نظرهــا و تفاهم درباره 

اختلافات وجود دارد.

 گفتگوی حق به جانب گام 
نخست جدایی

تکلو با بیــان اینکه نوع گفتگــوی زوجین 
درباره اختــلاف دیدگاه ها نیز بســیار مهم 
اســت، تصریح کرد: بعضا پیش می آید که 
نوع بیان و گفتــار یکــی از زوجین حق به 
جانب بوده و همســر نیز در برابراین گفتار 
مقابله بــه مثل می کنــد. همچنین در این 
شــرایط زوجین برای اینکه اثبــات کنند 
حرف خودشان درست اســت و به اصطلاح 
کم نیاورند، تــا جدایی و طــلاق هم پیش 

می روند.
به گفته وی، در چنین مواردی زوجین بدون 
داشتن مهارت حل مســاله و مهارت گفتگو 
تنها برای به کُرســی نشــاندن حرف خود 
طــلاق می گیرند.تکلو با تاکیــد بر اهمیت 
حفظ احترام و حرمت زوجین به هنگام بروز 
اختلافات، ادامه داد: وقتی به اصطلاح  روی 
افراد در روی یکدیگر باز شــود دیگر از بیان 
هیچ حرفی و انجام هیــچ کاری ابا نخواهند 
داشــت. وقتی ظرف حرمت و احترام میان 
زوجین شکسته شود جمع کردن آن سخت 

می شود.

اهمیت بلوغ عاطفی و روانی 
برای ازدواج

این روانشناس در بخش دیگر سخنان خود 
با بیان اینکــه هیجانی و احساســی عمل 
کردن به هنگام بــروز اختلافات می تواند به 
طلاق  بیانجامد، درباره اهمیت بلوغ عاطفی 
و روانی برای ازدواج افزود: به نوعی می توان 
گفت این افراد بلوغ عاطفی و روانی ندارند و 

از این رو نمی توانند با موضوعات و مســائل 
به شکل درستی برخورد کرده و احساسات 
خود را مدیریت و کنترل کنند. زوجین باید 
برای حل مســائل بدون جهت گیری با هم 
صحبت کرده و مهارت حل مساله و گفتگو 
را بلد باشند. نباید مشکلات کوچک را دست 
کم گرفته و نســبت به بیــان دلخوری های 
کوچــک ابایی داشــته باشــند. گاهی این 
دلخوری ها سوء برداشــت هایی است که از 
دیدگاه متفاوت زن یا شوهر نشات می گیرد. 
بعضا درحالی زن یا شوهر دلخور شده است 
که اصلا همسر متوجه اشــتباه خود نیست 
و بدون نیت بــدی آن رفتــار را انجام داده 
است. از ســوی دیگر لحن بیان دلخوری ها 
و مسائل پیش آمده باید دوســتانه باشد تا 
همسر در مقابل ســخنان زن یا شوهر  گارد 

نگیرد.

تسلیم خواسته همسر = باخت؟
وی همچنین در بخش دیگر ســخنان خود 
درباره تاثیــر اختلالات شــخصیت بر بروز 
اختلافات و طــلاق تصریح کــرد: برخی از 
اختلالات شــخصیت نظیر خودشیفتگی 
و یــا اختلال شــخصیت مــرزی و ناپایدار 
منجر به این می شــود که فرد نتواند نگاه و 
تحلیل درســتی به مسائل داشــته باشد و 
در مقابل وارد فاز لجبازی شــده و رابطه را 
به ســمت جدایی و طلاق پیش ببرد. برخی 
نیز بر این باورند که اگــر نتوانند حرف خود 
را به کرسی بنشانند، نبرد را باخته اند چراکه 
تسلیم خواسته و حرف همسر شده اند. این 
افراد باخت های طبیعــی در زندگی را برابر 
با ضایع شدن می دانند چراکه از کودکی به 
آنها گفته شــده اســت  مرد نباید به زن باج 
دهد، مرد باید قدرتمند باشــد و مردی که 
جلوی زن کــم آورد مرد نیســت و یا اینکه 
مرد باید ناز زن را بخرد، این مرد اســت که 
باید برای آشتی پیش قدم شــود و ناز زن را 
بکشــد و کوتاه آمدن در مسائل و مشکلات 
زندگی می تواند مردانگی یــا زنانگی  را زیر 

سوال مبرد.
این روانشــناس همچنین این را هم گفت 
که دخالت خانواده ها و تحمیل نظرات آنها 
نیز از دیگر عوامل بروز این طلاق ها است به 
طوری کــه بعضا دیده می شــود خانواده ها 
فرزندان خود را با نظراتــی نظیر »کوتاه نیا 
و الا ازت باج می گیره و حســاب نمی بره« به 

سمت طلاق سوق می دهند.
تکلــو در پایان ســخنان خود بــا تاکید بر 
اهمیــت مشــاوره  زوجین پیــش و پس از 
ازدواج، تصریح کرد: طــلاق به خودی خود 
برای زن و شــوهر آسیب زاســت، بنابراین 
نباید در طلاق عجله کرد. حتی اگر زوجین 
به نقطه ای رسیده باشــند که باید رابطه را 
تمام کنند، طلاق باید به دور از احساســات 
و هیجانــات و پس از گفتگو بــا هم، گفتگو 
با خانواده ها و با مشــاوران و روانشناسان و 
به شکل درست انجام شــود تا افراد آسیب 

کمتری ببینند.

سهمیه عتبات دانشگاهی کاهش یافت

خسارت وارده صنایع به محیط زیست محاسبه و مطالبه می شود
خریدار  رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشــاره به ســه ردپای زیســت 
محیطی قابل توجه در دنیا گفت: خسارتی 
که صنایــع آلاینده به محیط زیســت وارد 
می کنند، توسط سازمان محاسبه و مطالبه 
خواهــد شــد.علی ســلاجقه در همایش 
ملی صنعت، معدن و خدمات ســبز که در 
ســازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد 
ضمن اشــاره به اهمیت محیط زیست برای 
ثروت آفرینی خاطرنشــان کرد: کشورهای 
صنعتی دنیا امروزه متوجه شده اند که برای 
ثروتمندشــدن، نیازمند توجــه به محیط 
زیست هســتند. کشــوری مانند چین که 
در ســال های اخیر اســتانداردهای زیست 
محیطــی را نادیده می گرفــت، در اجلاس 

گلاســگو موضوعی مانند تمدن اکولوژیک 
را مطرح می کند. مردم مــا به علت فرهنگ 
غنی، در آموزه های زیســت محیطی قوی 
هستند اما این ارزش ها باید در عملکرد نیز 

متبلور شود.
اســتانداردهای  بــه  اشــاره  بــا  وی 
زیســت محیطی صنایع گفت: صنایع باید 
ســه ردپا را رعایت کنند. اولین ردپا مربوط 
به آب اســت . وضعیت آب خوب نیســت و 
علیرغم اوضاع نابســامان اصلی ترین کالای 
حیات، در مصرف آب نیز مراعات نمی شود. 
در صنعت نیز باید قیمت تمام شده کالاها بر 
مبنای قیمت آب مصرف شده باشد. قیمت 
آب نیز در مناطق مختلف متفاوت اســت و 
به اقتضــای قیمت آب برای کالای مشــابه 

قیمتی متفاوت در نظر گرفته می شود.
ســلاجقه افزود: دومین مورد، ردپای کربن 
است که صنایع مکلف به رعایت آن هستند. 
دنیای امروز در حال حرکت به سمت کربن 
صفر اســت. طبق قانونی که توسط اتحادیه 

اروپا از ســال ۲۰۰۵ به بعد اجرا می شــود، 
فعالیت واحدهای صنعتی با با ردپای کربن 
غیراستاندارد ممنوع اســت. در کنار تعهد 
به اســتانداردهای بین المللی لازم است که 
ما به استانداردهای  داخلی نیز توجه کنیم 
همچنین اســتفاده از بازار صنایع آلاینده 
و اجــرای طرح هــای تشــویقی و تنبیهی 
نیز در دســتور کار ما قرار دارد.وی با اشاره 
به آســیب پذیر بودن محیط زیســت پس 
از استفاده نادرست در ســال های گذشته 
اظهار کرد: ســومین ردپا ردپای اکولوژیک 
است. کره زمین تحمل خود را از دست داده 
اســت و ظرفیت و توان استفاده نابخردانه را 
ندارد. ارزیابی توان اکوسیســتم در دستور 
کار ســازمان حفاظــت محیط زیســت و 

ارزشیابی منابع مورد توجه قرار گرفته است. 
ما بر این موضــوع تاکید داریم که طرح های 
فاقــد ارزیابی نبایــد تامین اعتبار شــوند. 
خســارت هایی که این طرح هــا به محیط 
زیســت وارد می کنند توسط محیط زیست 
محاســبه و مطالبه می شود.رییس سازمان 
حفاظت محیط زیست در ادامه گفت: یکی 
از نکات قابل تحســین این است که برخی 
صنایع خود بــرای کاهش تاثیــرات منفی 
روی محیط زیست پیشقدم شده اند. برخی 
معادن قبل از ســازمان احساس مسئولیت 
کرده و متوجه شــده اند که اگــر در تولید 
آلاینده ها کاهش داشــته باشــند، ضریب 
اقتصادی بالاتری خواهند داشــت و در پی 

آن افزایش درامد نیز مشاهده خواهد شد.



مدیرکل آموزش و پرورش مازندران تأکید کرد؛

ورت جبران یادگیری های از دست رفته با حضوری کردن کلاس های درس ضر

استان

ساری-اسلامی     مدیرکل آموزش و پرورش مازندران گفت: 
یادگیری های از دســت رفته با حضوری کردن کلاس های درس 

جبران شود.
 »علیرضا ســعدی پور« در گردهمایی معاونین آموزشی و ابتدایی 
محور غرب استان مازندران به میزبانی شهرستان آمل گفت: آموزش 
ابتدایی زیربنایی برای تمام فعالیت ها و برنامه ها محسوب می شود 
و من افتخارم این اســت که در ابتدایی تدریس داشته ام و این دوره 
را کاملا درک می کنــم. وی با تبریک اعیاد شــعبانیه و عید مبعث 
خاطرنشــان کرد: عید مبعث عید برانگیخته شدن به خصوص در 
اندیشه ها، نگرش ها و باورها است و به نوعی اخلاق مداری و اخلاق 
محوری پیام این روز فرخنده از ســویی پیامبر مهربانی ها بوده که 
باید الگویی برای تربیت فرزندان ما و ساختن ارزش ها و هنجارهای 
جامعه براساس اخلاق اسلامی و فرهنگ ناب شیعی باشد. مدیرکل 
آموزش و پرورش مازندران با بیان اینکه احیای شخصیت انسانی و 
بهره مندی از خرد جمعی امروزه به عنوان مبنایی برای برداشــتن 
گام های اساسی در سیستم های آموزشــی است، تصریح کرد: کار 
آموزش و تربیت بسیار دشوار اســت و با تعامل میان مربی به متربی 
شکل می گیرد. اگر نتوانیم این تعامل سازنده و فرایند یادگیرنده را 

ایجاد کنیم موفق نخواهیم شد. سعدی پور با بیان اینکه تربیت کاری 
تخصصی است که دســت اندرکاران امر تعلیم و تربیت به صورت 
دلســوزانه، متعهدانه و تخصص محور پیگیر آن هستند، گفت: در 
این مســیر باید تمامی تلاش ها صورت گیرد تا خروجی آموزش و 
پرورش منجر به توانمندسازی، مسئولیت پذیری و مهارت محوری 

دانش آموزان از طریق کانون های تربیتی محله یعنی مدارس شود.
وی از همه معاونین آموزشــی شهرســتان ها و مناطق خواســت 
در شــرایط کنونی آموزش نســبت به طراحی و تدوین طرحی نو 
برای ســاختارمند کردن و رصد آموزش در زیست بوم جدید اقدام 
کرده و به صورت جدی به ســاختاری متناسب با شرایط کرونا برای 
حضوری کردن کلاس های درس اقدام کننــد؛ زیرا این کار موجب 

جبران یادگیری های از دست رفته می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران با اشــاره بــه ضرورت کارکرد 
راهنما برای کشف استعدادهای دانش آموزان گفت: دانش آموزان 
معلمان را به عنــوان الگوی خویــش می پذیرند و در این مســیر 
آموزگاران به عنوان طلایه داران و پیشــقراولان امر آموزش به ویژه 
در زیســت بوم جدید بودند و همه تلاش  خود را برای اینکه جریان 

آموزش متوقف نگردد انجام دادند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گرگان-مهناز محمدزمانــی  معاون تعــاون و امور 
اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران در سفر به استان گلستان 
گفت: کمترین قصور و کوتاهی در مســیر ارائه خدمات باعث 
تضییع حقوق جامعه ایثارگری می شــود و مجموعه بنیاد در 
حوزه های مختلف، هیچ فرصتی را بــرای احقاق حق جامعه 

ایثارگری از دست نمی دهد.
محمود پاکدل در گفتگو با خبرنگار گفت: خانواده های معظم 
شــهدا و ایثارگران از ابتدای انقلاب اســلامی همواره در صف 
اول مبارزه با مشکلات بوده اند و سربلندی امروز نظام عزتمند 
ایران اسلامی به برکت خون شهدا و فداکاری ایثارگران است.

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شــهید و امور ایثارگران با 
اشاره به نهادینه شدن فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه گفت: 
خون مطهر شهدا و صبر و مقاومت خانواده های آنان پایه های 
کشور و نظام را مستحکم کرده و امروز فرهنگ ایثار و شهادت 
فرهنگ غالب در جامعه ماســت.وی خدمت در بنیاد شــهید 
و امور ایثارگران را توفیق الهی دانست و اظهار کرد: خدمت در 
بنیاد خدمت به بهترین اقشار جامعه یعنی خانواده های معزز 

شهدا و جانبازان و ایثارگران به ویژه والدین شهداست و رعایت 
عزتمندی و تکریم از اصول ارائه خدمات به خانواده های شاهد 
و ایثارگران است.وی به مشــکلات ایثارگران در زمینه تأمین 
مسکن اشــاره کرد و افزود: تمام ســعی بنیاد در راستای حل 
مشکلات مسکن خانواده های معظم شاهد و ایثارگر از طریق 
امضاء تفاهمنامه با دســتگاه های اجرایی استان بوده و در این 
راستا تمامی تلاشمان را به کار بسته ایم. پاکدل با اشاره به اینکه 
مهمترین موضوعاتی که در سفرهای استانی مطرح می شود، 
اشتغال جامعه ایثارگری اســت تصریح کرد: دولت سیزدهم 
نگاه ویژه ای به خانواده های معظم شهدا و ایثارگران داشته و در 
این مسیر دو مقوله مهم اشتغال و مسکن این عزیزان به صورت 

جدی در دستور کار تمامی دستگاه های اجرایی بوده است.
معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شــهید و امور ایثارگران در 
سفر به استان گلستان گفت: کمترین قصور و کوتاهی در مسیر 
ارائه خدمات باعث تضییع حقوق جامعه ایثارگری می شــود 
و مجموعه بنیاد در حوزه های مختلف، هیــچ فرصتی را برای 

احقاق حق جامعه ایثارگری از دست نمی دهد.

ساری-اســلامی     مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب 
مازندران از مشــترکین خواست شستشــوهای خانگی را تا 
۲۵ اسفند به پایان برسانند و با مدیریت مصرف و جلوگیری از 
مصرف بی رویه آب ، مانع کاهش فشار در شبکه های توزیع و یا 

قطع احتمالی آب شوند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضــلاب مازندران ؛ 
مهندس بهزاد برارزاده در گفتگویی با بیان اینکه هرســاله در 
روزهای پایانی ســال به دلیل افزایش شستشوهای خانگی با 
کاهش فشار و یا قطع آب در شهرها و روستاهای استان مواجه 
می شویم، اظهار داشت: مردم عزیز استان با به کارگیری وسایل 
کاهنده مصرف و روشــهای درست اســتفاده از آب ، شست و 
شوهای خانگی خود را تا ۲۵ اسفند به پایان برسانند تا در ساعات 
پایانی ســال و ایام تعطیلات نوروز خللی در شبکه توزیع آب 
رخ ندهد. وی افزود: جایگزینی بــرای آب وجود ندارد و منابع 
آب شیرین در دسترس بســیار ناچیز است ، بیش از ۹۰ درصد 
آب آشامیدنی اســتان هم از اعماق بیش از صد متر زیرزمین 
برداشت می شــود که جایگزین شــدن آن بیش از صد سال 

زمان نیاز دارد، بنابراین باید قــدر آب این نعمت بی بدیل الهی 
را بدانیم و تنها با ۲۰ درصد صرفه جویی در مصرف از هدررفت 
آب جلوگیری کنیم. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران 
با بیان اینکه متوسط سرانه مصرف استاندارد آب در جهان ۱۵۰ 
لیتر و در کشور ما حدود ۱۶۰ الی ۱۸۰ لیتر است،خاطرنشان 
کرد: این میزان در مازنــدران به ۲۰۰ لیتر و در بعضی از مناطق 
بالادست حتی به ۴۰۰ لیتر هم می رســد لذا ضروری است در 

مصرف آب تغییر رفتار دهیم و آب را درست مصرف کنیم.

مازندرانگلستان
معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران:

هیچ فرصتی را برای احقاق حق جامعه ایثارگری از دست نمی دهیم
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران تاکید کرد؛

وم پایان شستشوی های خانگی  تا 25 اسفند لز

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قزوین  خبر داد:

 ترخیص وسایل نقلیه توقیفی با شرایط ویژه
ح عیدانه پلیس   و آسان در طر

قزوین - مریم  نقدی  سرهنگ مهرداد حســن پور رئیس پلیس راهنمایی و 
رانندگی اســتان قزوین از طرح عیدانه پلیس در خصوص ترخیص وسایل نقلیه 

توقیفی خبرداد.
سرهنگ مهرداد حسن پورگفت : به مناسبت مبعث رسول اکرم، اعیاد شعبانیه و 
عید نوروز پلیس شرایط ویژه و آسانی را جهت ترخیص کلیه وسایل نقلیه توقیفی 

در نظر گرفته است .
سرهنک حسن پور تصریح کرد: در این راســتا مالکان یا متصرفان وسایل نقلیه 
از مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۱۱ لغایت پایان ســال جاری با ثبت درخواســت در برنامه 

کاربردی پلیس من به دفاتر پلیس +۱۰ مراجعه نمایند.
ســرهنگ مهرداد حســن پور رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قزوین 

اظهارداشت : ازمزایای طرح ترخیص عیدانه پلیس
پرداخت اقساطی جرایم رانندگی ) اقساط یک ساله(، ترخیص وسایل نقلیه بدون 
بیمه نامه شخص ثالث منوط به عدم تردد در معابر عمومی، تحویل وسایل نقلیه 
به متصرف قانونی با ارائه مدارک خودرو یا موتور ســیکلت، ترخیص بدون قبض 
پارکینگ با ارائه اســناد مالکیت ، عدم الزام به پرداخت عوارض شهرداری و آزاد 

راهی می باشد .

  

وژه آبرسانی به بیش  اجرای پر
ود وستایی در شهرستان جوانر  از هزار و ۵۰۰ ر

کرمانشاه مدیر امور آب و فاضلاب شهرســتان جوانرود از پیشرفت ۱۰ درصدی 
پروژه آبرسانی به ۶ روستای شهرستان با جمعیت بالغ بر هزار و ۵۰۰ نفر خبر داد.

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشــاه، غفار صالحی به تشریح وضعیت آب شرب 
مجتمع بانی عزیز پرداخت و گفت: آب این مجتمع از سه دهنه چشمه تامین می شود 
که با توجه به کاهش نزولات آسمانی طی چند ســال اخیر این چشمه ها با کاهش 
آبدهی و گاهاً خشکی مواجه شــدند. به گفته صالحی با کاهش آبدهی چشمه های 
تامین آب شرب مجتمع بانی عزیز و افت فشار و قطع آب در روستاهای تحت پوشش 
آن، امور آبفا شهرســتان جوانرود در گام اول آبرسانی سیار به این روستاها و حفر یک 
حلقه چاه دستی را آغاز نمود، همچنین حفر یک حلقه چاه آهکی به عمق ۴۵۰ متر 
به عنوان اصلی ترین اقدام این امور به منظور تامین بلند مدت آب مجتمع در دستور 

کار قرار گرفت.
مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان جوانرود افزود: این پروژه با پیشرفت ۱۰ درصدی 
در حال انجام است و پس از بهره برداری از آن اهالی ۶ روستای تحت پوشش مجتمع با 

جمعیتی بالغ بر هزار و ۵۰۰ نفر از آب شرب سالم و پایدار بهره مند خواهند شد.
صالحی در پایان خاطر نشان ساخت: در خواست ما از مردم شریف شهرستان این است 
که با رعایت الگوی صحیح مدیریت مصرف و پرهیز از مصارف غیرضروری همچون 
شستشوی حیاط، پارکینک و - با آب شرب علاوه بر جلوگیری از افت فشار و قطعی 
آب، همکاری لازم را با پرسنل این امور داشته باشند. مجتمع بانی عزیز با ۶ روستای 
تحت پوشش و جمعیتی بالغ بر هزار و ۵۰۰ نفر در ۴۵ کیلومتری شهر جوانرود قرار 

دارد.

  

 در آیین گرامیداشت شهدا و ایثارگران انجام شد:

 تجلیل از ایثارگران اداره کل بنادر و دریانوردی
 استان خوزستان

اهواز –محمد مجدم در آیینی تحت عنوان گرامیداشــت شهدا و ایثارگران 
ضمن تجلیل از مقام و منزلت شــهدای والامقام، از ایثارگــران اداره کل بنادر و 

دریانوردی استان خوزستان تجلیل شد.
در آســتانه ی اعیاد شــعبانیه و روز جانباز در آیینی با حضور سردار احمد خادم 
الشــهدا فرمانده قرارگاه کربلا، ســردار حاجتی مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفــاع مقدس، حاج صــادق آهنگران مداح اهل بیــت و آحاد جامعه 
بندری خوزستان در جوار مزار شهدای گمنام یاد و خاطره ی شهدا و رشادت ها و 

جانفشانی آنان گرامی داشته شد.
سردار احمد خادم الشهدا در سخنانی با اشاره به رشــادت شهدای دفاع مقدس 
و مدافع حرم و ذکر مثال هایی از اقدامات ســردار شــهید حاج قاسم سلیمانی، 
مدیریت جهادی و انقلابی را الگویی برگرفته از عملکرد شهدا عنوان کرد و بر لزوم 
بهره گیری از مدیریــت جهادی و انقلابی برای رفع مشــکلات اقتصادی و بهبود 

معیشت مردم تأکید نمود.
مداح اهل بیت حاج صادق آهنگران در این آیین در رثای شهدای والامقام ابیاتی 
را قرائت کــرد و با نوای گرم و خاطره انگیز فضای پرشــور و معنــوی دوران دفاع 

مقدس را برای شرکت کنندگان تداعی کرد.
در ادامه ی این مراسم ضمن معرفی ایثارگران اداره کل بنادر و دریانوردی استان 

خوزستان با اهدای لوح سپاس از آنان تجلیل شد.

  

  بازدید های مستمر مهندس رخصتی از خطوط 
تولید ذوب آهن اصفهان

اصفهان –مریم مومنی مهنــدس ایرج رخصتی سرپرســت مدیریت عامل 
ذوب آهن اصفهان پنچ شنبه ۱۲ اسفند ماه از پروژه های توسعه بخش فولادسازی 
و همچنین بخش تولیدات کک و مواد شیمیایی بازدید کرد و با تلاشگران این بخش 
ها دیدار و گفتگو نمود .وی همت تلاشگران این شرکت را ستودنی دانست و گفت 
: بزرگترین ســرمایه ذوب آهن ، تلاش و جهاد فولادمردانش است که با شایستگی 

مفهوم غیرت و همت مردانه را جلوه گر ساخته اند.
سرپرســت مدیریت عامل ذوب آهــن در بازدیــد از پروژه های توســعه بخش 
فولادسازی گفت : ساخت LF۳ تا نیمه اول ســال آینده و بازسازی LF۱ تا اواخر 
ســال ۱۴۰۱ به پایان می رســد و این پروژه ها در رفع گلوگاه های تولید در بخش 

فولادسازی و همچنین خط تولید شرکت نقش مهی دارد .
وی با اشاره به اهمیت زیاد این پروژه ها برای شرکت خواستار تسریع در اجرای آنها و 
نصب تجهیزات مربوطه شد و از تلاشگران حوزه توسعه ، عوامل اجرایی و مسئولین 

شرکت فولاد تکنیک به جهت تلاش و همت در پیشبرد این پروژه قدردانی کرد.
برخی مزایای اجرای این پروژه ها بدین شرح است :

مناسب کردن دما جهت ریختگری
همگن کردن مذاب

امکان افزودن فرو آلیاژ ها
گفتنی است کار اجرایی پروژه های مذکور از اوایل امســال آغاز شده است و پروژه 
ساخت LF۳ در بخش ساختمان و تامین اسکلت ۹۰ درصد پیشرفت داشته است 
. هزینه اجرای این پروژه ها بالغ بر ۵۰ میلیارد تومــان و ۸ میلیون و ۲۰۰ هزار یورو 

می باشد .
سرپرســت مدیریت عامــل ذوب آهن در بازدیــد از بخش تولیــدات کک و مواد 

شیمیایی نیز با تلاشگران این بخش گفتگو کرد .
مهندس رخصتی ، با اشــاره به کیفیت متفاوت زغال در معادن مختلف کشــور ، 
ضرورت بهره گیری از ترکیب مناســب این مواد اولیه را یادآور شد و گفت : افزایش 
دقت و به روزرســانی تجهیزات در آزمایشگاه شــرکت می تواند منجر به ترکیب 
مناسب تر زغال شده و در مجموع شــاهد افزایش بهره وری و کاهش مصرف کک 

باشیم.
وی انضباط کارگاهی در بخش کک ســازی را قابل تقدیر دانست و گفت: با همت 
تلاشگران ذوب آهن اصفهان ، آینده ای روشــن در پیش روی این مجتمع عظیم 

صنعتی قرار دارد.

اردبیل    مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل 
گفت: سرمایه گذاری در حوزه گردشگری آبی با هدف 
جهش تولید و ایجاد اشــتغال در این استان توسعه 

می یابد.
 علی حیدری اناری  در ســومین جلســه شــورای 
مشــاوران جوان اردبیل افــزود: با ابلاغ شــیوه نامه 
اجرایی فعالیت های گردشگری و تفریحی در منابع 
و تاسیســات آبی که در جهت اجرای سیاست های 

کلی اقتصاد مقاومتــی و پس از توافــق ۲ وزارتخانه 
نیرو و میراث فرهنگی و گردشگری و صنایع دستی 
صورت گرفته فعالیت های گســترده ای از ســوی 
شرکت آب منطقه ای اردبیل برای ترغیب و تشویق 

سرمایه گذاران حوزه گردشگری آبی آغاز شده است.
وی  گفت: در سال های گذشته به این موضوع توجه 
کمی شده  و شرکت آب منطقه ای اردبیل برای سال 
آینده بعنوان یکی از رویکردهای اصلی این موضوع را 

مدنظر قرار خواهد داد.

حیدری اناری با اشــاره به ظرفیت بالای اســتان در 
بحث منابع و تاسیسات آبی اظهار کرد: با وجود ذخایر 
ارزشمند منابع آب در استان و ظرفیت های کم نظیر 
آب های گرم معدنی در سطح استان، باید برنامه ریزی 
مدونی جهت توسعه گردشگری آبی در استان بعمل 
آید و شرکت آب منطقه ای اردبیل از هرگونه سرمایه 

گذاری در این بخش استقبال می کند.
وی با اشــاره به اعلام فراخوان شرکت آب منطقه ای 
اردبیل به منظور جذب ســرمایه گذار برای توسعه 

گردشگری آبی در منابع و تاسیسات آبی استان بیان 
کرد: بدون تردید یکی از راههای توسعه گردشگری 
در استان توجه به ظرفیت بالای منابع آب در استان 
است و راه برای ســرمایه گذاری در این بخش هموار 

شده است.
حیدری اناری همچنین عملیاتی نمودن پیشنهادها 
و ایده های مختلفی که در شــورای مشاوران جوان 
مطرح می شــود را به عنوان یک پیشران برای برنامه 

های توسعه ای شرکت دانست.

  سرمایه گذاری در حوزه گردشگری آبی استان اردبیل توسعه می یابد

اهواز -محمد مجدم     مدیر بازســازی و ارتقا، دستگاه ها 
و تجهیزات حفاری:شرکت ملی حفاری ایران از ایمن سازی سه 
دستگاه حفاری سنگین خشکی ناوگان این شرکت در طول سال 
۱۴۰۰ خبر داد.  سردار اسدالهی در این باره گفت: این دستگاه ها 
شامل ۶۵، ۶7 و ۴۸ فتح است که ایمن ســازی آنها به طور کامل 
صورت گرفته و در همین حال ایمن ســازی دکل ۲۰ فتح نیز در 
مراحل پایان کار است. وی با بیان اینکه وجود منابع عظیم انرژی 
کشور ما را به یکی از تولید کنندگان مهم نفت در عرصه بین المللی 
تبدیل نموده است، افزود: در راســتای بهره برداری از این منابع 
، افزایش ناوگان حفاری و آماده به کار نگهداشــتن آن نقش مهم 
و ویژه ای داشته و دارد. اســدالهی اظهار کرد: با توجه به ضرورت 

آماده به کار بودن تجهیزات و دستگاه های حفاری، این مدیریت، 
اقدام به برگزاری مناقصه و انعقاد قرارداد تعمیر اساسی و بازسازی 
تجهیزات دستگاه های حفاری، شــامل تاپ درایو ، دراورکس، 
پمپ های ســیال، دیزل ژنراتور ، ابزار نمودارگیری ، تراک های 
سیمان و اســید، تجهیزات ایمنی، شــیرهای فوران گیر ، انواع 
تجهیزات برقی و - نموده که تعدادی از این مناقصات منجر به عقد 
قرارداد گردیده است. مدیر بازسازی و ارتقا، دستگاه ها و تجهیزات 
حفاری شرکت ملی حفاری ایران گفت: در یازده ماه سال جاری 
این مدیریت با بهره گیری از توانمندی و امکانات درون شــرکت 
و اســتفاده از توان بخش خصوصی در زمینه بازسازی و نوسازی 
ناوگان و در جهت افزایش کارایی و عمر مفید تجهیزات ، صیانت 

از اموال و دارایی های شرکت ، افزایش رضایت مندی کارفرمایان 
و کاهش انتظارات دستگاه های حفاری اقدامات موثری صورت 
داده است. وی توضیح داد: برخی از مهمترین اقدامات انجام شده 
مشتمل بر ایمن سازی پنج دستگاه های حفاری شامل ۶۵، ۶7، 
۴۸ فتح، تعمیر اساسی سه دســتگاه دیزل ژنراتور، ساخت یک 
دستگاه سیار فرآورش نفت )MOT (، ساخت دو عدد گراس هپر 
جهت دستگاه های ۵۸ و ۶۸ فتح است که به اتمام رسیده و تعمیر 
اساسی دو دستگاه دیزل ژنراتور، ایمن سازی دستگاه حفاری ۲۰ 
 Crown Block(( فتح ، تعمیر اساسی یک دستگاه بلاک تاج
و دو دســتگاه تاپ درایو نیز در مراحل اجرا و تا پایان ســال کامل 

خواهد شد.

 ارومیه       معاون تعهدات بیمــه ای اداره کل تامین اجتماعی 
آذربایجان غربی گفت: تعداد بیمه شدگان اصلی در استان ۳۹۰ 
هزار نفر است که با افراد تبعی حدود یک میلیون و ۹۰ هزار نفر از 

شهروندان استان تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند.
نادر خورشــیدی  افزود: 7۴ هزار نفر تعداد کل مستمری بگیران 
آذربایجان غربی اســت که با افراد تبعی حــدود ۱۵۸ هزار نفر را 

شامل می شود.

وی با اشاره به سامانه ۳۰7۰ اظهار کرد: این سامانه یکی از خدماتی 
است که بیمه تامین اجتماعی در زمینه ارائه خدمات غیر حضوری 
در استان در راستای رعایت پروتکل های بهداشتی انجام می دهد 
و از طریق آن مراجعه کنندگان می توانند در هر ســاعت از شبانه 

روز وارد سیستم شده و از این خدمات استفاده کنند.
معاون تعهدات بیمه ای اداره کل تامین اجتماعی آذربایجان غربی 
اظهار داشــت: الکترونیکی کردن خدمات و کاهش مراجعه های 

حضوری از جمله اهــداف و برنامه های مهــم تأمین اجتماعی 
آذربایجان غربی است. خورشیدی با اشاره به اجرای بیمه فراگیر 
خانواده ایرانی در اســتان اظهار کرد: در این راستا زنان خانه دار، 
دختران مجرد و دانشــجویان می توانند نسبت به پرداخت حق 
بیمه اقدام کنند. وی با بیان اینکه این بیمه دارای مزایای بسیاری 
اســت ادامه داد: حق بیمه پرداختی بین سه میلیون ۴۰۰ هزار تا 
چهار میلیون و ۸۶۰ هزار ریال در ماه متغیر است و علاقمندان می 

توانند با پرداخت حق بیمه ماهانه از خدمات مختلف ارائه شده از 
بازنشستگی گرفته تا فوت و از کار افتادگی استفاده کنند.

معاون تعهدات بیمه ای اداره کل تامین اجتماعی آذربایجان غربی 
با بیان اینکه هم اکنون 7۰ هزار و ۶۰۰ کارگاه در استان وجود دارد 
اضافه کرد: این کارگاهها در تمام اســتان بازرسی های مداوم می 
شوند و ۱۰۰ هزار بازرسی در سالجاری از این کارگاهها انجام شده 

است.

شــهردار کرج گفــت: تمام  البرز-مظفری 
پرداختی های پایان سال پاکبانان و سبزبانان تا قبل 

از بیستم اسفند ماه جاری انجام شود.
مصطفی سعیدی ســیرائی در دومین جلسه شورای 
معاونین کــه با حضــور معاونین و مدیــران ادارات 
شــهرداری کرج برگزار شد، با اشــاره به رفع موانع و 
مشکلات پیش رو در اجرای پروژه های عمرانی عنوان 
کرد: این پروژه ها با دیدگاه ایجــاد توازن منطقه ای و 

عدالت اجتماعی هدف گذاری شده است.
شهردار کرج در این جلســه در خصوص رفع موانع و 
مشکلات از پروژه های مشارکتی که از سوی سازمان 

سرمایه گذاری و مشارکت ها در حال اجرا است، عنوان کرد: احصاء 
مشکلات و رفع موانع از پروژه ها در اولویت شهرداری قرار دارد. وی با 
اشاره به اینکه با برنامه ریزی های صورت گرفته در خصوص استقبال 
از بهار ۱۴۰۱، شهر کرج را متحول خواهیم کرد و استقبال متفاوتی از 
نوروز خواهیم داشت، افزود: با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی 
سال، تمهیدات ویژه ای در این خصوص از سوی مسئولین مربوطه 

اتخاذ شود.
ســیرائی با اشــاره به اهمیت اجرای برنامه هایی که در آســتانه 

فرارســیدن فصل بهــار و عید نــوروز به منظور 
استقبال هرچه بهتر از مسافران نوروزی که قصد 
اقامت و یا اسکان موقت درشهر کرج دارند، گفت: 
تمهیدات ویژه ای جهت خدمات دهی مناسب به 
این هموطنان توسط شهرداری کرج اتخاذ شده 

است.
وی اظهار داشــت: با توجه بــه فعالیت مدیریت 
شهری، مردم باید احساس کنند که بهار متفاوتی 
خواهند داشت، از این رو، زیباسازی و آماده سازی 
شهر به منظور استقبال از مسافران نوروزی، ایجاد 
بستر مناسب برای جذب گردشگر، تأمین رفاه و 
جلب رضایت مسافران نوروزی و پیش بینی اجرای برنامه های متنوع 
همچنین اتخاذ تمهیدات لازم برای روزهای پایانی سال به منظور 
رفاه و ارائه خدمات به شــهروندان از اهم برنامه های است که باید در 

طرح استقبال از بهار پیش بینی و اجرا شود.
وی با تاکید بر اینکه ضروری اســت برنامه ویژه ای از سوی شهردای 
کرج بــرای لحظه تحویل ســال دیده شــود، افزود: لازم اســت با 
هماهنگی صدا و سیما و با اســتفاده از ظرفیت پارک ایران کوچک 

این مهم محقق شود.

بوشهر -رضاحیدری   رییس شورای اسلامی 
شهر در آیین آغاز برنامه های هفته نکوداشت روز بوشهر 
در گلزار شهدا بهشت صادق گفت: شهدا مشعل روشن 
هدایت برای جامعه هستند که باید در هر زمان و مکانی 

مقام و منزلت آنان پاس داشته شود.
جعفر پورکبگانی در ادامه افزود بودجه ســال ۱۴۰۱ 
شهرداری با مبلغ ۱۴۰۰میلیارد تومان به تصویب شورا 
رسید که نســبت به ادوار قبل رشد بسیار چشمگیری 
داشته است و انشــالله در ســال آینده شاهد تحولات 

بزرگی در توسعه و عمران شهر خواهیم بود .
رییس شورا خاطر نشان کرد در شورا ممکن است بین اعضای شورا 
دعوا و بحث باشد اما مباحث برای این است که اتفاقاتی خوب برای 

مردم رقم بخورد و شرمنده مردم فهیم بوشهر نشویم .
پورکبگانی تصریح کرد تمام تلاش ما این است که اتفاقات خوب در 
توسعه شهر رقم بخورد و همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند 
به آینده امیدوارم با یک امید ژرف بودجه ســال آینده شهرداری را 
تصویب نمودیم که در پایان سال آینده شــاهد باشیم که اتفاقات 

بزرگی در شهر رقم خورده است .
رییس شورا با اشــاره به همکاری بسیار خوب 
دستگاههای اجرایی با شــورا و شهرداری گفت 
اســتاندار محترم و جناب فرماندار بارها اعلام 
کردند که از هر اقدامی که در شــورا و شهرداری 
جهت پیشرفت و شکوفایی شــهر مد نظر قرار 

بگیرد حمایت می کنیم.
پورکبگانی با قدردانی از فرماندار بوشهر و کمیته 
انطباق مصوبات شــورا گفت : مصوبات شورا در 
کوتاه ترین زمان به تایید کمیته انطباق رسیده و به شورا ارسال شده 
است. رییس شورا با اشاره به آزاد سازی سواحل در شهر بوشهر گفت 
: این آزاد سازی ظرفیت بسیار خوبی برای گردشگری و تفریح مردم 
ایجاد کرده همچنین بازگشایی گذرهای حیاتی با دیدگاه پدافند 
غیر عامل که مجوزهای اولیه آن گرفته شده و در حال نهایی شدن 
است که تا اردببهشت ماه شاهدعملیاتی شــدن آنها خواهیم بود 
اقدامات بزرگی است که در کنار ســایر پروژه های شاخص در شهر 

رقم خواهد خورد .

خوزستان

آذربایجان  غربی

ایمن سازی 3 دستگاه حفاری سنگین خشکی ناوگان شرکت ملی حفاری ایران

بیش از یک میلیون نفر در آذربایجان غربی تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند

ود ج به استقبال بهار می ر رییس شورای اسلامی شهر بوشهر:کر

سال آینده شاهد تحولات بزرگی در شهر بوشهر خواهیم بود
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مصوبه گران، جنجالی تر شد

حذف بدون استثنای ۴۲۰۰ از عوارض واردات!

خریدار   بــا توافــق دولت و مجلــس، مبنای 
محاسبه ارزش گمرکی کالا و دریافت عوارض بر 
اســاس نرخ ۴۲۰۰ تومان به طور کامل از تمامی 
واردات حــذف و با رشــد چند برابــری، نرخ ارز 
نزدیک به بازار جایگزین شــد، در حالی که برای 
امســال تاکید بر ایــن بود که کالاهای اساســی 
همچنان بر پایه ۴۲۰۰ باشــد و برای سایر کالاها 
تغییر کند که همان هم به دلیل تبعات تورمی به 

اجرا در نیامد.
 اخیرا در جریان بررســی لایحــه بودجه ۱۴۰۱، 
نمایندگان مجلس به پیشنهاد دولت در لایحه در 
رابطه با محاسبات عوارض واردات کالا رای دادند، 
بر این اساس مقرر شد که نرخ ارز محاسبه ارزش 
گمرکی کالاهای وارداتــی در همه موارد از جمله 
محاســبه حقوق ورودی، بر اساس نرخ ارز سامانه 
مبادله الکترونیکی )ETS( در روز اظهار و مطابق 
ماده ۱۴ قانون امور گمرکی  باشــد. در عین حال 
تاکید شــد که نرخ چهار درصد حقوق گمرکی، 
برای کالاهای اساسی، دارو، تجهیزات و ملزومات 
مصرفی پزشکی و همچنین نهاده های کشاورزی 
و دامی به یک درصد کاهش یافته و ســایر کالاها 

دو درصد باشد.
اما اینکــه ماجرای ایــن تغییر نرخ چیســت، با 
مروری بر قانون بودجه امسال و آنچه این مصوبه 
جنحالی پشت سر گذاشت و چه تبعاتی به همراه 

خواهد داشت بیشتر مشخص می شود.

نرخ  4۲00 از عوارض کالای اساسی هم 
حذف شد

این مصوبه با جریان حــذف ارز ۴۲۰۰ از واردات 
کالای اساســی و تامین ارز آن متفاوت است و به 
عوارض دریافتی ارتباط دارد، این در حالی اســت 
که بخشــی از منابــع عمومی ســالانه دولت در 
قانون بودجــه، از محل درآمدها ایجاد می شــود 
که مشــمول مالیات و همچنین سایر درآمدها از 
جمله حقوق و عواض گمرکی است. براین اساس، 
گمرک موظف بــه تامین منابــع از محل حقوق 
ورودی خواهد بــود که شــامل دو بخش عمده 
حقوق گمرکی و ســود بازرگانی اســت. میزان 
حقوق گمرکی توســط مجلس تصویب می شود، 

برای سود بازرگانی نیز ماخذ، توسط هیات وزیران 
تعیین و بســته به نوع کالا متفاوت است، در کنار  
این دو، عوارض مربوط به هلال احمر و  مالیات بر 

ارزش افزوده نیز مطرح است.
تا پایان ســال ۱۳۹۹ مبنــای ارزی محاســبه 
ارزش کالا جهت دریافت عــوارض، برای تمامی 
گروه های کالایی،  نــرخ ۴۲۰۰ و حقوق گمرکی 
چهار درصد بود اما در بودجه ۱۴۰۰ تصویب شد 
که به غیر از کالاهای اساسی این مبنا تغییر کند؛ 
به طوری که مبلغ ریالــی حقوق ورودی کالاهای 
اساســی، دارو، تجهیــزات و ملزومــات مصرفی 
پزشــکی و نهاده های کشــاورزی و دامی همان 
۴۲۰۰ ماند و رشد نکرد و نرخ چهار درصد حقوق 
گمرکی آنها نیز یک درصد شــد، اما برای تمامی 
کالاهای دیگر وارداتی محاســبه حقوق ورودی، 
نرخ ســامانه مبادله الکترونیکــی )ای.تی.اس( 

یعنی نرخ نزدیک به بازار تعیین شد.
بر این اساس آنچه برای عوارض واردات در قانون 
بودجه ۱۴۰۱ تصویب شــده اســت، دیگر حتی 
کالاهای اساسی و دارو و تجهیزات پزشکی را هم 
مســتثنی نکرده و عوارض تمامی این اقلام با نرخ 
چند برابری ارز که در حال حاضر حدود ۲۵ هزار 
تومان است محاسبه خواهد شد که بر بهای تمام 

شده واردات موثر است.   

مصوبه جنجالی  واردات اجرا نشد
افزایش نرخ محاســباتی برای تمامــی کالاها در 
ســال آینده در حالی اتفاق افتاده که برای امسال 
با اینکه شامل کالاهای اساسی نمی شد، ولی کل 
مصوبه بعد از چالش های زیــاد و اعتراض تجار به 
دلیل تحت تاثیر قرار دادن بهای تمام شــده سایر 
اقلام وارداتی، اجرایی نشد، ارونقی-معاون وقت 
فنی گمرک ایران- معتقد بود کــه  با اجرای این 
قانون، افزایش مبنای محاسبه حقوق ورودی در 
محاسبات اعمال می شــود که در افزایش هزینه 
واردات موثر اســت، این درحالی است که بخش 
عمده و تا ۸۵ درصد کالاهای غیر اساسی را اقلام 
مرتبط با تولید تشکیل می دهد که از این تغییر و 
افزایش نرخ مستثنی نشده و متعاقب آن افزایش 
هزینه و عوارض واردات مــواد اولیه تولید تا چند 

برابر  و درنهایت رشــد هزینه تولید اتفاق خواهد 
افتاد که مــی تواند تبعات منفی در بازار داشــته 
باشــد.بر همین اســاس در اواخــر فروردین ماه 
امســال با صدور مصوبه هیات دولت مقرر شد تا 
روال ســال ۱۳۹۹ اعمال و مبنای محاسبه ، نرخ 
۴۲۰۰ باشد. چند ماه مجلس با این رویه مخالفت 
کرد و نســبت به الزام دولت بــرای اجرای قانون 
بودجه در مورد حقوق ورودی تذکر داد ولی دولت 
دوازدهم در روزهای پایانی خود، طی مکاتبه ای 
با رهبری ، موضوع و تبعات ناشــی از اجرای الزام 
قانون بودجه در مورد حقــوق ورودی را مطرح و 
درخواســت تعیین تکلیف کرد. در همین جریان  
دولت سیزدهم که درآستانه استقرار قرار داشت 
نیز با افزایش حقوق ورودی و اجرای قانون بودجه 
در آن زمان موافقتی نداشــته و آن را عامل تورم 

دانسته بود.

عوارض تجارت خارجی با نرخ روز
با مصوبات اخیر مجلس در بودجه ۱۴۰۱ ، گرچه 
تامین ارز کالاهای اساســی در هفت قلــم با ارز 
۴۲۰۰ تومانی فعلا در ابهــام قرار دارد ولی مبنای 
محاسبه ارزش کالا و دریافت حقوق ورودی دیگر 
با نرخ ۴۲۰۰ نبوده و بر مبنای جدید انجام خواهد 
که باید آثار ناشی از آن را در جریان واردات مشاهد 
کرد، این در حالی اســت که طبق گزارش گمرک 
ایران در ۱۱ ماه اول امسال، تجارت خارجی ایران 
۹۰ میلیــارد دلاری بوده کــه ۴۶.۵ میلیارد دلار 
آن واردات بوده اســت که بیش از نیمــی از آن را 
واردات کالای اساسی در ۲۵ گروه کالایی به خود 
اختصاص می دهد و بخش عمده مانده نیز کالای 

مرتبط با تولید است.
همچنین گــزارش ۱۰ ماهه نشــان می دهد که 
۱۷.۵ میلیــارد دلار کالای اساســی وارد شــده 
که بیــش از ۱۳.۶ درصد آن را کالاهای اساســی 
وارداتی بــا ارز ترجیحی در هفت قلم تشــکیل 
می دهد.براین اســاس مبنای محاســبه ارزش 
و عوارض تمامی این واردات که در ســال جاری 
با نرخ ۴۲۰۰ بوده برای ســال بعد به نرخ بازار که 
متغیر است، می رسد که در افزایش درآمد دولت 

از این محل موثر خواهد بود.

پاسارگاد

بانک پاســارگاد کــه در آذرماه 
سال جاری از سوی مؤسسه بنکر 
عنوان بانک ســال ایران را کسب 
کــرد، در موفقیتی دیگــر برای 
هفتمین سال به عنوان تنها بانک 
ایرانــی در فهرســت ۵۰۰ بانک 
ارزنده جهان قــرار گرفت. طبق 
این ارزیابی که توســط مؤسسه 
 )Brandfinance( برندفاینانس
 The( انجام و توسط نشریه بنکر
Banker( منتشر می شود، بانک 
پاسارگاد در سال ۲۰۲۲ میلادی 
با ۳۳ پله رشــد، در جایگاه ۲۵۷ 
باارزش تریــن برندهــای بانکی 

جهان ایستاد.
به گزارش راحله شــهرابی مدیر 
پاســارگاد،  بانک  روابط عمومی 
این بانــک در طول هفت ســال 
گذشــته، در فهرســتی کــه هر 
ساله توسط مؤسســه بین المللی 
برندفاینانــس تهیه و به واســطه 
نشریه بنکر )از زیرمجموعه های 
اعــلام   )Financial Times
می شود حضور داشته و به عنوان 
باارزش ترین برنــد بانکی ایرانی 
مطرح بوده اســت. طی سال های 
اخیر بانک پاسارگاد تنها نماینده 
ایران در این لیست بوده و همواره 
جایگاه شایســته ای را نیز در این 
رتبه بندی کســب کرده است. در 

آخرین ارزیابی ســال 
پاسارگاد  بانک   ۲۰۲۲
موفق شــد بــا ارزشِ 
۶۱۳میلیــون  برنــدِ 
رتبــه   ۳۳ و  دلاری 
صعود نســبت به سال 
گذشــته، جایگاه ۲۵۷ 

جهانــی را بــه خــود اختصاص 
دهــد و در رتبه بهتری نســبت 
به بســیاری از بانک های مطرح 
منطقه خاورمیانــه و حتی جهان 
بایســتد. اهمیت این موضوع از 
آن جهت مطرح است که به دلیل 
اعمال تحریم هــای مالی و بانکی 
ظالمانه بر اقتصاد ایران و دشواری 
همکاری ها میان بانک های داخل 
کشور با مؤسسات مالی خارجی، 
بانک پاســارگاد در رقابتی نابرابر 
بــا بانک های کشــورهایی مانند 
امارات متحــده عربــی، ترکیه 
و عربســتان ســعودی، از سایر 
بانک هــای داخلی و بســیاری از 
بانک های منطقه پیشــی گرفته 
اســت.در رتبه بندی اخیر، مانند 
دوره هــای گذشــته بانک های 
چینی و ایالات متحــده هر کدام 
با پنج برنــد، ده رتبــه اول را در 
اختیار داشتند. چهار جایگاه برتر 
جهانــی به ترتیب بــه بانک های 
چینی ICBC، بانک ساخت وساز 

بانک کشاورزی  چین، 
چیــن و بانــکِ چین 
رســید و بنک آو آمریکا 
Bank of Ameri�(

ca( در جایــگاه پنجم 
جهــان ایســتاد. بانک 
ســال  در    پاســارگاد 
۲۰۱۵ و در اولیــن ســال حضور 
خود در ایــن رتبه  بندی، موفق به 
کســب رتبه ۳۲۸ بین ۵۰۰ برند 
برتر بانکی دنیا شــد و در ادامه در 
ســال ۲۰۱۷ علاوه بر رسیدن به 
رتبــه ۱۷۵ بیــن ۵۰۰ برند برتر 
بانکی دنیا، به  عنــوان تنها بانک 
ایرانی در میــان ۱۰ برنــد برتر 
بانکی خاورمیانــه قرار گرفت. در 
ســال ۲۰۲۱ نیز بانک پاسارگاد 
با رشــد ۵۳درصــدی در ارزش 
برند، نهمیــن بانک پیشــروی 
جهــان و از نظر رشــد رتبه با ۸۹ 
رتبه صعود، هفتمین بانک جهان 
شناخته شــد.بانک پاسارگاد در 
ســایر رتبه بندی هــای جهانی 
نیز در میــان بانک هــای جهان 
بســیار موفق عمل کرده اســت. 
بر این اســاس، طبق ارزیابی های 
»مؤسسه بنکر«، بانک پاسارگاد 
 ،۲۰۱۲  ،۲۰۱۰ ســال های  در 
 ۲۰۱۶  ،۲۰۱۵  ،۲۰۱۴  ،۲۰۱۳
و ۲۰۲۱ میــلادی موفــق شــد 

 Bank of( عنوان بانــک ســال
the Year( جمهوری اســلامی 
ایران را کســب نماید و هم چنین 
توســط این مؤسسه در سال های 
 ،۲۰۱۶، ۲۰۱۵ ،۲۰۱۴ ،۲۰۱۳
۲۰۱۷ و ۲۰۲۱ میلادی، به عنوان 
 Islamic( بانــک برتر اســلامی
ایــران   )Bank of the Year
انتخاب شود.شــایان ذکر است 
کــه مؤسســۀ برندفاینانــس از 
Royal�  رویکــرد حق امتیاز یــا

ty Relief بــرای ارزش گذاری 
برندهای بانکی استفاده می کند 
که ارزش نام تجــاری را در قیاس 
با نرخ حق امتیــازی که در صورت 
مالکیت آن توســط شخص ثالث 
قابل پرداخت اســت، می سنجد. 
نرخ حق امتیاز به درآمد آتی اعمال 
می شود تا جریان درآمدی را که به 
نام تجاری نســبت داده می شود، 
تعیین کند و ســپس جریان سود 
برند بــه ارزش فعلی خالص تنزیل 
می شود. استفاده از این رویکرد به 
دو دلیل در ارزش گذاری برند رایج 
اســت؛ اول اینکه نظام مالیاتی در 
بسیاری از کشــورها معمولاً از آن 
در تعیین ارزش برندها اســتفاده 
می کنند، و دوم اینکه می توان آن 
را بر اســاس صورت های مالی در 

دسترس عموم انجام داد.

پاسارگاد، تنها بانک ایرانی در فهرست 500 برند بانکی برتر 2022

مدیرعامل بانک سینا در مراسم افتتاح شعبه گرگان:
 ویژگی شاخص بانک سینا خوش نامی 

و مشتری مداری است
مدیرعامل بانک ســینا در مراسم افتتاح شعبه 
جدیــد این بانک در شــهر گرگان، مشــتری 
مداری و خوش نامی را از ویژگی های شاخص 
بانک سینا برشــمرد و تاکید کرد این رویکرد 
بایــد در بانک نهادینه شــود.به گزارش روابط 
عمومی بانک ســینا؛ دکتر ایمانی شــناخت 
نیازهای مشتریان و ارائه خدمات با کیفیت در 
کوتاه ترین زمان ممکن را مهم قلمداد کرد و افــزود: برای ایجاد ارزش 
افزوده در بانک لازم اســت ارائه خدمات بر حســب نیازهای مشتریان 
طراحی و سازوکار مناسبی در سطح شعب و ستاد برای عملیاتی سازی 

آن به وجود آید.
وی تصریح کرد: علاوه بر طراحی خدمات مناسب، باید ابزارها و فرایند 
های بانکی نیز در حوزه بانکــداری الکترونیک تقویت شــود؛ زیرا که 
بانکداری در حال عبور از مرحله سنتی است و اکنون ابزارهای پرداخت 

های الکترونیک وارد عرصه صنعت بانکی شده اند.
دکتر ایمانی در ادامه گفت: گســترش مفاهیــم و ابزارهای بانکداری 
الکترونیک و دیجیتال، تاثیر بســزایی در ســرعت اتصال، ســهولت 
استفاده و اعتماد به زیرســاخت ها و نرم افزارهای بانکی دارد و موجب 
رضایتمندی مشتریان می گردد.مدیرعامل بانک سینا با تاکید بر لزوم 
افزایش ســهم بازار بانک افزود: اتخاذ رویکرد هم افزایی و بهره مندی از 
فرصت های موجود، می تواند اقدامات اثربخشی در جهت منافع بانک 
و افزایش ســهم از بازارهای مالی ایجاد کند. زیرا بانک ها زمانی قادر به 
ادامه فعالیت خواهند بود که سهم خود را از ســبد پولی حفظ نموده و 
درصدد افزایش آن بر آینــد. به همین دلیل شناســایی عوامل موثر بر 

افزایش سپرده های بانک ها از اهمیت خاصی برخوردار است.
مدیرعامل بانک ســینا ابراز امیــدواری کرد که این شــعبه با تلاش و 
مساعدت همه جانبه همکاران، همچون دیگر شعب بانک سینا عملکرد 
موفق و رضایت بخشی داشته باشد و بیشترین خدمات را در کوتاه ترین 
زمان به مشتریان ارائه دهد. وی پس از افتتاح رسمی شعبه، با کارکنان 

شعبه تازه تاسیس دیدار و گفت و گو کرد.
گفتنی است در این ســفر معاونین شــعب و مناطق و پشتیبانی و امور 

مهندسی نیز حضور داشتند.

و  همکاری موفق بانک تجارت و ایران خودر
 در تامین مالی زنجیره تولید

مدیران عامل بانک تجــارت و گروه صنعتی ایران خــودرو بر ضرورت 
تقویت همکاری ها به ویژه از طریق تامین مالــی زنجیره تولید با هدف 

کاهش هزینه های ذینفعان مجموعه ایران خودرو تاکید کردند.
به گزارش روابط عمومی بانک تجــارت، دکتر هادی اخلاقی فیض آثار 
مدیرعامل بانک تجارت صبح دوشنبه نهم اسفندماه با حضور در شرکت 
خودروســازی ایران خودرو و در دیدار با دکتر خطیبی مدیرعامل گروه 
خودروســازی ایران خودرو بر ضرورت تحکیم و گسترش همکاری دو 

طرف تاکید کرد.
مدیرعامل بانک تجارت در این دیدار ضمن تشــریح جزئیات ســامانه 
زنجیره تامین بانک تجارت، ویژه پشتیبانی و تامین مالی زنجیره تولید 
گروه صنعتی ایران خودرو گفت: فرآیند تولید محصول نهایی شــرکت 
بزرگی همچون ایران خودرو از شــرکت های فولادی کشــور گرفته تا 
قطعه ســازان و خود شــرکت ایران خودرو می تواند با به کارگیری این 
سامانه به انجام رســد تا به این ترتیب مســائلی همچون ذینغ واحد و 
فرایندهای زمان بر تامین مالی به صورت خودکار و با ســرعت بیشــتر 
و هزینه کمتر میســر شــود.دکتر اخلاقی با ابراز خرســندی از اینکه 
نخســتین فرآیند تامین مالی زنجیره تولیــد SCF در همکاری بانک 
تجارت و گروه صنعتی ایران خودرو به شــکل کامــلا واقعی و عملیاتی 
کار خود را آغاز کرده اســت افزود: این روش تامیــن مالی در چارچوب 
پشــتیبانی و مانع زدایی از مســیر تولیــد، مورد تاکید دســتگاه های 
حاکمیتی به ویژه وزارت محترم صنعت، معدن و تجارت اســت و تاکید 
داریم که روش تامین مالی زنجیره تولید چه از نظــر طول و چه از نظر 

عرض زنجیره باید گسترش و تعمیم یابد.

 خطیبی: روش تامین مالی زنجیره تولید ایمنی 
و شفافیت را به همراه دارد

دکتر خطیبی مدیرعامل گروه صنعتی ایران خــودرو نیز با بیان اینکه 
بانک تجارت بانک اول ایران خودرو اســت و روابط متقابل با ســابقه و 
خوبی بین دو مجموعه وجود دارد گفت: تامین مالی همواره مهمترین 
دغدغه شرکت های تولیدی به شمار می رود و روش تامین مالی زنجیره 
تولید ایران خودرو ارائه شده از ســوی بانک تجارت می تواند به عنوان 
مدلی موفق ویژگی های مهمی همچون ایمنی، شفافیت، روان بودن و 
کاهش هزینه ها را در مراودات مالی گروه صنعتی ایران خودرو و زنجیره 
شرکت های همکار با این مجموعه فراهم آورد.مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خودرو ضمن استقبال از گسترش و تعمیق همکاری دوطرف در 
قالب تامین مالی زنجیــره تولید افزود: قرار اســت بانک تجارت بیش 
از گذشــته در امور مالی ایران خودرو نقش آفرینی کنــد و این تعامل 

می تواند در تقویت تولید محصولات ساخت ایران کمک شایانی کند.

همکاری خلاقانه کسب و کار رضوی و بیمه 
تجارت نو

خانه خلاق و نوآوری ســوغات و زیارت به همت کســب و کار رضوی با 
مشارکت شرکت بیمه تجارت نو راه اندازی شد.به گزارش روابط عمومی 
بیمه تجارت نو؛ محمدجوادمشــیری مدیرعامل شــرکت کســب وکار 
رضوی گفت: در این خانــه خلاق و نوآوری، توانســتیم روند های مفید، 
مضر و خنثی را طی ۱۰ ســال گذشته در حوزه ســوغات وزیارت احصا 
کنیم و با همین رویکرد، یک برنامه ۵ ســاله طراحــی کردیم تا بتوانیم 
بر مبنای آن، تا ســال ۱۴۰۴، نخســتین مرکز نوآوری حوزه ســوغات 
و زیارت را با رویکــرد ایجاد اشــتغال مولد در منطقه باشــیم و بتوانیم 
فعالیت هایمان را در جهان اسلام تســری دهیم.وی در خصوص اهداف 
تاسیس خانه خلاق و نوآوری اشــاره کرد و گفت: در سال ۱۴۰۰ به این 
باور رسیدیم که مقوله صنایع خلاق را به شــکل قدرتمندتری در حوزه 
ســوغات و زیارت پیگیری کنیم؛ به همین دلیل آن را به سمت تاسیس 
خانه خلاق و نــوآوری پیش بردیم و امیدواریم کــه بتوانیم در آینده، در 
اســتان های مختلف کشــور، خانه های خلاق و نوآوری با این عنوان و با 
رویکرد اشتغال مولد داشته باشیم.مدیرعامل شرکت کسب وکار رضوی 
به بخش های مختلف خانه خلاق و نوآوری رضوی اشــاره کرد و گفت: 
در تاســیس خانه خلاق و نوآوری ســوغات و زیارت، تــلاش کردیم تا 
فیزیک خانه را به ســمت تولید سوغات فاخر و در شــان زائران گرامی 
امام مهربانی ها ببریــم و به همین دلیل، کارگاه تولیدی گوهر ســنگ 
را به وجود آوردیم که دورهمی ها و جلســات مربیگری صنایع خلاق و 
فرهنگی در آنجا تشکیل خواهد شــد. این خانه، یک اتاق فکر با حضور 
فعالان حوزه ســوغات و زیارت نیز دارد که محل گفــت و گوی اهالی 
صنایع خلاق و فرهنگی در این مقوله معنوی است.این خانه با حمایت 
ستاد فناوری های نرم و توســعه صنایع خلاق معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری در مسیر توسعه فعالیت ها قرار گرفته است.

بانک

تجارت نو

 مدیرکل دفتر مرکزی حراست بیمه مرکزی و دبیر کمیته پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران نهاد ناظر صنعت بیمه:

 ادبیات پدافند غیرعامل در صنعت بیمه ساری
 و جاری است

نهاد ناظر صنعت بیمه بــرای مقابله با تهدیــدات احتمالی از آمادگی 
صددرصدی برخوردار اســت و برای توانمندسازی ارکان دیگر صنعت 
بیمه در حوزه پدافند غیرعامل نیز برنامه های ویژه ای را در دست اجرا 

دارد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امــور بین الملل بیمه مرکزی، علی 
اکبر ترکاشوند در حاشیه مانور ارزیابی پایداری شبکه برق با اعلام این 
مطلب افزود: مانور امسال نتایج درخشان تری را نسبت به سال گذشته 
نشان می دهد که از عزم جدی همکاران ما برای تقویت زیرساخت ها و 

آمادگی فنی لازم حکایت دارد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به زیرساخت های گســترده ارتباطی به 
ویژه در بخش های فاوا، تقویــت مولفه های پدافند غیرعامل در صنعت 
بیمه از اهمیت ویژه ای برخوردار است که خوشبختانه این امر با جدیت 

هر چه تمام تر پیگیری می شود.
ترکاشــوند با اشــاره به ابراز رضایت مدیرکل اقتصاد و رفاه ســازمان 
پدافند غیرعامل از مجموعه بیمه مرکزی برای ارتقای ســطح امنیت و 
پایداری،اظهار داشــت: برقراری امنیت کامل در گام نخست از حریم 
کارکنان محافظت می کنــد و در گام های دیگر بیمــه گذاران و آحاد 

دیگر جامعه را از گزندهای احتمالی مصون نگاه می دارد.
وی برآورد میزان دارایی ها و توانمندی ها را برای هر سازمانی ضروری 
دانســت و افزود: با توجــه به دارایی هــا و میزان آســیب پذیری های 
احتمالی می توان جایگاه خود را در ســطوح مختلــف مرتبط با پدافند 
غیرعامل مشــخص کرد و برنامه ریزی های لازم را انجام داد که در این 
خصوص سند راهبردی بیمه مرکزی در حوزه پدافند غیرعامل نوشته 

شد.
دبیر کمیته پدافند غیرعامــل در پایان از برپایی جلســات توجیهی و 
نشست های آموزشــی در حوزه پدافند غیرعامل با شرکت های بیمه 
خبر داد و گفت: خوشــبختانه چهار شــرکت بزرگ بیمه در این حوزه 
از شــرایط قابل قبولی برخوردارند و ان شاء الله شــرکت های دیگر نیز 
با تقویت کمیتــه پدافندی، رفع موانع و سیاســتگذاری صحیح در این 

مسیر حرکت خواهند کرد.
وی تغییر اولویت های بیمه ای در شرایط بحران نظیر وقوع سیل، زلزله 
و غیره را ضروری دانست و گفت: همراهی و هم افزایی شرکت های بیمه 
فاقد تعهد با شرکت های متعهد بیمه ای، تعدیل و حتی تعطیلی برخی 
از فعالیت های بیمه گری در هنــگام وقوع بحران های خاص به نوعی از 

استراتژی های پدافندی غیرعامل به شمار می آید.
مدیرکل حراست بیمه مرکزی در پایان با تاکید دوباره بر آمادگی کامل 
نهاد ناظر صنعت بیمه در برابر رویارویی با تهدیدات سایبری و نظایر آن، 
افزود: همراهی صمیمانه تمامی اعضای کمیتــه به خصوص اداره کل 
روابط عمومی و امور بین الملل، مدیریت فاوا و توسعه سرمایه انسانی و 
پشتیبانی در بخش های آموزشی و رسانه ای و همچنین موفقیت مانور 

ارزیابی پایداری شبکه برق قابل تقدیر است.
     

نسبت  های مالی مناسب بیمه تعاون در سال جاری
بیمه تعاون در سه  ماه ســوم امسال توانســت با کاهش هزینه اداری و 
مالی، سطح بهره  وری نیروی انسانی شــرکت را ارتقا دهد و در کنار آن 
با مدیریت ریسک، نســبت  های مالی قابل قبولی را نیز در سال جاری 
ثبت کرد. نسبت هزینه بیمه  گری شــرکت بیمه تعاون در پایان فصل 
پاییز عدد ۱۵ درصد بوده که از پایین بودن هزینه بیمه  گری و بالابودن 
سطح بهره  وری نیروهای انسانی شــرکت حکایت دارد. در آذر ۱۴۰۰ 
میزان دارایی شرکت بیمه تعاون با رشــد ۸۲درصدی به رقم ۱۵ هزار و 
۹۵۳ میلیارد ریال، بدهی شرکت به رقم ۱۰ هزار و ۷۰۶ میلیارد ریال، 
سود انباشته شرکت با رشد ۳۰ درصدی به ۷۴۴ میلیارد ریال و حقوق 
مالکانه شــرکت نیز با رشــد ۱۳۸ درصدی به پنج هزار و ۲۴۶ میلیارد 

ریال رسید.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون به نقــل از روزنامه دنیای اقتصاد، 
براساس همین داده های مالی، نسبت هزینه اداری شرکت بیمه تعاون 
نیز ۸ درصد است که یکی از پایین  ترین نســبت  های هزینه در صنعت 
بیمه است. نســبت حقوق مالکانه به دارایی شــرکت حدود ۳۲ درصد 
و نســبت بهره مالکانه شــرکت نیز حدود ۴۹ درصد اســت که گویای 

وضعیت ریسک گریزی شرکت در پایان آذر سال ۱۴۰۰ است.
در دوره ۹ ماهه منتهی بــه ۳۰ آذر ۱۴۰۰ حق بیمه تولیدی شــرکت 
هفت هزار و ۶۷۲ میلیارد ریال بوده که در پــی آن درآمد ۵هزار و ۹۸۲ 
میلیارد ریالی را نصیب شــرکت کــرد. درنهایت ســود عملیاتی ۴۴۸ 
میلیارد ریالی و ســود خالص ۴۳۸ میلیارد ریالی را برای شرکت در پی 
داشــت و درنهایت در این دوره ۲۹۲ ریال ســود برای هر سهم تحقق 

یافت.
در ۱۰  ماهه منتهی به ۳۰ دی  ماه سال جاری شرکت بیمه تعاون هشت 
هزار و ۲۹۲ میلیارد ریال بیمه نامه فروخته که بیشترین سهم از پرتفوی 
شرکت به بیمه شــخص ثالث با ۳۴ درصد و رقم ۲ هزار و ۸۱۸ میلیارد 
ریال و بیمه درمان با ســهم ۲۵ درصدی به ارزش ۲ هزار و ۵۵ میلیارد 
ریال و بیمه زندگی با ســهم ۱۳ درصدی و رقم یک هزار میلیارد ریالی 
اختصاص داشت. در مقابل شرکت مبلغ چهار هزار و ۱۷۹میلیارد ریال 
خســارت در این ۱۰  ماهه پرداخت کرده که بیشترین خسارت به بیمه 
درمان با ســهم ۳۹ درصدی و ارزش یک هــزار و ۶۳۷ میلیارد ریالی، 
بیمه مسوولیت با ســهم ۲۰ درصدی و ارزش ۸۱۹ میلیارد ریالی، بیمه 
زندگی با ســهم ۱۸ درصدی و ارزش ۷۵۹ میلیارد ریالی و بیمه شخص 

ثالث با سهم ۱۳ درصدی و ارزش ۵۳۳میلیارد ریالی تعلق داشت.
نسبت خسارت شرکت در پایان دی   ۱۴۰۰ رقم ۵۰ درصدی بود. نکته 
جالب  توجه در گزارش های اخیر شرکت بیمه تعاون در نسبت خسارت 
بیمه شخص ثالث اســت که تنها ۱۹ درصد بوده و کمترین نسبت را در 
پرتفوی شرکت به خود اختصاص داده و باوجود اینکه بیش از ۳۴ درصد 
از پرتفوی شــرکت بیمه تعاون را بیمه شخص ثالث تشکیل می دهد اما 

کمترین نسبت خسارت را دارد.

حضور بیمه نوین در شانزدهمین نمایشگاه 
تخصصی صنعت ساختمان سنندج

همزمــان با برگــزاری شــانزدهمین نمایشــگاه تخصصــی صنعت 
ساختمان، شعبه سنندج شرکت بیمه نوین با حضور در این نمایشگاه، 
 F در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی اســتان کردستان، غرفه
۲۵ ،به معرفی محصــولات، خدمات و طرح های بیمــه ای خود و ارائه 

راهنمایی های لازم به مراجعه کنندگان می پردازد.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل بیمه نوین؛ شانزدهمین نمایشگاه 
تخصصی صنعت ساختمان در سنندج از ۱۰ تا ۱۳ اسفند، از ساعت ۱۵ 

الی ۲۱ در حال برگزاری است.
در شانزدهمین نمایشــگاه تخصصی صنعت ســاختمان در سنندج، 
علاوه بر بیش از ۵۲ شرکت تولیدی فعال در زمینه های صنایع مختلف 
ساختمانی، از ۶ استان مختلف کشور، هیأت تجاری از اقلیم کردستان 
عراق نیز حضور یافته اند.گفتنی است، کارشناسان شرکت بیمه نوین به 
عنوان تنها شرکت بیمه ای حاضر در این نمایشگاه، ضمن میزبانی تنی 
چند از مقامات حاضر، از جمله معاون اســتانداری، سرپرست سازمان 
صنعت، معدن و تجارت و همچنین رئیس شهرک های صنعتی استان 
کردســتان، به عرضه خدمات و محصولات بیمه ای ویژه خود در زمینه 

فعالیت های ساختمانی به علاقه مندان می پردازند.

بیمه


